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آرمانملــی: رئیس جمهــور در آیین 
تجلیــل از معلمــان نمونه کــه در کانون 
پــرورش فکــری کــودکان و نوجوانــان 
اســتان تهران برگزار شــد، گفت: کشور را 
معلمان می کارنــد، پــرورش می دهند و 
بعد حاصل و بهره آن در کشور استفاده 
می شود. مسعود پزشکیان گفت: آنچه 
کاشــته می شــود، آینده کشــور را شــکل 
می دهد. باور این است که دانش آموزان 
کشــور هســتند.  ســرمایه های اصلــی 
کارخانــه و دســتگاه ها در وهلــه بعــدی 
قــرار دارنــد. نیــروی انســانی خلاقیت و 
گر می خواهیم  هنر و ثروت ساز اســت. ا
بــرای  بایــد  را داشــته باشــیم  آینــده 
دانش آمــوزان وقت بگذاریم. این شــما 
هســتید که کار تیمی را به دانش آموزان 
یــاد می دهیــد تــا در آینــده جوانــان 
بتواننــد بــا خلاقیــت، مشــکلات کشــور 
را حــل کنند. ایــن بــاور از بچگی شــکل 
می گیــرد. توانایی بــرای حل مشــکلات 
و چالش هــا از بچگــی بــا عمــل و رفتار و 
آموزش معلمان به دانش آموزان انتقال 
می یابد. رئیس جمهور افزود: باید همه 
طبقــات اجتماعــی را دیــد. نبایــد فقط 
پولدارها را در نظام آموزشــی دید، بلکه 
باید ندارهــا هم دیده شــوند. اتفاقا این 
طبقات هســتند کــه فردا در سرنوشــت 
کشورشان تاثیرگذار خواهند بود. نمونه 
آن، خودم هستم که با ســختی پرورش 
یافتــم و در برابــر هیچ مشــکلی ســر خم 
گر  نکردم، بلکه تلاش کردم و ســاختم. ا

چنیــن دانش آموزانــی رشــد و پــرورش 
یابنــد کشــور درســت می شــود. جامعه 
و آدم هــا بــا تئــوری درســت نمی شــود، 
بلکه باید کاری کرد که دانش آموزان یاد 
بگیرند و مهارت پیــدا کنند و ایــن رفتار 
و اخــلاق را پیــدا کننــد کــه بــا علم شــان 
می تواننــد تمام مشــکلات را حل کنند. 
وی ادامــه داد: بایــد دانش آموزانــی 
تربیت کنیــم کــه بتوانند خودشــان را با 
، تغییر دهند و راســتگو  تغییــرات کشــور
و خلاق باشند. دانش آموزان از مدرسه 
جســارت و صداقــت و ریســک پذیری را 
می آموزنــد. انجــام کار به صــورت تیمی 
باید به دانش آموزان آموخته شود. نماز 
جماعــت در مــدارس نمونــه کار تیمــی 
ع  است. به همین دلیل است که در شار
مقــدس بــرای نمــاز جماعــت بــا تعداد 
زیادتــر ثــواب و برکــت بیشــتری تعییــن 
کرده است. رئیس جمهور بیان کرد: دنیا 
حســاب و کتــاب دارد. علــم و دانایــی و 
گاهی حساب کتاب دارد. حرکت اجرام  آ
حساب و کتاب دارد. آموزش و پرورش و 
تربیت دانش آموزان هم حساب و کتاب 
دارد. نباید افــراد بی تجربه را بــه افراد با 
کم کــرد. بایــد عادلانــه اقدام  تجربــه حا
کرد. تقوا هم یعنی کســی که برتری دارد 

باید بر دیگران مســلط شــود. تقوا یعنی 
حرکــت بــدون خطــا و تصمیم درســت. 
مدرسه ســازی آغــاز کار اســت. مدرســه 
بســتر آموزش بــا کیفیــت دانش آموزان 
اســت. مــا می خواهیــم بچه هایمــان 
باشــند.  داشــته  را  پــرورش  بهتریــن 
کید کــرد: معلمان باید  رئیس جمهور تا
بــه دانش آمــوزان تلقیــن کنند کــه هیچ 
چیــز از دیگــران کمتــر ندارنــد. یکــی در 
صنعت، یکــی در هنر و یکــی در اقتصاد 
کــه  اســت  ایــن  مهــم  دارد.  مهــارت 
دســت در دســت هم بایــد رشــد کنند. 
بایــد بچه هایــی تربیــت کنیــم کــه تمام 
وجودشان را صرف سربلند نگهداشتن 
کشــورمان کنند. هنر نیســت که بچه ها 
به آمریکا روند و علم و توانایی های شان 
را در اختیار آنــان بگذارنــد. وی تصریح 
گر بخواهیم مشکلات را حل کنیم  کرد: ا
می توان راه رســیدن به آن را پیدا کنیم. 
بنده بــه هر چیــز اراده کــردم با عشــق و 
هزینه ای که برایش کردم، رسیدم. نباید 
بپذیریم کــه ضعیــف هســتیم. در بازی 
گــر باختیــم مهم نیســت،  فوتبال هــم ا
مهــم ایــن اســت کــه تیــم تــلاش کنــد. 
آموزگاران باید به دانش آموزان یاد دهند 
که مفت به جایی نمی رســند و بــا تیم و 

رهبری مناســب، موفق می شــوند. نماز 
باید اقامه شــود نه اینکه خوانده شود. 
کیــد کــرد: روش هــای  رئیس جمهــور تا
آمــوزش در مــدارس کشــورمان بایــد 
بهترین روش های روز دنیا باشــد. باید 
نظام آموزشــی را تغییر دهیم تا بتوانیم 
در روش ها تغییر ایجاد کنیم تا دختران 
و پسران مردم در مدارس تربیت شوند. 
همیــن مــدارس می تواننــد پســرها و 
دخترهــای مــردم را به گونــه ای آموزش 
دهند کــه تبدیــل به عروســک شــوند و 
خودشان را به نمایش بگذارند، در عین 
حــال می توانند علم، دانــش، صداقت، 
صفا، مهــارت و زندگــی کردن درســت را 
آموزش دهنــد. البتــه این کار با دســتور 
و زور و آمــوزش نادرســت امکان پذیــر 
نیست. پزشکیان خاطرنشان کرد: باید 
رقابت برای حل مشکلات و چالش های 
کشــور باشــد. کارِ تیمــی، حــل مســئله، 
مدیریــت و ساختارســازی می توانــد از 
مدرســه و آمــوزش بــه بچه هــای مــردم 
شــروع شــود. وی عنــوان کــرد: عبــادت 
خــدا یعنــی رفتن بــه ســمت بی نهایت. 
بنــده خــدا هــم می توانــد تــا بی نهایــت 
برود. انســان تــا زنده اســت بایــد تلاش 
کنــد تا خــود و کشــورش تغییر کننــد. در 
این صورت ایــران از هیچ کشــور و ملتی 
عقب نمی افتــد. همان طور کــه رهبری 
گفتند ما باید بهترین باشیم. دولت هم 
هــر کاری از دســتش بــر بیایــد، کوتاهی 

نمی کند. 

آرمانملی:رئیس مجلس در همایش 
بین المللی علوم انســانی اســلامی اظهار 
کــرد: بســیار خوشــحالم کــه توفیــق پیدا 
کردم و فرصت حضور در این مجمع علمی 
ارزشــمند و در بیــن شــما عزیــزان را پیــدا 
کردم. در ابتدا یاد متفکــر مجاهد آیت ا... 
مطهری را گرامی مــی دارم و همچنین روز 
معلم را به همه معلمین و اســاتید عرض 
تبریک و تهنیت دارم. محمدباقر قالیباف 
گفت: علامه شــهید مرتضی مطهری باور 
داشــت تحقق تمدن اســلامی به علومی 
برگرفتــه از جهــان بینــی توحیــدی نیــاز 
دارد. چون علم باید در بستر جهان بینی 

قرار گیرد. ایده باز اندیشــی و بازســازی در 
علوم انســانی بر مبانی معارف اســلامی از 
همین نــگاه سرچشــمه می گیرد. شــهید 
مطهــری بــا تیزبینــی خــاص خــود ده هــا 
ســال پیش به این نتیجه رســیده بود که 
جامعه اسلامی و حکومت اسلامی هر دو 
نیازمند علوم انســانی اســلامی هســتند. 
وی افــزود: بنابراین بازخوانی و بازســازی 
انتقادی علوم انسانی موجود و دوم احیا 

و بــاز تولیــد علــوم اســلامی و ســوم تولید 
علوم انسانی اســلامی در منظومه فکری 
ایشان از لوازم تشــکیل حکومت اسلامی 
و جامعه اسلامی هستند. همه می دانیم 
که پیروزی انقلاب اســلامی که امــر ملی را 
احیا کرد و مردم را به مرکز ثقل اداره کشور 
آورد، بر مبنای باورها و ایده های امام )ره( 
شکل گرفت. ایشان اســلامی شدن نهاد 
علم بــرای رهایــی از فرهنگ شــرق زدگی 

کمیت اســلام  و غــرب زدگــی را بــر پایــه حا
ضروری می دانســت. همچنــان که نقش 
مــردم را بــاور داشــت و مــردم را میدانــدار 
همه تحولات می دید. محمدباقر قالیباف 
تصریــح کــرد: در واقــع اســلامی شــدن و 
مردمــی شــدن در مکتــب امــام مثــل دو 
شــاخه در هــم پیچیــده و به هم وابســته 
هســتند. مردمــی شــدن، مطالبه اســلام 
است و اسلامی شدن مطالبه مردم. هیچ 
کدام بدون دیگری شــدنی نیســت آنچه 
پیونــد ایــن دو را تفســیر می کنــد و شــرح 
و تفصیــل می دهــد و بــه توصیــه و تجویز 

می رساند علوم انسانی اسلام است. 

ادامهیادداشت
...  شکوفایی اقتصادی فیمابین بیرون نمی آید. 
دربــاره موضــوع فرهنــگ، مــا دچــار یــک موازنــه 
معکــوس دربــاره آمریــکا و آذربایجــان و بســیاری از 
کشورهای شرقی شــده ایم. یعنی از ۳۵ ســال قبل که بحث 
»تهاجم فرهنگی غرب« مطرح شد، ما در جمهوری اسلامی 
بیشتر با »فرهنگ شرق« مقابله کرده ایم تا غرب. چرا؟ چون 
، مشــغول مرز کشــیدن و  ما سال هاســت در دنیایی بی مرز
اثبات ملیت »نظامی« و »مولانا« بــا جمهوری آذربایجان و 
ترکیه هستیم. رئیس جمهور پزشکیان، یک رئیس جمهور 
فرهنگی اســت ولی مشــاور فرهنگی نــدارد. وزرای فرهنگ 
و گردشــگری دارد، ولــی آنهــا نگاه عمیــق و موثری به شــرق 
ندارند. اشــتیاقی که به حضور در تشــییع پــاپ داریم برای 
رفتن به مــزار نظامی نداریم. ما، مدت هاســت ســوراخ دعا 
را گــم کرده ایــم وگرنــه وقتــی ترکیــه سال هاســت در پیمــان 
کو - به جلوداری ایران- حضور دارد، ما با چه توجیهی در  ا
اتحادیه ترک ســوی - به جلوداری ترکیه- حضــور نداریم؟ 
جالب است بدانید رئیس جمهور پزشکیان در حالی دنبال 
گــر همین فردا  تعمیق روابط کشــورهای منطقه اســت که ا
بخواهد در تهران، یک روسری ابریشــمی آذری - محصول 
روســتای بســگل جمهــوری آذربایجــان- را بــرای دخترش 
کــرات بــا آمریــکا یقینــاً بــه  بخــرد، نمی توانــد! ۴- مــا در مذا
کــرات،  نتیجــه خواهیــم رســید، چــون شکســت ایــن مذا
شکست ترامپ است. ولی برای روزگار پســاتوافق با آمریکا، 
، گره هــای فرهنگی و تاریخــی خود را در  باید از همیــن امروز
منطقه باز کنیم. اتفاقا نســخه  امتحان پس داده اش را هم 
در اوایــل دهه ۷۰ داریم کــه در صــورت درس آموختن از آن 
تجربه تاریخی، امکان تکرار رابطه هاشمی- حیدر علی اف 
را برای پزشــکیان- الهــام علی اف مهیــا می کنــد. ۵- حرف 
کمیــت، مهار دولت ســایه و بحران آفرینی  گر حا آخر اینکه ا
کــره بــا آمریــکا برعهــده گرفتــه و به خوبی  آنهــا را دربــاره مذا
هــم بــه پیــش می بــرد، تابوشــکنی های منطقــه ای و برهم 
زدن موازنه های معکوس فرهنگــی- دیپلماتیک بر عهده  
رئیس جمهور پزشکیان اســت. رئیس جمهوری که با تمام 
وجــود می خواهــد جــاده دوســتی در منطقــه بســازد ولــی 
کنون موفق نشده، تمرکز و ســاختار لازم را برای اینکار در  تا
پاســتور مهیا کند. انتصاب نماینده ویــژه رئیس جمهور در 
کو  امور »دوســتی های منطقــه ای«، احیای شــورای عالی ا
کــو، می توانــد اولیــن قدم های  و تشــکیل کمیســیون ملی ا
رئیس جمهور پزشــکیان برای برهــم زدن موازنــه معکوس 
فرهنگــی دربــاره آمریــکا - غــرب- و جمهــوری آذربایجان - 
گر بیفتد می تواند موفقیت اصل  شرق- باشــد، اتفاقی که ا
 ، مصالحــه و آینــده ســرمایه گذاری آمریکایی هــا را در کشــور

بیمه کند. 

محمدرضاعارفمطرحکرد
نقش بانک سپه در عبور از چالش های کشور

آرمانملــی:معاون اول رئیس جمهور در مراســم گرامیداشــت 
یکصد ســالگی بانک ســپه، با یادآوری اینکه بانک ســپه نخستین 
بانــک ایرانــی اســت و یــک ســابقه خــوب و خوشــنامی در میــان 
مردم ما دارد، اظهار داشــت: بانک ســپه ســابقه همراه با افتخار و 
ســربلندی دارد. گردهم آمده ایم ضمن پاسداشت این تلاش ها و 
مروری بر نقش شــبکه بانکی به خصوص پیشتاز آن ها بانک سپه 
در برنامه های توسعه و پیشرفت کشور داشته باشیم. محمدرضا 
ح این ســوال کــه آیا می توانســتیم بهتــر خدمت کنیم  عارف با طر
و ســهم بیشــتری در توســعه داشــته باشــیم، ، افزود: چه باید کرد 
تا ســهم بیشــتری داشــته باشــیم. بدون تردید صد ســالگی بانک 
سپه تجلی ریشــه داری و ثبات و نقش آفرینی نهادی در کنار ملت 
در مسیر رشد و اعتلای اقتصاد کشور اســت. بانک سپه به عنوان 
نخســتین بانــک ایرانــی نه فقــط یک موسســه مالــی، بلکــه بازیگر 
تاثیر گذار در معادلات راهبردی اقتصاد و توسعه کشور بوده است. 
معــاون اول رئیس جمهور تصریــح کــرد: واقعیت این اســت بعد از 
انقــلاب در عبــور از چالش ها حضــور بانک ســپه موثر و چشــمگیر 
اســت. عارف با اشاره به نقش بانک ســپه در دوران دفاع مقدس، 
به موضوع ادغام پنج بانک بخش دفاعی اشــاره کــرد و آن را کاری 
ســنگین با مشــکلات و نگرانی هایی خواند و گفت: بانک ســپه به 
خوبــی از عهــده ایــن کار برآمــد. معــاون اول رئیس جمهــور خاطر 
نشان کرد: از تامین مالی دولت در سال های بحران تا نقش آفرینی 
در اقتصــاد دفاعــی و بعــد از آن در پروژه هــای زیرســاختی نقــش 
این بانک مشــخص بود تا ادغام موفق پنج بانــک نظامی در دهه 
گذشته اتفاق افتاد. این جشن نشــان از دوام قدرت این موسسه 
مالــی اســت. آیینــه ای از تاریــخ اقتصاد اســت. فــراز و نشــیب ها و 
مشکلاتی که داشــتیم و پیشــرفت هایی که داشــتیم بخشی از آن 
به شــبکه بانکی باز می گــردد. امــروز می خواهیم نــه تنها صدمین 
شــمع را برای این نهاد روشــن کنیم، بلکه شــعله ی امید و اصالت 
را به آن بیافزاییم. اِنشــاءا... مســیر تعالی بانک ادامــه یابد. وی در 
ادامه اظهار کرد: هــر نهاد و موسســه ای که بخواهد زنــده بماند و 
موثر باشــد، بــدون نوآوری و بــا رویکــرد کلاســیک نمی تواند پیش 
برود. در بحث هوشمندی که اشاره شد واقعیت این است که یک 
شــعار نیســت. هوشمندســازی و هوش مصنوعی بیانگر استفاده 
از آخرین دســتاورد در امور توســعه کشور اســت. این یک ضرورت 
کر هســتیم در برنامه هــای توســعه بعد از  قطعی اســت. خدارا شــا
انقلاب بــه این نتیجــه رســیدیم کــه نمی توانیــم نظاره گــر فناوری 
باشــیم.عارف خاطــر نشــان کــرد: در این شــرایط، فنــاوری خود را 
با هزینه ســنگین به ما تحمیــل می کند بــرای ما یک وابســتگی به 
ارمغان می آورد. در سند چشــم انداز که یک افق روشنی را ترسیم 
می کند، به این موضوع اشاره شده است. مهم ترین پیام این سند 
توجه به فناوری های پیشرفته اســت. نگاهی که مطرح است این 
است که باید در فناوری ها پیشتاز و تاثیر گذار باشیم تا در منافع و 

تاثیر گذاری آن نقش آفرینی کنیم. 
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گفتوگوبا»آرمانملی«: حشمتا..فلاحتپیشهدر

اقدامات ترامپ به سود روسیه است

»آرمانملی«پیشنهادمحمدجوادآذریجهرمیدرخصوصتغییراتدردولترابررسیمیکند

فصل ترمیم کابینه؟ 

تهرانرابررسیمیکند »آرمانملی«حاشیههایجلسهاخیرشورایشهر

جنجال در بهشت 
کانی:بااینروشهاراینمیآورید چمرانخطاببهمخالفانزا

سخــن روز

یاد  د  اشت

ایــن روزها صحنــه سیاســت خارجــی آمریکا نســبت به 
ایران، دستخوش تغییرات ناخوشــایندی است. آقای 
ترامپ ابتــدا نمایشــی معقــول داد و اســتیو ویتــکاف را 
بــرای حــل اختلافــات و مصالحه بــا جمهوری اســلامی 

تعیین نمود. 

 وقتی رئیس جمهور پزشکیان به جمهوری آذربایجان 
مــی رود، ولــی بــه آرامــگاه باشــکوه نظامــی در گنجــه 
نمی رود، یعنــی همچنان ما در زمیــن تقابل فرهنگی با 
آذربایجان گرفتاریم و تا این گــره را باز نکنیم، از دل این 

سفرها و تفاهم های ظاهری، اتحاد سیاسی و... 

دگرگونی در سیاست خارجی کاخ سفید 

موازنه معکوس میان ایران، آمریکا و آذربایجان!

 علی خرم
استاد دانشگاه

 محمد محمودی
فعال رسانه ای

احتمالتشدیدتنشدرمنطقهگزارشمیدهد »آرمانملی«از

بهانه های تازه برای جنگ خاورمیانه 

امیرعلیابوالفتحدرگفتوگوبا»آرمانملی«مطرحکرد

کرات از تهران تا واشینگتن کرات از تهران تا واشینگتنفشار تندروها  بر مذا فشار تندروها  بر مذا

صفحه 3

آرمانملــی:معتقــدم سیاســت حــل اقتدارآمیــز بحران ها 
مانند آنچه ترامپ در ســر دارد نه تنها باعث پایــان دادن به 
جنگ ها نشــده اســت بلکه پیش زمینه شــروع جنگ های 
دیگر را به همــراه خواهد داشــت. در مــورد اوکرایــن هم باید 
کنــون مهم ترین بهره ای که از این  بگوییم که آمریکایی ها تا
کشــور برده اند مربوط به قــرارداد بهره بــرداری از معادن این 

کشور است. سیاست های ترامپ در واقع باعث خواسته های 
جدید روس ها شــده اســت. بعد از قراردادی که زلنســکی با 
آمریکایی ها امضا کرد عملا به مشروعیت جنگ آسیب وارد 
شــد. بدان معنا که حــالا شــهروندان اوکراینــی می دانند که 
گر جنگ هم پایان یابد غارت منابع ملی آنها ادامه خواهد  ا

داشت. 

: رئیسجمهور

رقابت برای حل مشکلات و چالش های کشور باشد

قالیباف: محمدباقر

انقلاب اسلامی بر مبنای باورها و ایده های امام)ره( شکل گرفت
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 این روزها صحنه سیاست خارجی آمریکا نسبت به ایران، 
دستخوش تغییرات ناخوشایندی است. آقای ترامپ ابتدا 
نمایشی معقول داد و استیو ویتکاف را برای حل اختلافات 
و مصالحه با جمهوری اسلامی تعیین نمود. از خصوصیات 
مثبت آقای ویتکاف این بود که بدون پیش داوری وارد 
کرات گردید و هدفش پست و مقام و معروفیت نبود بلکه  مذا
می خواست ایده دونالد ترامپ را پیاده کند. طبیعی است که 
جمهوری اسلامی هم با دریافت اخلاق و مقصود ویتکاف، 
کره موفق را با  کرات بست و توانست سه دور مذا دل به مذا
کره، بوی  نامبرده پشت سر بگذارد. جهان از این سه دور مذا
صلح و آشتی و پرهیز از درگیری و جنگ در راستای شعارهای 
خ داد، از  ترامپ، احساس کرد. اما زلزله ای در کاخ سفید ر
یکسو پسر دونالد ترامپ با نوشتن پیامی خبر از این داد که 
تندروها قصد دارند پدرش را تحت فشار گذاشته تا به جای 
دیپلماسی، راه خشونت و جنگ را با ایران در پیش بگیرد. 
از سوی دیگر خبر رسید ترامپ، مشاور امنیت ملی خود که 
فردی تندرو محسوب می شد یعنی مایک والتز و معاونش 
را از کار برکنار کرده است که این به خوش بینی قبلی بیشتر 
دامن زد. اما در همان چند ساعت، سر و کله روبیو وزیر امور 
کت به نظر می رسید و  خارجه آمریکا پیدا شد که تا حالا یا سا
یا ترامپ به او میدان نمی داد. او سخنانی ایراد کرد که همه 
ارزیابی های گذشته در مورد گفته های صلح آمیز ترامپ را زیر 
سوال برد. این تحولات را چگونه می توان ارزیابی کرد؟ پاسخ 
هرچه باشد شکستی تعیین کننده برای ترامپ است که ادعا 
می کرد می خواهد نزاع های بین المللی را به شکل صلح آمیز 
کند. نماد بیرونی این تغییرات در سیاست خارجی  حل 
کره  کاخ سفید دبه درآوردن در قول و قرارهای سه دور مذا
ویتکاف با وزیر امور خارجه ایران است. آنچه روبیو در مورد 
انحصار اورانیوم غنی شده در دستان چند کشور هسته ای 
می گوید صحت نداشته و قبلا هم در مقاله دیگری همین جا 
گفته ام بیش از ۱۰ کشور هستند که اورانیوم را غنی می سازند 
ولیکن دارای تسلیحات هسته ای نیستند. بنابراین حق هر 
کشور دارای فناوری هسته ای است که نیازهای خودش را 
فراهم کند. سخن دیگر روبیو دال بر اینکه برجام بنفع ایران 
کراتی است و صحت ندارد. بزرگ ترین  بوده، یک ترفند مذا
شاهد آن وجود مکانیسم ماشه در قطعنامه ۲۲۳۱ و خود 
برجام است که تماما به ضرر ایران و به نوعی کاپیتولاسیون 
گفته شده  محسوب می شود. اینکه در مکانیسم ماشه 
گر ایران به تعهداتش عمل نکرد دیگر اعضا می توانند به  ا
کمیسیون شکایات، منعکس سازند چرا چنین حقی برای 
گر یکی از اعضا و به ویژه عضو اصلی  ایران قائل نشده اند که ا
مقابل ایران، تعهداتش را زیر پا گذاشت و از موافقتنامه بیرون 
آمد، ایران بتواند به کمیسیون شکایت برده و تحریم ها علیه 
ایران برای همیشه ملغی گردند؟ بخش دیگری از سخنان 
روبیو در مورد امنیت منطقه و جهان و خطر تسلیحات ایران 
بوده که نوعی بازی با کلمات محسوب می شود. بیش از سه 
ح خاورمیانه عاری از سلاح های هسته ای  دهه است طر
توسط ایران و برخی دیگر در سطح سازمان ملل متحد 
ح  ح و دنبال شده ولی حامیان اسرائیل مقابل این طر مطر
ایستاده و مایلند فقط اسرائیل و نه بقیه دارای این امکان 
باشد و سخنی درباره نابودی امکانات هسته ای اسرائیل 
در میان نباشد. در پایان می توان نتیجه گرفت اولا سخنان 
آقای روبیو هیچ مبنای قانونی و حقوقی ندارد، ثانیا این 
کرات دیپلماتیک بین  قبیل سخنان مخل و مضر برای مذا
ایران و آمریکا بوده و راه به جایی نخواهد برد. ثالثا متانتی که 
کره کننده ایرانی در پیش گرفته اثبات حسن نیت و  تیم مذا
ثبات فکری دیپلماسی ایرانی خواهد بود که نتایج آن به ثمر 

خواهد نشست. 

  دگرگونی در سیاست خارجی کاخ سفید
سخــن روز

  بازدید روحانی 
از کتابخانه ملی ایران

دوره های  در  کشورمان  رئیس جمهور 
اسناد  سازمان  از  دوازدهم،  و  یازدهم 
کرد.  بازدید  ایران  ملی  کتابخانه  و 
حجت الاسلام  حسن روحانی، رئیس جمهور 
ایران در دوره های یازدهم و دوازدهم از 
و  اسناد  سازمان  مختلف  بخش های 
کتابخانه ملی ایران بازدید کرد. در جریان 
این بازدید که هفته گذشته و امروز به صورت 
گانه از کتابخانه ملی و سازمان اسناد  جدا
انجام شد، غلامرضا امیرخانی، رئیس سازمان 
اسناد و کتابخانه ملی، با معرفی بخش های 
دکترروحانی،  به  مجموعه  این  مختلف 
گزارشی از اقدامات صورت گرفته و برنامه های 

سازمان ارائه داد. 

 حضور خانواده 
شهدای خدمت در تبریز

به  منظور حضور در معراج  شهدای پرواز 
خدمت  شهدای  خانواده  اردیبهشت، 
رئیسی  شهید  دولت  اعضای  از  جمعی  و 
در تبریز حضور یافتند. خانواده شهدای 
پرواز اردیبهشت و جمعی از اعضای دولت 
 ۱۴ یکشنبه   - دیروز  صبح  شهید  رئیسی 
حجت الاسلام  استقبال  با   - اردیبهشت 
امام  و  فقیه  ولی  نماینده  اصل  مطهری 
جمعه، بهرام سرمست استاندار و سردار 
اصغر عباسقلی زاده فرمانده سپاه استان 
آذربایجان شرقی وارد تبریز شدند. در این 
سفر یک روزه خانواده شهیدان آیت ا... سید 
ابراهیم  رئیسی، آیت ا... آل هاشم، سردار 
مهدی موسوی  و خلبان شهید سید طاهر 
مصطفوی حضور دارند و پس  از حضور در 
وادی رحمت تبریز راهی ورزقان محل عروج  

شهدای پرواز اردیبهشت شدند. 

تکذیب تغییر فرمانده کل سپاه
نماینده ولی فقیه در سپاه درباره شایعات 
ح شده پیرامون تغییر فرمانده سپاه  مطر
، قدرت،  گفت: فرمانده کل سپاه با اقتدار
توانمندی و با برنامه، محکم و استوار در حال 
فعالیت است و این شایعات هیچ تاثیری 
در فعالیت ایشان و سازمان پرقدرت سپاه 
ندارد. حجت الاسلام عبدا... حاجی صادقی 
نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در حاشیه همایش علوم انسانی 
اسلامی در گفت وگویی درباره اهمیت توجه 
به علوم انسانی اسلامی، یکی از مشکلات 
علوم انسانی و اندیشه مسلط در غرب را 
تلقی نادرست آنان از انسان عنوان کرد و 
گفت: تصویر جامع اسلام از انسان که هم بعد 
مادی و هم بعد معنوی آن را دربرمی گیرد، 

یک تصویر متعالی است. 

 انتخابات شوراها     
۱۱ اردیبهشت ۴۰5

انتخابات هفتمین دوره شوراهای اسلامی 
کشور و میان دوره ای های دوازدهمین دوره 
دوره  ششمین  و  اسلامی  شورای  مجلس 
اردیبهشت   ۱۱ رهبری،  خبرگان  مجلس 
۱۴۰۵ برگزار خواهد شد. به نقل از وزارت 
کشور، متن اطلاعیه شماره ۶ ستاد انتخابات 
ح است: ضمن تبریک آغاز  کشور به این شر
عزیز  هم میهنان  اطلاع  به  کرامت،  دهه 
می رساند، پیرو اطلاعیه شماره ۵ این ستاد 
و با عنایت به اعلام موافقت مجلس شورای 
اسلامی و شورای نگهبان، برگزاری انتخابات 
کشور و  هفتمین دوره شوراهای اسلامی 
میان دوره ای های دوازدهمین دوره مجلس 
مجلس  دوره  ششمین  و  اسلامی  شورای 
اردیبهشت   ۱۱ تاریخ  رهبری، در  خبرگان 
ماه ۱۴۰۵ انجام خواهد شد؛ لذا انتخابات 
هفتمین دوره شوراهای اسلامی به صورت 
سراسری و در تمامی حوزه های انتخابیه 
شهری، روستایی و عشایری کشور، انتخابات 
میان دوره ای دوازدهمین دوره مجلس 
میان  اولین  انتخابات  اسلامی و  شورای 
خبرگان  مجلس  دوره  ششمین  دوره ای 

رهبری برگزار می گردد. 

 نامه دیوان عدالت 
به معاون حقوقی

دیوان عدالت اداری در نامه ای خطاب به 
، بر لزوم اهتمام  معاون حقوقی رئیس جمهور
دستگاه های اجرایی به تصویب به موقع 
آیین نامه ها، دستورالعمل ها و سایر مقررات 
کید کرد و تاخیر در این زمینه را یکی  اجرایی تا
از چالش های اساسی فرا روی تولید کشور 
دانست. در این نامه، با اشاره به شعار سال و 
ضرورت حمایت از تولید، آمده است: دیوان 
عدالت اداری به عنوان نهاد ناظر بر اعمال 
قانونی دستگاه های اجرایی، طی سال های 
اخیر در راستای حمایت از تولید اقدامات 
مؤثری انجام داده و با بررسی پرونده های 
مطروحه، به این جمع بندی رسیده است 
و  وزارتخانه ها  برخی  پایبندی  عدم  که 
دستگاه های اجرایی به مهلت های مقرر در 
قوانین برای تصویب مقررات اجرایی، موجب 
اختلال در فرآیند تولید و نارضایتی فعالان 

اقتصادی شده است. 

  علی خرم
 استاد دانشگاه

خبــــر
 فرمانده کل سپاه: 

  عادت سپاه ایستادن
آشکارا در میدان است

آرمان ملی: فرمانده کل سپاه پاسداران در مراسم 
بزرگداشت مقام معلم و هفته عقیدتی سیاسی گفت: 
شهید مطهری به زیبایی توانست اندیشه های توحیدی 
اسلام ناب را از درون آیات روح بخش قرآن عظیم با 
مقتضیات زمان تطبیق بدهد. سرلشکر حسین سلامی 
گفت: البته این به مفهوم کنار گذاشتن تفکر نیاز به ابزار 
قدرتمند نیست ما همه ابزارها را می سازیم اما بر آن ها 
تکیه نمی کنیم؛ ابزارها تکیه گاه پیروزی ما نیستند ابزار 
پیروزی ما هستند. تکیه گاه؛ قلب ها  ایمان ها، باورها 
و فضائل است. سپاه یک نهاد عاشورایی است؛ روح 
که این  عاشورا در پیکر سپاه جاری است مهم است 
حالت همیشه بماند. طراوت سپاه شادابی سپاه ربطی 
به نزدیک بودن یا دور بودن از میدان خطر ندارد بلکه 
می شوند  نزدیک تر  خطر  میدان  به  وقتی  پاسداران 
شاداب ترند. وی افزود: کسی که می خواهد از انقلاب 
پاسداری کند باید تجلی ارزش ها و فضائل انقلاب باشد. 
۴۶ سال در قلب سخت ترین میدان های نبرد  سپاه 
تاریخ ایستاده و شکست نخورده و هر روز قدرتمندتر 
شده و داناتر و مؤثر شده پیش رفته چون توسط ولی امر 
الهی هدایت می شود، سپاه در این مسیر بالنده می شود 
و از مشکلات عبور می کند. سلامی بیان کرد: ارزش های 
ما ثابت است اما ما پیشرفت کرده و اندیشه هایی که 
دشمن را شکست می دهد با مرور زمان به حسب شرایط 
تغییر می کند. ما هر روز نیاز داریم آموزش ها نیز نو شود و 
جدیدترین علوم به سپاه بیاید. ما به آینده  امیدواریم؛ 
 امید راز اصلی حرکت است و یأس، سکون و رخوت نیز 
پشت  بر  سپاه  عادت  شد.  خواهد  شکست  به  منجر 
نکردن به حریف و ایستادن آشکارا در میدان است. سپاه 
به افق های دور اندیشه های دشمن هم واقف است و او 

را می شناسد. 

اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  ملی:  آرمان 
صبح دیروز در دیدار دست اندرکاران حج و 
جمعی از زائران بیت ا... الحرام، هدف پروردگار 
از مقرر کردن فریضه حج را ارائه الگویی کامل 
و جهت دهنده برای اداره بشریت خواندند و 
گفتند: ترکیب و هیأت ظاهری این فریضه، کاملاً 
سیاسی و محتوای اجزای آن کاملاً معنوی و 
عبادی است تا منافع همه بشریت تأمین شود 
و امروز بزرگ ترین منفعت امت اسلامی »اتحاد 
و هم افزایی« برای حل مشکلات جهان اسلام 
گر این اتحاد بود، مسائلی چون غزه  است که ا
خ نمی داد. حضرت آیت ا... خامنه ای  و یمن ر
به  مجدد  تسلیت  با  سخنانشان  آغاز  در 
خانواده های جان باختگان حادثه حقیقتاً تلخ 
بندرعباس، برای این هموطنان و خانواده های 
کید  آسیب دیدگان صبر و آرامش مسئلت و تأ
که انسان  کردند: پروردگار در مقابل صبری 
گون از خود نشان می دهد،  در حوادث گونا
او عنایت  به  ارزش تر  پر  برابر  اجری هزاران 
در  دستگاه ها  آسیب دیدن  ایشان  می کند. 
حوادث طبیعی و غیرطبیعی را به مدد تلاش و 
توانایی دیگر دستگاه ها، قابل جبران دانستند 
می سوزاند،  را  انسان  دل  آنچه  افزودند:  و 
»خانواده های عزیز از دست  داده« هستند 
که این حادثه را به مصیبتی برای ما و همه 
تبدیل کرد. رهبر انقلاب در ادامه سخنانشان، 
معرفت و شناخت اهداف و ابعاد مختلف حج 
را برای زائران بیت ا...، مقدمه ادای صحیح 
این فریضه بسیار مهم خواندند و با استناد 
به آیات متعدد قرآن کریم افزودند: استفاده 
از تعبیر »ناس« در بسیاری از آیاتِ مرتبط با 
حج نشان می دهد پروردگار این فریضه را برای 
اداره امور همه مردم - نه فقط مسلمانان- 
مقرر کرده است؛ بنابراین برگزاری درست حج، 
خدمت به بشریت است. ایشان در تبیین نکات 
شناختی حج، آن را تنها فریضه ای خواندند 
که شکل و ترکیبش صددرصد سیاسی است؛ 
چرا که مردم را هر سال در یک مکان و زمان 
واحد برای اهداف خاص گرد می آورد که نفس 
این کار ماهیت سیاسی دارد. حضرت آیت ا... 
ترکیب  و  شکل  کنار  در  افزودند:  خامنه ای 

سیاسی حج، محتوای اجزای آن صددرصد 
کدام اشاره ای  معنوی و عبادی است و هر 
نمادین و درس آموز به مسائل و ضروریات 
گون زندگی بشر دارد. ایشان در تبیین این  گونا
نمادها، درس »طواف« را ضرورت گردش حول 
محور و مرکزیت توحید خواندند و افزودند: 
طواف به بشریت می آموزد که حکومت، زندگی، 
اقتصاد، خانواده و همه مسائل زندگی باید 
حول توحید بنا شود که در این صورت، دیگر از 
این قساوت ها، کودک کشی ها و زیاده خواهی ها 
گلستان می شود.  خبری نخواهد بود و دنیا 
رهبر انقلاب »سعی بین صفا و مروه« را اشاره ای 
به این ضرورت دانستند که انسان باید مدام 
هیچگاه  و  کند  تلاش  مشکلات  کوه  بین 
متوقف، معطل و متحیر نماند. حضرت آیت ا... 
خامنه ای »حرکت به سمت عرفات و مشعر و 
مِنا« را درسی برای حرکت دائم و پرهیز از سکون 
دانستند و افزودند: قربانی نیز اشاره نمادین به 
این حقیقت است که انسان گاه باید از عزیزترین 
کسان خود بگذرد، قربانی بدهد و یا حتی قربانی 
کید پروردگار بر  شود. ایشان »رمی جمرات« را تأ
این نکته خواندند که انسان باید شیاطین جن 
و انس را بشناسد و هرجا شیطان را یافت، بزند 
و بکوبد. رهبر انقلاب »پوشیدن لباس احرام« 
را هم نشانه خشوع و یکسان سازی انسان ها 
در مقابل پروردگار برشمردند و افزودند: همه 

این اعمال جهت دهی به زندگی بشریت است. 
رهبر انقلاب با استناد به آیه ای از قرآن کریم، 
هدف »اجتماع« حج را درک و دستیابی به 
گفتند: امروز  انواع منافع انسانی خواندند و 
هیچ منفعتی بالاتر از اتحاد برای امت اسلامی 
وجود ندارد و در صورت وجود اتحاد و هماهنگی 
و هم افزایی امت اسلامی، فجایع کنونی در غزه 
و فلسطین اتفاق نمی افتد و یمن اینگونه تحت 
فشار قرار نمی گیرد. ایشان جدایی و تفرقه امت 
اسلامی را زمینه ساز تحمیل منافع و مطامع 
استعمارگران، آمریکا، رژیم صهیونیستی و دیگر 
زیاده خواهان بر ملت ها دانستند و افزودند: 
با اتحاد امت، امنیت و پیشرفت و هم افزایی 
کشورهای اسلامی و کمک های آنها به یکدیگر 
ممکن می شود و به فرصت حج باید به این 
چشم نگاه کرد. حضرت آیت ا... خامنه ای نقش 
و وظیفه دولت های اسلامی به خصوص دولت 
مهماندار در تبیین حقیقت و اهداف حج را 
بزرگ و برجسته دانستند و گفتند: مسئولان 
کشورها، علما و روشنفکران، نویسندگان و افراد 
تأثیرگذار بر افکار عمومی موظفند حقایق حج 
را برای مردم تبیین کنند. پیش از بیانات رهبر 
انقلاب، آقای بیات رئیس سازمان حج و زیارت 
نیز در گزارشی گفت: امسال ۸۶ هزار ایرانی در 
قالب ۵۷۴ کاروان از ۱۲۳ ایستگاه پروازی به 

سرزمین وحی مشرف خواهند شد. 

رهبر انقلاب: 

هیچ منفعتی برای امت اسلامی  بالاتر از اتحاد نیست
   حج تنها فریضه ای است که شکل، ظاهر و ترکیب آن صد در صد سیاسی است

دچار آلزایمر فرهنگی 
هستیم

  یک نظریه پرداز و پژوهشگر 
شرایط  خصوص  در  فلسفه 
جامعه اظهار داشت: ما دچار 
آلزایمر فرهنگی شده   ایم و این 
نگران  کننده است. به خصوص 
اخیر  دهه  دو  این  متولدین 
دچار چنین وضعیتی هستند. 
در  گفت:  شریعتی  احسان 
جدید  ورودی  های  دانشگاه 
حتی از حوادث سال ۱۳۸۸ هم 
خبر ندارند، چه برسد به حوادث 
زمان انقلاب و آنها را ماقبل تاریخ 
محسوب می  کنند! بنابراین این 
یک مشکل جدی است. امروز 
یک انقلاب ارتباطی و اینترنتی 
همه،  که  است  وقوع  حال  در 
هم همه چیز را می  دانند و هم 
نمی  دانند. وی افزود: بنابراین 
نسل جوان فکر می  کند که همه 

چیز را می  داند. 

با ترک فعل مسئولان 
برخورد شود

پزشکیان خودش 
کابینه را ترمیم کند 

کل  بازرسی  سازمان  رئیس   
کید بر اینکه همکاری  کشور با تا
و تعامل باعث رفع موانع و عامل 
است،  استان  توسعه  و  رشد 
اظهار داشت: استان البرز دارای 
زیادی  بسیار  ظرفیت های 
است. واقع شدن در همجواری 
کشاورزی  زمین های  پایتخت، 
کز دانشگاهی  مرغوب، استقرار مرا
استان،  در  تحقیقاتی  و 
راه های  صنعتی،  شهرک های 
ظرفیت هایی  و...  مواصلاتی 
که می توانند زمینه رشد  است 
کنند.  و توسعه استان را فراهم 
گر  وی تصریح کرد: به اعتقاد من ا
در یک منطقه ای ساخت و ساز 
باید  می گیرد،  صورت  غیرمجاز 
که با ترک  سراغ مسئولی برویم 
فعل خود موجبات این ساخت 
و ساز غیرمجاز را فراهم می کند. 
گر در یک منطقه ای دیدید که  ا
به منابع طبیعی تجاوز صورت 
دستگاه های  فعل  ترک  گرفت، 
مسئول است که باید با این ترک 

فعل ها برخورد شود. 

اصلاح  سیاسی  فعال  یک   
طلب اظهار کرد: من فکر می کنم 
که آقای  گفته بودم  و قبلاً هم 
همراه  اصلی  تیم  و  پزشکیان 
فکر  به  خودشان  باید  ایشان 
امسال  باشند.  کابینه  ترمیم 
قطعاً سالی است که این اتفاق 
خواهد  خ  ر مجلس  سوی  از 
گر این ترمیم از  داد؛ چه بسا ا
شود،  انجام  خودشان  طرف 
محسوب  پیش دستی  نوعی 
می شود و مجلس را نیز غافلگیر 
رجایی  غلامعلی  کرد.  خواهد 
هستم  مطمئن  من  اما  گفت: 
استیضاح  برنامه   امسال  که 
کار  دستور  در  وزیر  سه  یا  دو 
قرار  پایداری  جبهه  اعضای 
دارد. پایداری چی ها در ابتدا 
به کابینه رأیی ناپلئونی دادند؛ 
توصیه های  به دلیل  هم  آن 
ج کردن از  آقای پزشکیان و خر
اعتبار رهبری. حالا می خواهند 

از خجالتشان دربیایند. 

گزارش »آرمان ملی« از احتمال تشدید تنش در منطقه

بهانه های تازه برای جنگ خاورمیانه
گذشته  روز  ملی:  آرمان    

که  یمن  حوثی های 
آتش  زیر  مدت هاست 
آمریکایی  بمب افکن های 
متحده  ایالات  و  دارند  قرار 
انهدام  حال  در  روز  شبانه 
زیرساخت های یمن به بهانه 
مقابله با حوثی هاست، در یک 
عملیات پیچیده توانستند با 
توسل به یک موشک مهم ترین 
فرودگاه اسرائیل را هدف حمله 
مقامات  ظاهراً  دهند.  قرار 
امنیتی و سیاسی تل آویو توقع 
نداشتند که حوثی ها بتوانند در 
این سطح در اسرائیل عملیات 
انجام دهند. از این رو برخورد 
موشک بالستیک حوثی ها به 
آنها  فرودگاه بن گوریون برای 
گران تمام شده است. به طوری 
که کابینه امنیتی اسرائیل بعد 
از برخورد این موشک تشکیل 
جلسه داده و برخی از مقامات 
اسرائیل خواستار آن شده اند 
که نیروهای نظامی این کشور 
نظامی  برخورد  وارد  رسماً 
شوند.  حوثی ها  بمباران  و 
ظاهراً موشک حوثی از چهار 
کرد  عبور  هوایی  پدافند  لایه 
و در قلب فرودگاه بن گوریون 
فرود آمد. کانال ۱۲ اسرائیل هم 
نوشت: کلاهک جنگی موشک 
یمنی بسیار بزرگ بود که باعث 
موجی از انفجارهای عظیم شد. 
البته ذکر این نکته مهم است 
کامی سیستم هایی  که بعد از نا
گنبد آهنی در رهگیری  مانند 
کنون  موشک های ایرانی، هم ا
در کنار این سیستم ها، سیستم 
پاتریوت آمریکا نیز در اسرائیل 
مستقر است که ظاهراً حتی این 
سیستم هم نتوانسته موشک 
منهدم  و  رهگیری  را  یمنی ها 

کند. 
 امنیتی های اسرائیل

از  گرفته  صورت  اقدام  با   
سوی حوثی ها مقامات امنیتی 
سیاسی اسراییل نوک پیکان 

انتقادات خود را متوجه تهران 
کرده اند. دنیس سیترونوویچ، 
در  ایران  میز  سابق  رئیس 
سازمان اطلاعات نظامی ارتش 
حمله  با  ارتباط  در  اسرائیل 
فرودگاه  به  حوثی ها  موشکی 
ایران  این  گفت:  بن گوریون 
که به اسرائیل شلیک  نیست 
می کند، بلکه حوثی ها هستند. 
گرچه آنها بخشی از ساختاری  ا
کرده و از  که ایران بنا  هستند 
نظر عملیاتی نیز از سوی ایران 
این  با  اما  حمایت می شوند، 
کاملاً  حال، با یک موجودیت 
مستقل طرف هستیم که ایران 
در واقع توان تأثیرگذاری واقعی 
تصمیم گیری هایش  روند  بر 
ندارد. حمله به ایران، مشکل 
حل  را  حوثی ها  به  مربوط 
اول  و در درجه  کرد  نخواهد 
اسرائیل را وارد یک رویارویی 
مستقیم با ایران خواهد کرد. 
از سوی دیگر بعد از این حمله 
موفقیت آمیز بنی گانتس رئیس 
اسرائیل،  ملی  وحدت  حزب 
ایران  پاسخگویی  خواستار 
پس از اصابت موشک حوثی 
شلیک شده از یمن به نزدیکی 
فرودگاه بن گوریون در تل آویو 
ایکس  در  پیامی  در  او  شد. 
نوشت: »این یمن نیست، این 
ایران است. این ایران است که 
موشک های بالستیک به سوی 
اسرائیل شلیک می کند و باید 

دفاع  وزیر  باشد.«  پاسخگو 
کرد:  کید  تأ اسرائیل  پیشین 
بیدار  باید  اسرائیل  »دولت 
»شلیک  که  افزود  و  شود« 
به سوی اسرائیل باید منجر به 
پاسخ شدید در تهران شود.« با 
وجود اینکه برخی در اسرائیل 
به  که  هستند  آن  دنبال  به 
کابینه نتانیاهو فشار آورند تا به 
بهانه برخورد موشک حوثی ها 
وارد درگیری با ایران شود اما 
ظاهراً مقامات رسمی اسراییل 
فعلا قصد ندارند در این زمین 
کنند. اسرائیل هیوم در  بازی 
وجود  با  نوشت:  ارتباط  این 
حمله موشکی صبح یک شنبه 
بن گوریون،  فرودگاه  به 
بر  فعلاً  اسرائیلی  مقام های 
سپردن  برای  خود  تصمیم 
حوثی  گروه  تهدید  مدیریت 
پافشاری  متحده  ایالات  به 
کنون  می کنند. با این حال، ا
تصمیم  باید  اسرائیل  دولت 
بگیرد که آیا این راهبرد با توجه 
به تأثیر راهبردی حمله ای به 
این نزدیکی به فرودگاه اصلی 
بین المللی اسرائیل، همچنان 
در  نه.  یا  است  دوام  قابل 
اپوزیسیون  اعضای  حالی که 
شروع به ارائه پیشنهادهایی 
کرده اند،  نظامی  پاسخ  برای 
تصمیم گیرنده  ارشد  مقامات 
سکوت  محسوسی  طرز  به 

کرده اند. 

کرات و تلاش اسرائیل  مذا
 به نظر می رسد از این لحظه 
تلاش های  اسرائیل  بعد  به 
کرد تا مسأله  بیشتری خواهد 
ایران در منطقه برای امنیت 
کره ایران  خود را وارد هرگونه مذا
کند تا بتواند شرایط  و آمریکا 
ترامپ  که  ببرد  سمتی  به  را 
امنیتی  نگاه های  با  مجددا 
پرونده  و  منطقه  به  تل آویو 
هسته ای ایران بنگرد تا از این 
طریق به خواست خود یعنی 
برای  آنها  با  آمریکا  همراهی 
حمله به تاسیسات هسته ای 
اینجا  در  یابد.  دست  ایران 
و  تهران  مقامات  هوشمندی 
ارسال پالس برای جمع شدن 
حوادث تنش آمیز منطقه است 
که می تواند به نقشه اسرائیل 

پایان دهد. 
 منطقه بر لبه تیغ

را  منطقه   ، اخیر تحولات   
هر  که  داده  قرار  شرایطی  در 
می تواند  محاسباتی،  اشتباه 
یک تقابل نظامی تمام عیار را 
شعله ور کند. اسرائیل در تلاش 
بازیگر  به عنوان  را  ایران  است 
پشت پرده حملات یمن معرفی 
، خواهان  این مسیر و در  کند 
همراه سازی کاخ سفید، شخص 
غرب  عمومی  افکار  و  ترامپ 
تهران   ، دیگر سوی  از  است. 
کنون بارها  صرف نظر از اینکه تا
اعلام کرده که از حوثی ها حمایت 
در  حوثی ها  و  می کند  معنوی 
اتخاذ تصمیم مستقل از تهران 
کنون خویشتن داری  هستند، تا
است.  داده  نشان  راهبردی 
فعلاً  که  پیچیده ای  معادله 
حاضر  طرفین  از  هیچ کدام 
نیستند آن را پیچیده تر کرده و 
به آستانه انفجار برسانند. با این 
حال به نظر می رسد جرقه هایی 
زده شده و در این میان آن که 
کند، نه فقط  هوشمندتر عمل 
از آتش دور می ماند، بلکه معمار 

آینده نظم منطقه خواهد بود. 



۶ عامل ممکن کننده توافق ایران و آمریکا 
 ترامپ به جنگ »نه« می گوید 

چالش های  از  مملو  که   ،۲۰۱۵ سال  کرات  مذا  
قابل توجهی بود، در نهایت به توافق شکننده برجام 
منجر شد. آن توافق امید هایی را برای لغو تحریم ها 
و عادی سازی روابط ایران با جهان غرب ایجاد کرد. 
مدرن دیپلماسی مدعی شد؛ با این وجود، آن توافق 
زودگذر بود و هرگز به اهداف مورد نظر خود نرسید. 
ساختاری،  ضعف های  به دلیل  نهایت  در  برجام 
فشار های مخالفان توافق و بی اعتمادی مداوم بین 
طرفین با شکست مواجه شد. با خروج دولت ترامپ 
از آن توافق، تنش ها بین تهران و واشنگتن دوباره 
تشدید شد و منطقه خاورمیانه را در آستانه بحران های 
پیاپی قرار داد. برخلاف فضای دشوار و بحث برانگیز 
کنون  کرات منتهی به برجام، ۶ عامل برجسته ا مذا
مسیر هموارتری را به سوی یک توافق جدید تسهیل 
می کنند و چشم انداز موفقیت آن را افزایش می دهند. 
کرات فعلی بین ترامپ و ایران به طور قابل توجهی  مذا
کرات منتهی به برجام در سال ۲۰۱۵  متفاوت از مذا
میلادی است، زیرا دوطرفه است و عمان صرفا به عنوان 
یک میانجی بی طرف عمل می کند. این رویکرد ساده 
ذاتا چشم انداز موفقیت را افزایش می دهد. ماهیت 
چندجانبه برجام، که شامل ۶ قدرت جهانی در کنار 
ایران بود، پیچیدگی هایی را ایجاد کرد که ناشی از تضاد 
منافع و رقابت ها بین بازیگرانی مانند چین، روسیه، 
ایالات متحده و اروپا بود. به طورکلی، تعداد بیشتر 
کره، چالش های هماهنگی،  شرکت کنندگان در مذا
گفت و گو، همسویی منافع ملی و مقابله با  مدیریت 

مانع تراشی از سوی مخالفان را افزایش می دهد. 
 انگیزه میراث ترامپ

درگیری های  به جای  ایران  به  ترامپ  رویکرد   
ایدئولوژیک، توسط اهداف استراتژیک هدایت می شود. 
اولویت های او در امور اقتصادی، اختلافات تجاری و 
حل مناقشاتی مانند درگیری های اوکراین و غزه نهفته 
گرچه مهم است، اما یکی از عناصر  است. پرونده ایران ا
دستور کار گسترده تر اوست. ترامپ با درس گرفتن از 
جنگ پرهزینه عراق، به دنبال جلوگیری از یک درگیری 
طولانی دیگر در خاورمیانه است. همان طور که او در 
سال ۲۰۱۸ اظهار داشت: ایالات متحده »هفت تریلیون 
دلار را در خاورمیانه بدون کسب هیچ دستاوردی هدر 
کنون در آخرین دوره ریاست جمهوری  داد.« ترامپ ا
احتمالی خود بر حفظ میراثی ماندگار متمرکز شده 
است و آرزوی بزرگی ریاست جمهوری و حتی جایزه صلح 
نوبل را دارد. او احتمالا توافق با ایران را در کنار حل سایر 
درگیری ها، راهی برای دستیابی به این هدف می داند. 
محاسبات استراتژیک ایران، توافق را بر جنگ بالقوه 
ویرانگر با ترامپ ترجیح می دهد. یک درگیری نه تنها 
هزینه های اقتصادی، سیاسی و نظامی قابل توجهی را 
تحمیل می کند، بلکه زیرساخت های هسته ای ایران 
و اهرم چانه زنی آینده آن کشور را نیز به شدت به خطر 
می اندازد. علاوه بر این، محدودیت های اقتصادی ایران 

اجتناب از جنگ را ضروری می سازد. 
 اولویت رژیم صهیونیستی

کتبر و پیشرفت هسته ای شتاب یافته ایران   پس از ۷ ا
پس از خروج آمریکا از برجام، نگرانی اصلی اسرائیل به 
طور قاطع به مهار قابلیت های هسته ای و موشکی ایران 
تغییر یافته است. در طول برجام، منابع مالی تقویت 
شده ایران و تقویت گروه های نیابتی وابسته به آن کشور، 
اسرائیل را عملا در محاصره قرار داد و درگیری های نیابتی 
را به دغدغه اصلی مقام های اسرائیل تبدیل کرد. با این 
کنون بر این امر  وجود، تهدید مستقیم ایران هسته ای ا
غلبه کرده است. در نتیجه و برخلاف موضع اسرائیل در 
کنون از یک توافق  سال ۲۰۱۵، آن رژیم به گفته نتانیاهو ا
قوی که برنامه هسته ای ایران را محدود سازد حمایت 
می کند و محدودیت های خود را در حمله یکجانبه به 
تاسیسات ایران بدون حمایت ایالات متحده به رسمیت 
می شناسد و اولویت فوری آن رژیم دستیابی به توافقی 
است که به طور آشکار برنامه های هسته ای ایران را به 

عقب می راند.
گماتیسم )عملگرایی(    پرا

کشور های  کشور های عربی حاشیه خلیج فارس:   
عربی خلیج فارس ثبات منطقه ای را در اولویت قرار 
می دهند و از پیامد های شدید درگیری ایالات متحده 
گزیر سرزمین و اقتصاد های آنان را در بر  و ایران که نا
گاهی دارند. فقدان قابلیت های دفاعی  خواهد گرفت، آ
افزایش  را  کشور ها  آن  آسیب پذیری  قوی،  مستقل 
آن  زمانی که  میلادی   ۲۰۱۵ سال  برخلاف  می دهد. 
کشور ها عمدتا ایران پس از تحریم ها را به عنوان تهدید 
کتبر درک  اصلی قلمداد می کردند، چشم انداز پس از ۷ ا
آنان را تغییر داده است، به طوری که اقدامات اسرائیل 
کنون با نگرانی بیشتری مشاهده می شود. این کشور ها  ا
مشتاق  منطقه ای،  درگیری های  تاثیر  مشاهده  با 
جلوگیری از بی ثباتی بیشتر هستند. در نتیجه، آنان دیگر 
کرات ایالات متحده و  تمایلی به مانع تراشی در مسیر مذا
ایران ندارند.آنان احتمالا از نفوذ دیپلماتیک و رسانه ای 
خود برای تسهیل توافق استفاده خواهند کرد. آنان 
یک ایران باثبات را که در برابر اقدامات اسرائیل از خود 
همبستگی نشان می دهد، به عنوان شریک منطقه ای 
مطلوب تری برای حفظ تعادل قدرت در مقایسه با 
شریکی که بر اثر درگیری تضعیف شده باشد، قلمداد 

می کنند.

   آرمان ملی- حمید شجاعی: قریب هشت 
ماه است که دولت چهاردهم مسعود پزشکیان 
اتفاقات  با  آمده و طی این مدت  کار  روی 
بین المللی،  و  منطقه ای  داخلی،  مختلف 
نیز مواجه بوده که بسیاری از آنها بر عملکرد 
دولت به طور مستقیم تاثیرگذار بوده است. 
حداقل تاثیرات اتفاقات ریز و درشت داخلی 
و خارجی بر اقتصاد کشور و معیشت جامعه 
به طور محسوسی احساس شده و جامعه 
کرده است. این در حالی است  آن را لمس 
که از همان روزهای ابتدایی تشکیل دولت 
جریان سیاسی حامی و همراه رئیس جمهور و 
همچنین دلسوزان نسبت به ترکیب و چینش 
مشاوره هایی  پزشکیان  مسعود  به  کابینه 
می دادند که در وزارتخانه های مختلف از افراد 
نخبه و کارآزموده ای استفاده کند که بتوانند 
در حوزه تحت اختیار و مسئولیت خود تحول 
که جامعه این مساله  کنند تا حدی  ایجاد 
کند. اما با وجود این مشاوره ها  را احساس 
بسیاری  تعجب  باعث  کابینه  لیست  اعلام 
گردید و برخی انتقادات نیز به رئیس جمهور 
از این رو وارد شد. اما پزشکیان با این نگاه که 
رویکرد دولت وفاق است در برخی وزارتخانه ها 
چهره هایی را به مجلس معرفی کرد که بتوانند 
که  از مجلس رای اعتماد بگیرند. مجلسی 
کارشناسان به وفاق از  به قرائت عده ای از 
دریچه فکری خود نگریسته و از این رو است 
که هنوز دولت به ۹ ماه نرسیده از ماه ها قبل 
پروژه استیضاح وزرا را کلید زده است. واقعیت 
امر بر آن است که تعامل امروز مجلس و دولت 
که به بیان بهتر باید واژه تقابل را برای آن 
گرفت به جهت رویکردهای وفاقی  در نظر 
پی درپی رئیس جمهور و دولت با تندروها و 
دلواپسانی است که از هیچ چیزی رویگردان 
نیستند و تمام تلاش خود را برای تخریب و 
زمینگیرکردن دولت پزشکیان به کار می برند. 
لذا دولت پزشکیان نیز به جای اینکه صرفا 
کار را با بده بستان های سیاسی و لابی گری 
پیش ببرد بهتر بود تا موضعی قاطع در قبال 
مجلسی ها اتخاذ می کرد تا بهارستان نشینان 
نتوانند به لطایف الحیل و بهانه های واهی 
وزرای موفق دولت را به استیضاح بکشند. نمونه 
شفاف و واضح این امر را می توان در استیضاح 
جناحی و سیاسی عبدالناصر همتی وزیر سابق 
اقتصاد دید که تندروها با بهانه های واهی و 
سیاسی و نه نگاه کارشناسی و اقتصادی او را کنار 
گذاشتند؛ همتی که از زمان روی کار آمدنش 

سروسامان  موفقش  عملکردهای  از  یکی 
دادن به بورس و مثبت شدن شاخص ها بود. 
در ادامه این روند شاهدیم که چندی است 
دومین  سیاسی  استیضاح  پی  در  تندروها 
وزیر موفق دولت پزشکیان یعنی فرزانه صادق 
وزیر راه و شهرسازی و تنها وزیر زن پزشکیان 
هستند و با این رویه برای دولت و رئیس جمهور 
شمشیر را از روبسته اند. چه اینکه پیش از این 
ح شد دولت به احتمال فراوان  که مطر نیز 
سیدعلی مدنی زاده را به عنوان وزیر پیشنهادی 
اقتصادی به مجلس معرفی کند، تندروهای 
مجلس وزیر پیشنهادی نیامده شمشیر از رو 
گر قرار باشد گزینه ای بیاید  بسته و گفته اند: »ا
که همین مسیر را ادامه دهد ما که علاف نیستم 
وقت خودمان و مردم را بگیریم.« لذا پر واضح 
است که تندروها در پی اعمال نفوذ و فشار به 
دولت برای انتخاب و معرفی وزیری همراستا 
و هم نظر با دلواپسان بهارستان هستند. در 
چنین شرایطی به نظر می رسد که رئیس جمهور 
باید با یک ارزیابی عملکرد نسبت به وزرای خود 
در راستای بالندگی و بهبود عملکردها، وزرایی را 
که عملکرد چندان موفقی نداشته اند تعویض و 
چهره های شایسته تر و کارآمدتری را جایگزین 
کند. امروز با گذشت قریب به هشت ماه از روی 
کارآمدن دولت می توان یک برآیند عملکردی 
کدام وزیر  که  کرد  از وزرا داشت و مشخص 
عملکردی بهتر و کدامیک عملکردی انتقادآمیز 

داشته است. 
 تغییر در مسیر بهبود

 در این بین اما شاید بتوان در میان وزرای 
یعنی  دولت  وزیر   ۲ صرفا  دولت  مختلف 

علیرضا کاظمی، وزیر آموزش و پرورش و عباس 
علی آبادی وزیر نیرو را شایسته تغییر دانست. 
کاظمی که از همان ابتدا مورد انتقاد فرهنگیان 
بود و انتقادات زمانی شدت گرفت که پس از 
امضای تفاهمنامه همکاری وزارت آموزش 
و پرورش و فراجا، وزیر در سخنانی جنجالی 
گفت: »ما در هر حوزه ای که سردار رادان بگوید، 
سرباز ایشان هستیم.« همین موضع باعث 
شد تا بسیاری از فعالان این حوزه شیوه رفتار 
کاظمی را با دولت وفاق یکسان ندانند. عباس 
علی آبادی در حوزره وزارت نیرو عملکردش 
به نحوی بوده که دیگر نه منتقدان که حتی 
نماینده هایی که با وی همسو و همراه بودند به 
انتقاد از عملکرد او پرداخته و در پی استیضاح 
گرچه نمی توان گفت که مقصر  او برآمده اند. ا
اصلی ماجرای ناترازی ها علی آبادی است، اما 
قصور را نمی توان نادیده گرفت. این در حالی 
است که آقای وزیر تقصیر ناترازی ها را به گردن 
خ داده  همه می اندازد، اما خود را کلا از آنچه ر
مبرا می داند. لازم به ذکر است که علی آبادی 
که مجلسی ها  از وزرای دولت سیزدهم بود 
رای بالایی به وی دادند و جالب است که امروز 

منتقد وزیر شده اند.
  پیشنهاد آذری جهرمی 

 روز شنبه بود که وزیر سابق ارتباطات و از 
حامیان رئیس جمهور در انتخابات با انتشار 
مطلبی لزوم تغییرات در دولت را گوشزد کرد. 
محمدجواد آذری جهرمی در کانال تلگرامی 
خود نوشت: »هفت ماهی از عمر دولت جدید 
گهانی  نا از فقدان  که بعد  می گذره، دولتی 
کشور  اداره  سکان  سیزدهم  رئیس جمهور 

را با رای مردم به دست گرفت، اما شاید اون 
آمادگی لازم برای یه شروع پرقدرت رو نداشت. 
تو این مدت، وسط سهم خواهی های سیاسی 
حامیان و مدعیان وفاق، قوانین فرصت کُشِ 
دولت  با  انگار  که  مجلسی  و  گیر  دست وپا
هم جهت نیست، رئیس جمهور چهاردهم یه 
لیست وزرا به مجلس فرستاد که شاید خودش 
هم ته دلش به کارایی شون مطمئن نبود.« وی 
افزود: »نه ماه پر از التهاب و نگرانی گذشت، 
اتفاقات سنگین سیاسی تو منطقه، ناترازی های 
انرژی که حسابی مردم رو کلافه کرده و البته 
ناآمادگی دولت برای مدیریت این بحران ها، 
روزگار سختی رو برای ملت امیدوار به دولت 
جدید رقم زد. حالا اما، رئیس جمهور کم کم 
داره به معادلات سیاسی و اقتصادی کشور 
بهتری  شناخت  و  می شه  مسلط  منطقه  و 
هم از تیمش پیدا کرده، از اون طرف، جریان 
غالب تو مجلس، که انگار بیشتر دنبال رقابت 
سیاسیه، شمشیر اصلاح رو کشیده و می خواد 
با استیضاح وزرا، خودش رو قهرمان تغییر 
جهرمی  آذری  بده.«  نشون  مردم  ناجی  و 
در ادامه عنوان کرد: »پیشنهاد من به دکتر 
پزشکیان اینه: بدون رودربایستی، خودتون 
پیش قدم بشید برای اصلاح و ترمیم کابینه. 
شما جراح ماهر و دلسوز این ملتید، نه اونایی 
که تو مجلس فقط صداشون بلنده. مشکل اداره 
کشور با شمشیر اون ها حل نمیشه، نیاز به تیغ 
! به صلاح  جراح ماهر داره. آقای رئیس جمهور
شماست که خودتون پرچم اصلاح و ارتقای 
اثربخشی و کارآمدی دولت رو بلند کنید« اما 
این یادداشت تلگرامی آذری جهرمی که از سر 
دلسوزی برای رئیس جمهور و دولت منتشر 
شده با مواجهه تندروها و دلواپسان روبه رو 
شده و آنها با مصادره به مطلوب صحبت های 
جهرمی او را منتقد و نگران دولت خوانده اند. 
اما واقعیت این است که دولت پزشکیان هم 
برنامه اقتصادی مشخصی دارد و هم رویکردها 
و راهبردهای مشخصی در سیاست داخلی 
و سیاست خارجی و تنها مشکل تندروهایی 
خ  هستند که با ربط و بی ربط چوب لای چر
دولت می گذارند به انحاء مختلف دولت را 
دهند  اجازه  تندروها  گر  ا می کنند.  تخریب 
و از تریبون های مختلف چه مجلس و چه 
رسانه هایشان به دنبال زمینگیرکردن دولت 
نباشند دولت پزشکیان به خوبی می داند که 
در حوزه های مختلف چگونه عمل و در راستای 

حل مشکلات کشور تلاش کند.
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»آرمان ملی« پیشنهاد محمدجواد آذری جهرمی در خصوص تغییرات در دولت را بررسی می کند

؛ نه فشار دلواپسان  اصلاح و تغییر با درایت رئیس جمهور
   تندروها کارشکنی نکنند تا دولت کار خود را انجام دهد

  آرمان ملی- سهیل ثابت: مناسبات و تعامل شورای 
گر  شهر تهران با شهردار در نوع خود جالب توجه است و ا
کسی از این روابط اطلاعی نداشته باشد و امروز به روابط 
میان شورای شهر و شهردار تهران ورود کند تصور می کند که 
کانی در مقام شهردار  کثریت شورای شهر تهران با علیرضا زا ا
تهران موضع و مشکل دارند. این در حالی است که طی این 
که تمام قد پشت شهردار تهران  کسی  سال ها شاید تنها 
ایستاده و از او حمایت کرده مهدی چمران رئیس شورای 
کانی  شهر است که تحت هر شرایطی و با انواع انتقادی که از زا
در موضوعات مختلف شده در مقام حمایت از او بر آمده 
است. اما شاید شرایط امروز اعضای شورای شهر و نارضایتی 
آنها از شهردار تهران مصداق این بیت شعر باشد که »این 
محنتی که می کشم از تنگی قفس/ کفران نعمتی است که 
در باغ کرده ام.« همان زمانی که در روزهای نخست اعضای 
کانی هم  شورا به دنبال انتخاب شهردار بودند و نام علیرضا زا
ح بود بسیاری از انتقادات را در خصوص وی شنیدند،  مطر
اما ترجیح دادند که انتقادات نسبت به احتمال شهردار 
کانی را نشنوند و رویه خاص خود را پیش بگیرند.  شدن زا
کانی حتی یک روز سابقه کار  آنها نخواستند بشنوند که زا
کانی  اجرایی ندارد، نخواستند بشنوند مدرک تحصیلی زا
تطابقی با امور شهری و شهرداری ندارد. امری که صدای 
بسیاری را درآورد و البته مسائل مختلف دیگری که اعضای 
شورا یا نخواستند بشنوند یا بدان توجه نکردند و در نهایت 
کانی را به عنوان شهردار تهران انتخاب کردند تا امروز در  زا
چهارمین سال مدیریت او بر شهرداری تهران انتقادات ریز 
گر بگوییم این  و درشت خود را به سمت او روانه کنند. لذا ا
اختلاف و نقاری که امروز در شورا میان اعضا و آقای شهردار 
سایه افکنده از همان تصمیم اشتباه ابتدایی است سخنی 
به گزافه نرفته است. برای درک بهتر این موضوع کافی است 
طی ماه های گذشته یا به بیان بهتر طی دو سال گذشته نوع 
کانی شهردار  مواجهه اعضای شورای شهر تهران با علیرضا زا
تهران را مرور کنیم تا به دست  آید عمق این اختلافات و 
شرایط نه چندان مناسب میان شورا و شهرداری تا چه 
حد بوده و هست. چنان که شاهدیم که هر از چندی در 
صحن شورا یکی از اعضا در موضوعی خاص انتقادات تندی 
را متوجه شهردار تهران کرده است. کافی است که فقط 
کرات شورای شهر تهران بیندازیم  نگاهی به جلسات و مذا

تا مشخص شود که رویکرد اعضای شورا نسبت به شهردار 
۴ سال چگونه است. البته  منتخب شان آن هم پس از 
کانی به اندازه ای انتقاد آمیز بوده که نه  عملکرد شهرداری زا
تنها شورا که مردم عادی در جامعه نیز چندان رضایتی از 
این عملکرد نداشته و ندارند. چنانکه نمود این اعتراضات 
که بر علیه عملکردها  کارزارهای مختلفی  را می توان در 
که در سیصد و  و اقدامت وی به راه افتاده دید. چنان 
هجدهمین جلسه شورای شهر تهران مهدی اقراریان، 
رئیس کمیته نظارت شورای شهر تهران در صحن علنی شورا 
خطاب به شهردار تهران تذکری مهم داد و خواستار ارزیابی 
دقیق وعده ها و تعهدات شهردار طی چهار سال گذشته 
شد. وی با اشاره به تمدید دوره شورای ششم به مدت ۱۰ ماه، 
کید کرد که شهردار باید مطابق با تعهدات خود عمل کند  تا
و در صورت عدم تحقق این وعده ها، تغییر شهردار در مدت 
باقی مانده باید مورد توجه قرار گیرد. این در حالی است که 
کانی و عملکرد او مخالف است، اما اقلیتی  کثریت شورا با زا ا
از جمله رئیس شورا حامی او است و به عقیده  عده ای نیز 
کانی زودتر از اینها  گر نبود حمایت های رئیس شورا شاید زا ا

برکنار شده بود. 
 جنجال در شورا

 روز گذشته بود که صحن شورای شهر تهران شاهد بحث 
و جدل هایی میان اعضای شورا با یکدیگر بود. چنانکه این 
خبر و ویدئوهای آن به سرعت در رسانه ها و شبکه های 
اجتماعی منتشر شد. مهدی اقراریان که یکی از مخالفان 
کانی در شورای شهر است در سخنانی  قاطع علیرضا زا
اظهار داشت: درباره چرایی وضعیت کنونی تهران باید گفت 
کانی بدون سابقه اجرایی و تخصص شهردار تهران  آقای زا
کانی شهر تهران محل آزمون و خطا نیست  شد. آقای زا
جابه جایی پنج مدیر نشان دهنده این است که حتی در 
انتخاب مدیر خود مشی مشخصی ندارید برای پنجمین بار 
در یک دوره سه ساله مدیرعامل مترو تغییر کرد. وی افزود: 
کانی قرار بود چهار سال شهردار تهران باشد و از آنجا  آقای زا
گر شورا  کانی دارد، ا کانی در شورای شهر تهران سینه چا که زا
کانی دیگر شهردار تهران نبود. در پایان دوره  می توانست، زا
۴ ساله وضعیت شهر اینگونه است؛ فکر می کنید با بسیج 
امپراتوری رسانه ای می توانید نمایشی از موفقیت خود 
ایجاد کنید؟ مردم تهران روزانه درباره شما قضاوت می کنند. 

جعفر شربیانی دیگر عضو شورای شهر تهران نیز با اشاره به 
گزارش خود به شورا اظهار کرد: »گزارش من مبتنی بر کارنامه 
مدیریت شهری بود، نه تسویه حساب شخصی. بر کسی 
پوشیده نیست که امروز در شورای شهر تهران شکاف هایی 
وجود دارد، اما بعضی از دوستان معتقدند که نباید این 
مسائل مطرح شود یا بیان گردد. ولی به نظر من، چون برخی 
کم بر مدیریت  همکاران مدافع عملکرد شهردار و تفکر حا
شهری در تهران هستند، احساس کردند باید از خودشان 
گر قرار باشد  و مدیریت شهری دفاع کنند. به نظر می رسد ا
کانی کار  امروز برای تهران شهردار انتخاب کنیم، آقای زا
سختی را در پیش دارد. تجربه این چهار سال پیش روی 
ماست. من بر اساس این تجربه صحبت می کنم و وقتی به 
کارنامه می نگریم، برخی شاخص ها و مؤلفه ها متأسفانه نمره 
خوبی ندارند.« اما این سخنان بی پاسخ نماند و در ادامه 
مهدی چمران رئیس شورای شهر نیز در مقابل مخالفان 

ایستادگی کرد. 
 اعتبار خود را نابود نکنید! 

مهدی چمران رئیس شورای اسلامی شهر تهران که پس 
از نطق های تند شربیانی، اقراریان و امانی صحبت می کرد، 
کید بر لزوم وحدت و کار جمعی خطاب به همه اعضای  با تأ
شورای شهر گفت: با این روش ها رای نمی آورید. مردم از 
اختلاف و درگیری بیزارند. به جای بازی های سیاسی، به 
فکر حل مشکلات شهروندان باشید و از مسئولیت خود 
گاه باشید. وی با اشاره به تجربه های  در پیشگاه خداوند آ
اعضا  از  تهران،  شهر  شورای  اول  دوره  شکست خورده 
شهر  شورای  افزود:  و  بگیرند  درس  گذشته  از  خواست 
جای حاشیه سازی و جنجال آفرینی نیست؛ اینجا محل 
کثریت  ا جلسه،  این  در  است.  مردم  به  خدمت رسانی 
نمایندگان شورای شهر با مواضع چمران همراهی کردند و 

اظهارات او را فصل الخطاب دانستند. 
 منفعت طلبی یا دغدغه مردم؟ 

که  که برخی از این منتقدان   پیش تر فاش شده بود 
روزی به شهردار فعلی رای دادند، به دلیل اجابت  نشدن 
تبدیل  پرحاشیه  مخالفان  به  شخصی،  خواسته های 
با یادآوری  که چمران  شده اند. این چندمین بار است 
»سرنوشت تلخ شورای شهر اول«، به برخی اعضا هشدار 

می دهد که مسیر تخریب و حاشیه سازی را ادامه ندهند.

»آرمان ملی« حاشیه های جلسه اخیر شورای شهر تهران را بررسی می کند

  جنجال در بهشت
کانی: با این روش ها رای نمی آورید کانی دارد!               چمران خطاب به مخالفان زا کانی در شورای شهر تهران سینه چا       اقراریان: زا

ح کرد  مصطفی هاشمی طبا مطر
  دولت و تصمیماتِ سخت 

در سال  جاری
 قالیباف دو سال پیش گفت باید 

 تصمیمات سخت و محکم بگیریم
خب؛ کجاست؟

 یک فعال سیاسی در خصوص تصمیمات 
سخت دولت در سالجاری و حوزه های این 
تصمیمات اظهار داشت: همه تصمیماتی که 
در کشور گرفته می شود، همدیگر را تحت تاثیر 
کنون از بسیاری چیزها  قرار می دهد. ما تا
غافل بوده ایم؛ یا تصمیماتی را نگرفتیم و یا 
تصمیمات بدی گرفتیم. همه این ها انباشت 
شده است. من اصلا به سیاست خارجی کاری 
ندارم چون موضوع دیگری است. اما در مورد 
مثلا مسائل زیست محیطی یا مواردی که به 
آینده مرتبط است سال ها بعد تصمیم گیری 
مدام  کرده ایم.  پیدا  عقب افتادگی  و  شده 
فکر می کردیم از همه بهتر هستیم و بهتر از 
همه کار کرده ایم؛ در حالی که اینگونه نیست. 
بنابراین تصمیمات سخت، یکی دوتا نیست. 
خبرآنلاین نوشت؛ سیدمصطفی هاشمی طبا 
بیان داشت: هم از نظر زیست محیطی، هم از 
ک و... در حال ریزش هستیم.  نظر آب، هم خا
به هرحال این ها باعث ایجاد مسائل اجتماعی 
جدید می شود. مثلا الان مسائلی بین یزد و 
اصفهان و جاهای دیگر وجود دارد. این به 
خاطر تصمیمات نادرستی بوده که همیشه 
ما گرفتیم و مردم هم از آن مطلع نبوده اند. از 
سمت دیگر تاسیسات مان هم دچار تخریب، 
کهنگی و فرسودگی شده و به بازسازی آن 
نپرداخته ایم وی افزود:  همه این ها مشکلاتی 
است که در کشور داریم. بدمصرفی داریم؛ 
سال هاست هم خودرو بنزینی پرمصرف تولید 
می کنیم و هم اینکه این همه مصرف انرژی 
در کشور داریم. ما روزانه معادل هشت تا ۹ 
میلیون بشکه نفت داریم، نفت و گاز مصرف 
می کنیم. خیلی تصمیمات است که باید گرفته 
شود. علاوه بر این ها، مساله سیاست خارجی و 
مشکلاتی هم دولت هایی چون آمریکا داریم. 
که به یک موضوع می پردازیم از  وقتی هم 
موضوع دیگر غافل می شویم. تصمیم سخت 
این است که بپرسیم می خواهیم چه کارکنیم؟ 
آیا اصلا می خواهیم ایران وجود داشته باشد 
یا نه؟ وی در اولویت بندی این تصمیمات 
بیان کرد: اولویت این است که ببینیم اصلا 
می خواهیم ایرانی وجود داشته باشد یا نه؟ 
کنون مورد توجه قرار نگرفته  این مساله تا
است. هم در داخل مان مشکلات بسیار زیادی 
داریم و این مشکلات را ایجاد کرده ایم و هم 
متاسفانه همسایه های خوبی نداریم. من با 
اینکه مهاجرپذیر باشیم و آدم هایی بیایند 
کنند، مخالف نیستم  در مملکت ما زندگی 
اما وقتی طبق آمار چند میلیون افغانستانی 
پشتون در ایران زندگی می کنند؛ احساس 
سمت  از  فقط  ما  گر  ا یعنی  ندارم.  خوبی 
افغانستان تهدید شویم دچار مشکلات بسیار 
زیادی در داخل خواهیم بود. این ها مسائل 
ساده ای نیست؛ مسائل بسیار سنگینی است 
که آمریکا به ما حمله  و اصلا نیازی نیست 
کند. این ها جزو اولویت ها است. وی ادامه 
داد: چطور مرز را باز می گذاریم که این همه 
پشتون وارد کشور ما شوند؟ در حالی که در 
کنون اجازه مسجد اهل تسنن  تهران دولت تا
نداده، در عبدل آباد نماز جمعه اهل تسنن 
افغانستانی با چندین هزار افعانستانی برگزار 
می شود. در شیراز نماز عید فطرشان شاید با 
۵۰ هزار نفر برپا می شود و این موضوع می تواند 
یک تهدید برای کشور باشد. این مساله فقط 
از یک سمت مرزی است. ما از سوی مرزهای 
دیگر هم دچار چنین مشکلاتی هستیم. اما 
من متوجه نمی شوم که چرا دولت نسبت به 
این مسائل بی توجه است. این ها یکسری 
از مسائل اجتماعی و سیاسی است. خلاصه 
آن که احساس خوبی ندارم، احساس می کنم 

که کشور دچار مشکلات اساسی است. 
 درست یا نادرست

کرد: من الان هفت،   هاشمی طبا عنوان 
که راجع به این مسائل  هشت سال است 
می گویم و می نویسم اما کوچک ترین توجهی 
دهان   آدم ها،  از  یکسری  فقط  نمی شود. 
بی خود  حرف های  و  می کنند  باز  را  خود 
زیر  داخلی،  اجتماعی،  بحث  در  می زنند. 
خط فقربودن، مصرف فوق العاده یا بحث 
هدردادن ارز یکی دوتا مساله نیست. هرجا 
دست بگذاریم مساله داریم. چطور ممکن 
 ۶۰۰ ، است در طول ۱۵ روز تعطیلات عید نوروز
کار  کشته بدهیم؟ این یعنی ما بلد نیستیم 
مملکت را ساماندهی کنیم.  همه این حرف ها 
به ساحت سیاست برمی گردد. اینکه ما چگونه 
مملکت را اداره کنیم بحث تصمیمات سیاسی 
است. این فعال سیاسی در این خصوص که 
راه حلی هم برای این مساله وجود دارد، اظهار 
کرد: بعضی  وقت ها مساله به جایی می رسد 
که راه حلی وجود ندارد. مثل این می ماند 
که یک نفر یک چاه ۲۰۰ متری بکند و سنگی 
داخل آن بیندازد و به دیگران که از آنجا عبور 
. اما  می کنند بگوید این سنگ را از چاه در بیاور
آن سنگ را به راحتی نمی توان درآورد؛ وقتی 
مسائل باهم انبار می شود و برای هیچکدام 
راه حل پیدا نمی شود. هاشمی طبا تصریح 
کرد: آقای قالیباف دو سال پیش گفتند که 
بگیریم.  محکم  و  سخت  تصمیمات  باید 
کجاست؟ همه تصمیمات در جهت  خب؛ 

بن بست است. 
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نبض بــــازار

گذاری سایپا کلید خورد وا
گفت: متقاضیان خرید سهام سایپا تا 2۴  معاون ایدرو 
اردیبهشت ماه مهلت دارند که تقاضای خود را ارسال کنند؛ 

در ادامه نیز فرایند اهلیت سنجی متقاضیان آغاز می شود. 
نقل  و  حمل  و  برداری  بهره  معاون  معمارباشی  سهیل 
سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ای درو( در گفت وگو با 
گذاری  گذاری سایپا اظهار کرد: وا مهر درباره آخرین وضعیت وا
خودروسازان به بخش خصوصی تکلیف بند ب قانون برنامه 
هفتم توسعه است و بر اساس همین تکلیف قانونی، سازوکار 
گذاری شرکت سایپا مدنظر داریم. وی افزود:  لازم را برای وا
کارگروهی تشکیل و فراخوانی توسط خود شرکت منتشر شده و 
بر این اساس شناسایی متقاضیان بخش خصوصی که تمایل 
دارند مدیریت این صنعت را در دست بگیرند آغاز شده است. 
معمارباشی تصریح کرد: تا 2۴ اردیبهشت ماه مهلت است 
تا تقاضاها ارسال شود بعد از آن موضوع اهلیت سنجی این 
متقاضیان در چارچوبی که مدنظر سازمان خصوصی سازی 
و وزارت امور اقتصادی و دارایی است توسط کارگروه انجام 
می شود. وی اضافه کرد: در ادامه نیز مدیریت شرکت سایپا در 
راستای پیشبرد این شرکت برای شکوفا شدن صنعت خودرو 

گذار خواهد شد.  به بخش خصوصی وا

تعرفه های جدید آب اعلام شد
وزارت نیرو تعرفه مشترکان آب شرب و بهداشتی را ابلاغ کرد که 
بر اساس آن تعرفه آب برای بدمصرف ها 2۸ درصد افزایش داشته 
است. بر اساس اعلام وزارت نیرو، بهای آب شرب در سال 1۴۰۴ به 
گونه ای تعیین شده است که محاسبه آب بهای مشترکان تحت 
پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی کشور 
تا سقف الگوی مصرف، رایگان؛ مشترکان دیگر تا سقف الگوی 
مصرف به صورت یارانه ای و مشترکان پرمصرف تا دو برابر الگوی 
مصرف با یارانه کم تر و در نهایت مشترکان بدمصرف به صورت 
غیریارانه ای و بر اساس الگوی افزایش پلکانی انجام شود.  با 
توجه به شرایط خشکسالی، محدودیت منابع آبی کشور و لزوم 
مدیریت مصرف و صرفه جویی، بهای آب مصرفی مشترکان 
نسبت به دوره قبل به طور متوسط 2۸ درصد رشد داشته است، 
اما با توجه به تمهیدات اتخاذ شده و به منظور حمایت از اقشار 
آسیب پذیر و تشویق شهروندان خوش مصرف، مشترکان در 
صورت کاهش مصرف می توانند از افزایش قبوض آب بهای خود 
جلوگیری کنند؛ به گونه ای که مشترکان بالای الگوی مصرف تنها 
با 2۰ درصد صرفه جویی در مصرف آب بیش از 2۰ درصد کاهش 

مبلغ قبض خواهند داشت. 

سخت ترین خشکسالی ۵۰ سال اخیر 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران با اشاره به 
، گفت: این دوره  پیوستگی های خشکسالی در پنج سال اخیر
از خشکسالی ها به ویژه دو سال اخیر سخت ترین خشکسالی 
۵۰ سال اخیر محسوب می شود.  محسن اردکانی با بیان اینکه 
میزان بارندگی های استان تهران در پنج سال گذشته به صورت 
بارندگی های درازمدت بوده  از میانگین  کمتر  علی الدوام 
است، اظهار داشت: میانگین بارش های استان تهران در دوره 
درازمدت سالانه 2۸۰ میلی متر به ثبت رسیده است حال آنکه در 
پنج سال اخیر میزان بارندگی های سالانه تهران کمترین از این 
میزان و حتی به 1۹۰ میلی متر رسیده و در سال آبی جاری نیز 
کنون تنها 1۴۰ میلی متر بارندگی در استان تهران اتفاق افتاده  تا
است. وی افزود: با این حال، به واسطه تدابیر صورت گرفته و 
مدیریت وزیر نیرو و تلاش مجاهدانه و مخلصانه همکاران شرکت 
آبفای استان تهران، شرمنده شهروندان نشده ایم و آب شرب 
مورد نیاز آنان را تامین کرده ایم. وی با قدردانی از فعالیت های 
جهادگونه همکاران، سه عامل کار، طبیعت و سرمایه را به عنوان 
عوامل موثر در تولید نام برد و با اشاره به نزدیکی دو مناسبت روز 
کار و کارگر و روز معلم در تقویم سالانه، تصریح کرد: معلم دانایی و 
کارگر توانایی می آفریند و امیدواریم وزیر نیرو به عنوان یک معلم 
و استاد دانشگاهی، حلقه وصل دانایی و توانایی در صنعت آب 

و فاضلاب کشور باشد. 

نحوه توزیع محدودیت های برق بازنگری شود
وزیر صنعت، معدن و تجارت خواستار بازنگری در نحوه 
توزیع محدودیت های تامین برق شد و گفت: بخشی از برنامه 
مدیریت مصرف برق باید به سایر بخش ها مانند خانگی و 

تجاری منتقل و مسیر توسعه تولید هموار شود. 
سید محمد اتابک در نشست هم اندیشی مشترک میان 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت نیرو با حضور عباس 
علی آبادی وزیر نیرو و سایر مدیران ارشد این وزارتخانه، بر 
ضرورت بازنگری در نگاه های کلان کشور به ارزش تولید و 

کید کرد.  سرمایه گذاری در بخش انرژی به ویژه صنعت برق تأ
وی با اشاره به تلاش شبانه روزی کارکنان صنعت برق برای 
، ادامه داد: با وجود زحمات قابل تقدیر  تأمین پایدار برق کشور
کارکنان صنعت برق به ویژه در بخش تولید، در حال حاضر 
، کاهش گردش مالی و کاهش  مشکل اصلی نیروگاه های کشور
جذابیت سرمایه گذاری در صنعت برق است، مسئله ای که 
بدون اصلاح آن نمی توان به تأمین پایدار برق در بلندمدت 
امیدوار بود. وزیر صمت با بیان اینکه سالانه حدود هفت 
درصد به ظرفیت تقاضای برق کشور افزوده می شود، گفت: 
سال های اخیر تامین مالی پروژه های نیروگاهی متناسب 
با این رشد تقاضا افزایش نیافته و در کنار آن عواملی چون 
خشکسالی، افزایش دما و سایر شرایط جوی باعث شده تا 

ظرفیت تولید برق با نیاز واقعی هم خوانی نداشته باشد. 
اتابک خاطرنشان کرد: صنایع کشور نقش مهمی در رونق 
اقتصادی و اشتغال زایی دارند و در سال های گذشته به دلیل 
ناترازی مزمن در حوزه انرژی با چالش های جدی روبه رو 
شده اند. وی افزود: در سال جاری، با توجه به شعار سال و 
کیدات رهبر معظم انقلاب و ریاست محترم جمهوری بر  تأ
حمایت از تولید، باید موضوع تأمین برق پایدار به عنوان یکی 
از مهم ترین موانع پیش روی تولید به طور جدی پیگیری و 
برطرف شود. وزیر صمت از حمایت این وزارتخانه از برنامه های 
وزارت نیرو برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر خبر داد و گفت: 
وزارت صمت آمادگی دارد با تسهیل فرآیندهای ثبت سفارش، 
تأمین ارز و واردات تجهیزات مسیر سرمایه گذاری در حوزه 

انرژی های نو را هموار کند. 

اخبار

کارگران کی صاحبخانه می شوند؟
بر اساس گزارش ها در سال گذشته تنها 
1۷ درصد تسهیلات نظام بانکی به بخش 
کافی  که این رقم  مسکن اختصاص یافت 
نیست. وزارت کار از برنامه ریزی برای ساخت 
مسکن کارگری با همکاری و مشارکت وزارت 
راه و شهرسازی و اختصاص زمین های در 
اختیار کارفرمایان خبر داده که انتظار می رود 
تا پایان دولت چهاردهم بخش اعظمی از 
کارگران فاقد مسکن صاحبخانه شوند.  به 
از دغدغه های  گزارش ایسنا، مسکن یکی 
اساسی خانوارهای کارگری به شمار می رود، 
دریافتی  درصد   ۵۰ از  بیش  که  نحوی  به 
کارگران را هزینه های مسکن و اجاره بها به 
خود اختصاص می دهد.  بر اساس قانون 
اساسی کشورمان داشتن مسکن حق هر فرد 
و خانواده ایرانی است و دولت ها طبق این 
اصل موظف به تامین مسکن شده اند. در 
اصل ۳1 قانون اساسی دولت موظف شده 
با رعایت اولویت برای کسانی که نیازمندترند 
به ویژه کارگران و روستانشینان زمینه اجرای 
این اصل را فراهم کند.  احمد میدری ـ وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی مسکن کارگری را 
از مطالبات اساسی و جدی جامعه کارگری 
ذکر کرده و گفته است: نزدیک به ۳۰ درصد 
مربوط  کلان شهرها  در  زندگی  هزینه های 
به مسکن است و تا زمانی که در این بخش 
تحولی رخ ندهد، نمی توان به بهبود وضعیت 

معیشتی کارگران امیدوار بود. 
کارفرمایان  برخی  با  کره  مذا از  وی   
شرکت های بزرگ برای آغاز ساخت مسکن 
کارگری خبر داده و گفته است: فرایند ساخت 
مسکن کارگران به استقبال کارفرمایان بستگی 
دارد و این مساله با پیش شرط هایی همراه 
است. اول سرمایه گذاری کارفرمایآنکه انتظار 
داریم کارفرمایان 2۰ درصد در مسکن کارگری 
از  یکی  نپذیرند  گر  ا و  کنند  سرمایه گذاری 
مزیت های بزرگ را از دست می دهیم. دوم 
زمین هایی که یا وزارت راه و شهرسازی در 
اختیار ما قرار می دهد یا ما داریم ولی کاربری 
آنها مسکونی نیست، نزدیک کارخانه هاست 
که بتوانیم آنها را تغییر کاربری بدهیم و مساله 
تسهیلات  پرداخت  و  بانکی  سیستم  بعد 
بخش مسکن است.  وزیر کار با بیان اینکه 
سال گذشته 1۷ درصد از تسهیلات مسکن 
کرد:  پرداخت شده است، ابراز امیدواری 
وزارت راه و شهرسازی و وزارت تعاون، کار 
کارفرمایان،  همکاری  با  اجتماعی  رفاه  و 
برنامه هایی را که در این حوزه طراحی کرده اند 
غ از موضوع  امسال به اجرا در آورند.  اما فار
تامین مسکن کارگران، در شرایط فعلی اقتصاد 
سنگین  هزینه های  با  کارگران  از  بسیاری 
کرایه خانه و اجاره بها روبه رو  و سرسام آور 
هستند تا آنجا که مبلغ کمک هزینه مسکن 
نیز به دلیل اندک بودن کمک قابل توجهی به 
 ـ  تامین مسکن کارگران نمی کند.  سمیه گلپور
رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
معتقد است که طبق اصل ۳1 قانون اساسی 
و  است  کارگران  همه  حق  مسکن  داشتن 
دولتها موظف به تامین آن هستند ولی دولتها 
و مجالس در ادوار مختلف از این اصل عبور 
کرده اند و نتوانسته اند به این حق قانونی 
کارگران جامه عمل بپوشانند.  او با انتقاد از 
گر  عدم افزایش مبلغ حق مسکن می گوید: ا
کنیم  محقق  را  کارگران  مسکن  نتوانستیم 
حداقل حق مسکنی که در فیش حقوقی کارگر 
است باید اصلاح شود چرا باید دو سال مبلغ 

حق مسکن ۹۰۰ هزار تومان بماند؟
صنفی  انجمن های  عالی  کانون  رئیس 
کارگران می گوید: حق مسکن ۹۰۰ هزار تومانی 
کارگران  چقدر به اجاره بها یا خرید مسکن 
کمک کرده است که دوسال هم ثابت مانده و 
افزایش نیافته است.  به گفته گلپور طی این 
دو سال نه تنها قرارگاه مسکن کارگری فعال 
نبوده بلکه تورم نیز ثابت نمانده و کارگران نیز 
از گرفتن زمین رایگان و یا تحویل خانه های 
پیشتر  مانده اند.  محروم  کارگری  مسکن 
کارگر مبلغ  علیرضا محجوب ـ دبیرکل خانه 
ک بچه  حق مسکن کارگران را در حد پوشا
کید کرده بود: به جای حق مسکن  دانسته و تا
باید مشکل مسکن کارگران برطرف شود. به 
گفته وی کارفرمایان مکلفند طبق اصل 1۴۹ 
قانون کار در جوار کارخانه یا کارگاه، خانه های 
سازمانی برای کارگران بسازند و زمین های در 

اختیار خود را به این امر اختصاص بدهند. 

ریزش شاخص بورس
در روزی که شاخص بورس 2۴ هزار واحد 
کاهش داشت، شاخص هم وزن ۳۸۷1 واحد و 
فرابورس 1۴۳ واحد رشد کردند.  روز یکشنبه 
شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران 2۴ هزار 
واحد افت کرد و به رقم سه میلیون و ۹2 هزار 
و ۷۹۸ واحد رسید. بدین ترتیب بازار سرمایه 
اردیبهشت  یکم  که  را  میلیون   1  .۳ کانال 
تصاحب کرده بود از دست داد.  امروز )1۴ 
اردیبهشت 1۴۰۴( شاخص هم وزن اما ۳۸۷1 
واحد افزایش داشت و در عدد ۹۳۷ هزار و ۵۵۴ 
واحد ایستاد.   تالار شیشه ای در 1۹ روز کاری 
اخیر و در شرایطی که بازارهای ارز و طلا تحت 
کرات و بهبود مناسبات بین المللی  تاثیر مذا
روند کاهشی دارند، پنج روز منفی را سپری 

کرده و سایر روزها سبزپوش بوده است. 

:اختلال و قطعی چند  آرمانملی–صدیقهبهزادپور
هفته ای در سامانه جامع تجارت، که اصلی ترین بخش در 
فرآیندهای واردات، صادرات و ترخیص کالا در کشور محسوب 
تجارت  عرصه  در  همه جانبه  بحرانی  به  کنون  ا می شود، 
داخلی و خارجی تبدیل شده است. فعالان اقتصادی، تجار و 
کارشناسان حوزه بازرگانی با نگرانی عمیق از تأثیرات گسترده 
لات سخن می گویند و معتقدند که این وضعیت،  این اختلا
گر به سرعت ساماندهی نشود، می تواند زنجیره تجارت،  ا
تولید و حتی اعتبار اقتصادی کشور در سطح بین المللی را با 

آسیب های جبران ناپذیری مواجه کند. 

نقصموقت از    فراتر
کارشناس  کسائیان  محمد  ملی«،  »آرمان  گزارش  به 
اقتصادی در این باره گفت: اختلال در سامانه تجارت باعث 
شده تا بسیاری از تجار با سردرگمی در انجام امور خود در 
ثبت سفارش، دریافت مجوز و بلاتکلیفی در ترخیص کالاهای 
خود روبه رو شوند. از ظواهر امر این طور برمی آید که این 
اختلال فقط یک نقص فنی موقت نیست، بلکه نشانه ای از 
ضعف ساختاری در زیرساخت های دیجیتال حوزه تجارت 
که قرار بود شفافیت،  کشور است. در حقیقت سامانه ای 
یکپارچگی و تسهیل فرایندهای تجاری را به همراه داشته 
کارآمدی در تجارت  باشد، حالا به یکی از گلوگاه های اصلی نا
ایران بدل شده است. او افزود: این اختلال در بدترین زمان 
که بسیاری از صنایع داخلی  ممکن اتفاق افتاده؛ زمانی 
به شدت نیازمند تأمین به هموقع مواد اولیه هستند و از این 
رو بسیاری از واحدهای تولیدی به دلیل وابستگی به واردات 
کالاهای واسطه ای، در روزهای اخیر با کمبود موجودی مواجه 
شده اند. برخی کارخانه ها ناچار به کاهش ظرفیت تولید یا 
توقف خطوط تولید شده اند و این در حالی است که کشور 
برای رونق تولید، نیازمند پایداری در زنجیره تأمین است، اما 
توقف های پی درپی در ترخیص کالا، انبارهای بنادر و مناطق 
گمرکی را نیز با ترافیک سنگین مواجه و هزینه های مضاعفی را 

به تجار تحمیل کرده است. 

   کاهشاعتمادبینالمللی
این کارشناس اضافه کرد: این مسأله فقط یک مسئله و 
چالش داخلی نیست، بلکه تداوم اختلال در سامانه تجارت، 
اعتماد شرکای خارجی را به شدت خدشه دار کرده است، در 
شرایطی که ایران با محدودیت های بین المللی و تحریم های 
گسترده مواجه است، کوچک ترین نشانه از بی ثباتی و ناتوانی 
در مدیریت داخلی می تواند روابط تجاری را بیش از پیش 
، برخی تجار خارجی حتی  تضعیف کند. در هفته های اخیر
از عقد قراردادهای جدید یا ارسال محموله های کالا به ایران 
خودداری کرده اند که این موضوع می تواند اثرات بلندمدتی 
متناقض  اظهارات  بین،  این  در  بگذارد.  ملی  اقتصاد  بر 
کالاها، نه تنها به  برخی مسئولان درباره وضعیت ترخیص 
شفاف سازی کمک نکرده، بلکه به سردرگمی فعالان اقتصادی 
افزوده است. در حالی که برخی مقامات از ادامه فعالیت 
گمرکات و انجام ترخیص در حجم محدود خبر می دهند، 
کامل بسیاری از فرایندها حکایت  شواهد توقف و اختلال 
دارد، در نتیجه این تناقضات، گواه دیگری بر لزوم اصلاح در 
ساختار اطلاع رسانی و پاسخ گویی دستگاه های مسئول در 

برابر بحران های اقتصادی است. 

   بازگشتفسادورانت
کسائیان اضافه کرد: البته نباید از نظر دور داشت که یکی از 
اهداف اصلی راه اندازی سامانه جامع تجارت، کاهش فساد 
و رانت در سیستم تجاری کشور بود، اما با اختلال در این 
سامانه، بسیاری از فرآیندها به صورت دستی یا نیمه سنتی 
دنبال می شود که زمینه ساز ایجاد رانت های پنهان و افزایش 
فساد اداری است. توقف یا ناچاراً بازگشت به فرآیندهای 
غیرشفاف گذشته، می تواند دستاوردهای نسبی چند سال 
گذشته در زمینه اصلاح ساختارهای تجاری را به طور کامل از 
، مشکل دیگری که کمتر مورد توجه  بین ببرد. از سوی دیگر

قرار گرفته، اثر روانی و اقتصادی این اختلال بر بازرگانان و 
صاحبان کسب وکار است. بسیاری از آنها در شرایط فعلی با 
بحران اعتماد مواجه اند و نگران اند که تکرار چنین وقایعی در 
آینده، امنیت سرمایه گذاری و تداوم فعالیت اقتصادی شان را 
به خطر بیندازد، این در حالی است که اقتصاد ایران بیش از هر 
زمان دیگری نیازمند جذب سرمایه، افزایش اشتغال و حفظ 

بنگاه های اقتصادی موجود است. 

نظمملیوبینالمللی    خروجاز
این کارشناس اضافه کرد: تعاملات مالی و حساب های 
تجاری بین المللی نیز از این بحران بی نصیب نمانده اند، 
بسیاری از قراردادهای تجاری بر پایه زمان بندی دقیق 
تنظیم شده اند و هرگونه اختلال در واردات یا ترخیص کالا 
یا  قراردادها  لغو  بین المللی،  جریمه های  باعث  می تواند 
حتی شکایت های حقوقی از سوی شرکای خارجی شود. 
از طرفی، بخش قابل توجهی از مواد اولیه مورد نیاز صنایع 
صادرات محور نیز از مسیر واردات تأمین می شود و این 
به معنای آن است که اختلال در سامانه تجارت، صادرات 
کشور را نیز تحت الشعاع قرار داده است. با توجه به همه این 
چالش ها، دولت باید به صورت فوری برای بازسازی کامل 
سامانه جامع تجارت، تقویت زیرساخت های فنی، افزایش 
نظارت و ارتقای پاسخگویی دستگاه های مسئول اقدام کند. 
همچنین، لازم است که یک سیستم پشتیبان و اضطراری 
کامل زنجیره  برای مواقع بحرانی طراحی شود تا از توقف 
تجارت جلوگیری شود. او این بحران را هشداری جدی برای 
گرچه فناوری  ساختار حکمرانی تجاری کشور دانست و افزود: ا
می تواند ابزاری برای تسهیل تجارت و شفاف سازی باشد، 
اما عدم برنامه ریزی دقیق، ضعف در مدیریت بحران و نبود 
هماهنگی بین دستگاه ها، می تواند همین ابزار را به گلوگاهی 
برای اختلال و بی اعتمادی تبدیل کند. احیای اعتماد داخلی 
و خارجی، نیازمند تصمیم گیری قاطع، شفاف سازی فوری و 
بازنگری بنیادین در شیوه مدیریت تجارت الکترونیک کشور 
است؛ چرا که تأخیر در این مسیر، ممکن است بهای سنگینی 

برای آینده اقتصادی ایران داشته باشد. 

   مطالبهجدیاتاقبازرگانیازدولت
صمد حسن زاده رئیس اتاق بازرگانی ایران نیز در نامه ای 
به محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور ضمن برشمردن 
مشکلات سامانه جامع تجارت شامل ایرادات فنی، ناپایداری 
، خواستار دستورات لازم برای رسیدگی  و قطعی های مکرر
فوری و رفع این موارد شد. در بخشی از نامه حسن زاده به 
لات فنی و قطعی های مکرر  کید شده بود که »اختلا عارف تا
در سامانه جامع تجارت نظیر »عدم امکان ویرایش ثبت 
سفارش، اختلال در اظهار کالا، توقف پرونده ها در مرحله 

کارشناسی و استعلام، توقف کامل ترخیص کالاهای درصدی، 
عدم امکان رفع تعهد ارزی واردکنندگان، اختلال در اعلام 
کتور فروش، تأخیر در تکمیل مراحل و  ترخیص کالا و ثبت فا
، خطاهای مکرر در  زمان بر بودن ثبت سفارش و تخصیص ارز
مورد محل های تأمین ارز و تغییر آنها، انتقال خطاهای یک 
مرحله به مراحل بعدی، تأخیر در فعال سازی دستورالعمل ها 
سرگردانی  سبب  و...«،  سامانه  در  شده  ابلاغ  ضوابط  و 
فعالان اقتصادی شده است و بسیاری از تولیدکنندگان، 
واردکنندگان و تأمین کنندگان مواد اولیه، در انجام امور 
جاری خود با مشکلات جدی، خطر توقف تولید و بروز 
حوادث جبران ناپذیر مواجه بوده و هزینه های زیادی بر آنان 
تحمیل شده است. تداوم این اختلالات نه تنها سبب توقف 
و اختلال فرایندهای اداری، مالی و گمرکی فعالان اقتصادی 
در سامانه جامع تجارت می گردد، بلکه در آینده نزدیک 
بر فرایندهای تجاری و مالی آنان تأثیر منفی دارد. ضمن 
آنکه عملکرد نامناسب سامانه در عرصه تجارت خارجی، 
به اعتماد طرف های بین المللی به روند تجارت ایران نیز 
آسیب جدی وارد خواهد کرد.« با وجود اعتراضات گسترده، 
کنون پاسخ روشنی از سوی نهادهای مسئول ارائه نشده و  تا
وضعیت سامانه همچنان بی ثبات گزارش می شود. بسیاری 
از کارشناسان بر این باورند که بازنگری در ساختار سامانه، 
ارتقا زیرساخت های فنی و به روزرسانی فرآیندهای هماهنگی 
بین دستگاه ها می تواند راهکاری مؤثر برای کاهش مشکلات 

موجود باشد. 

   ضرورتبازطراحیسامانه
بر این اساس؛ کارشناسان معتقدند که یکی از نخستین 
اقدامات ضروری، بازطراحی فنی سامانه با رویکرد پایداری و 
مقیاس پذیری است. زیرساخت فعلی نه تنها پاسخگوی حجم 
بالای کاربران و داده ها نیست، بلکه در برابر کوچک ترین تغییر 
 ، یا بار ترافیکی دچار اختلال می شود. به روزرسانی مستمر
، و تعریف سطوح اولویت بندی اطلاعات،  افزایش منابع سرور
از جمله گام هایی است که می تواند به پایداری عملکرد کمک 
کند. تفکیک و بازمهندسی فرآیندهای ثبت سفارش، تخصیص 
ارز و تبادل اطلاعات بین دستگاهی نیز از دیگر ضرورت هاست. 
کنون، بسیاری از عملیات در سامانه به صورت متمرکز  هم ا
و پیچیده طراحی شده که باعث کندی و خطا در پردازش 
می شود. ساده سازی این مسیرها و استفاده از فناوری های 
سبک و لایه های مستقل برای هر نهاد، می تواند به کاهش 
کنش  ترافیک و افزایش سرعت کمک کند. ایجاد یک تیم وا
سریع فنی برای پشتیبانی هم زمان از کاربران و رفع فوری 
اختلالات نیز حیاتی است. نبود پاسخگویی لحظه ای در زمان 
بروز مشکل، یکی از دلایل اصلی بی اعتمادی فعالان اقتصادی 

به این سامانه شده است. 

گزارش»آرمانملی«ازچالشهایبیپایانسامانهتجارت

تیغ تیز سامانه بر گلوی تجارت 
   تهدیدی جدی برای زنجیره تامین، تولید و اعتبار بین المللی

برنامه ها  اهم  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
و اقدامات این نهاد و شبکه بانکی برای 
کردن روش  سال جاری را شامل اجرایی 
تامین مالی هدفمند، ایجاد واحد نظارت بر 
تسهیلات کلان در بانک مرکزی، تخصصی 
کردن بانک ها، افزایش سرمایه شبکه بانکی به 
12۰۰ همت؛ خروج نظام بانکی از بنگاهداری، 
ارتقا  و  بانک ها  برداشت  اضافه  کنترل 
گزارشگری مالی و تقویت مبارزه با پولشویی 
برشمرد.  محمدرضا فرزین در مراسم یکصد 
سالگی بانک سپه، با اشاره به نقش مهم 
نظام بانکی در توسعه کشور گفت: هر زمانی 
که کشور توسعه را تجربه کرده است نقش 
نظام بانکی در آن مشهود است. با توجه به 
اینکه ۹2 درصد تامین مالی کشور بر عهده 
نظام بانکی است در بانک مرکزی و شبکه 
بانکی در سال 1۴۰۴ بر توسعه و استفاده از 
روش های نوین تامین مالی منجر به توسعه 

تمرکز خواهیم کرد. 

   برنامهتخصصیشدنبانکها
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به تکالیف 
کردن  قانونی برنامه هفتم برای تخصصی 
بانک ها گفت: براساس قانون موظفیم به 

سمت تخصصی کردن بانک ها حرکت کنیم 
به همین منظور تقسیم بانک ها به شش گروه 
بانک جامع، بانک تخصصی، بانک تجاری، 
بانک توسعه ای، بانک قرض الحسنه و بانک 
پس انداز در دستور کار قرار دارد. وی تصریح 
کرد: در حال حاضر بانک ها کشور بسیار به 
هم شبیه هستند و انواع خدمات مشابه را 
ارئه می دهند که این موضوع منجر به رقابت 
گسترده ای به ویژه در سود بانکی شده است.  
رئیس کل بانک مرکزی افزود: در سال جاری 
کار تدوین اساسنامه  بانک های تخصصی آغاز 
می شود و امیدواریم در دو یا سه سال آتی هر 

بانکی  را در جایگاه تخصصی خود بنشانیم. 

   خروجبانکهاازبنگاهداری
کل بانک مرکزی با شاره به الزام  رئیس 
قانون برای خروج بانک ها از بنگاه داری 
گفت: با اجرایی شدن طرح تخصصی شدن 
بانک ها، بانک های مختلف باید وظایف 
خاص خود را باید داشته باشند و در حوزه 
تخصصی خود فعالیت کنند. از این رو فعالیت 
بانک ها در حوزه غیرمرتبط با بانکداری و ارائه 
خدمات بانکی غیرقابل قبول است. فرزین با 
بیان اینکه بانک ها باید اهتمام جدی برای 

خروج از بنگاه هایی که مربوط به وظایف شان 
نیست داشته باشند، افزود: بانک ها نباید در 
عملیات دیگری ورود کنند و خودشان درگیر 
گذار  مدیریت بنگاه شوند؛ باید بنگاه را وا

کنند؛ امسال حتما این کار تسریع می شود. 
بانک های  ظرفیت  به  اشاره  با  وی 
توسعه ای گفت: بانک توسعه ای می تواند 
گذار کند و شبکه بانکی نباید  بنگاه را خلق و وا
بنگاه را اداره کند. فرزین همچنین از برنامه 
قرض  فرهنگ  توسعه  برای  مرکزی  بانک 
گفت: توسعه عملیات  الحسنه خیر داد و 
قرض الحسنه از اهداف ما در سال جاری 
است. بانک های قرض الحسنه باید رشد 
کنند و هدفمان توسعه این فرهنگ است نه 

محدودیت آن. 

   افزایشسرمایهشبکهبانکی
رئیس کل بانک مرکزی به الزام قانون برنامه 
توسعه برای افزایش کفایت سرمایه بانک ها 
و اشاره کرد و گفت: در سال 1۴۰1 مجموع 
سرمایه بانک ها ۳۳۰ همت بوده است و این 
رقم در سال 1۴۰۳ به ۵۵۰ همت رسیده است 
و در سال جاری مجموع سرمایه شبکه بانکی 
باید به 12۰۰ همت برسد. تا پایان سال 1۴۰۴ 

بانک بر سرمایه زیر 2۰ همتی نخواهیم داشت. 
رئیس هیات عالی بانک مرکزی بر اهمیت 
افزایش کفایت سرمایه برای پیوستن به نظام 
بانکی بین المللی اشاره کرد و گفت: افزایش 
کفایت سرمایه بانک ها امری حیاتی برای 
گر تمام تحریم ها  نظام بانکی است و حتی ا
حل شود با این صورت های مالی امکان 
فعالیت در نظام بانکداری بین المللی وجود 
ندارد و بانک ها باید از نظر سلامت مالی 
آماده همکاری با بانک های دنیا باشند.  وی 
با اشاره به نقش دولت در افزایش سرمایه 
بانک ها و ضرورت افزایش این شاخص مهم 
توسط دولت افزود: همه بانک ها باید افزایش 
سرمایه را انجام دهند؛ حداقل سرمایه بانک 
باید 2۰ همت باشد و زیر 2۰ همت دیگر بانکی را 
نخواهیم داشت. سال گذشته 11 بانک کفایت 
سرمایه ۸ و بالای ۸ داشتند که این تعداد 
در سال جاری به 1۶ بانک می رسد. ۹ بانک 
کفایت سرمایه منفی دارد که برنامه اصلاحی 
به آنها ارائه شده است تا افزایش نسبت 
کفایت سرمایه را انجام دهند. بقیه بانک ها 
کفایت سرمایه مثبت دارند اما زیر ۸ درصد 
است که با افزایش سرمایه امسال می توانند 

به نسبت استاندارد برسند. 

داد: رئیسکلبانکمرکزیخبر

افزایش سرمایه شبکه بانکی به ۱۲۰۰ همت
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  شنبه ۱۳ اردیبهشت ماه، یک روز پس 
از روز معلم، مستند »راز عیسی« ساخته 
مرکز  حقیقت  سالن  در  شمیلی  آبتین 
را  نشست  این  رفت.  پرده  روی  گسترش 
دانشگاه هنرهای اسلامی- ایرانی استاد 
گسترش برگزار  فرشچیان با همکاری مرکز 
کرد. در این جلسه که با استقبال دانشجویان 
عبدالحسین  حجت الاسلام  بود،  همراه 
خسروپناه، استاد فلسفه پژوهشگاه فرهنگ 
و اندیشه اسلامی و دبیر شورای عالی انقلاب 
فرهنگی، حسن بلخاری نویسنده، پژوهشگر 
محمدیارزاده  سجاد  دانشگاه،  استاد  و 
رئیس دانشگاه استاد فرشچیان و محمد 
گسترش  حمیدی مقدم مدیرعامل مرکز 
سخنرانی کردند. مجری این رویداد مهدی 
خانکه، استاد دانشگاه بود. پس از نمایش 
گسترش درباره  »راز عیسی« )تولید مرکز 
مقدم  حمیدی  محمد  بهادری(  عیسی 
مدیرعامل مرکز گسترش درباره این هنرمند 
و ساخت آثار مستند درباره مفاخر هنری 
ایران صحبت کرد. مدیرعامل مرکز گسترش 
پویانمایی  و  تجربی  مستند،  سینمای 
گفت: خوشحالم که امروز در مرکز گسترش، 
مستند،  سینمای  هستیم.  شما  میزبان 
تاریخ،  یادآوری  به  برای  فرصتی  همواره 
مروری بر نام ها و مفاخر ملی بوده است. 
فیلمساز مستند، جستجوگرانه آنچه بخش 
مهمی از جامعه در گذر زمان از یاد برده، 
از نو کشف می کند. در جریان این کشف، 
کرد و از دل نقد و بررسی  می توان تحلیل 
پدیده ها، هم تصویر درستی از گذشته به 
دست آورد، هم امروز را درک کرد و برای آینده 
به چشم انداز رسید. حمیدی مقدم بیان 
گسترش متولی تولید فیلم های  کرد: مرکز 
به  و  است  مطالبه گر  و  اجتماعی  عمدتا 
مسائل اجتماعی و مردمی می پردازد، یکی 
از اهداف اساسی ما در این چند سال این 
بوده که به مفاخر ملی بپردازیم. وی ادامه 
داد: »راز عیسی« ساخته فیلمساز جوان و 
بادغدغه، آبتین شمیلی یکی از پروژه هایی 

است که در مرکز گسترش، با هدف حمایت 
از هنرمندان ایرانی و ثبت تاریخ و فرهنگ 
و ستایش چهره هایی که به ایران و هنر آن 
»راز  است.  شده  ساخته  کردند،  خدمت 
عیسی«، فقط درباره زندگی و آثار زنده یاد 
بنیانگذار  و  مدیر  بهادری،  عیسی  استاد 
هنرستان هنرهای زیبای اصفهان و یکی 
کنندگان هنرهای سنتی  از بزرگ ترین احیا
ایران در دوره معاصر نیست، این ها بخشی از 
فیلم است، مثل هر مستند قابل اعتنایی، در 
این فیلم، از استادان بزرگ و به نام هنر ایران 
یاد شده، عشق و انگیزه آنها برای فعالیت 
هنری منعکس شده و ادای دینی داریم به 
آنهایی که اجازه دادند هنر فرش ایران، تا 
امروز زنده و باطراوت باقی بماند. قدردان 
معنوی  پدر  که  هستیم  فرشچیان  استاد 
این فیلم است و بزرگانی که هر یک، افتخار 
هنر سنتی ایران هستند. حمیدی مقدم 
ح کرد: این فیلم چند هدف را  در ادامه مطر
تامین کرد و چنین مستندی نشان می  هد 
که چطور یک موضوع ملی با دغدغه های 
فیلمسازی که در اقلیم خود زندگی می کند، 
می تواند به یک موضوع بزرگ تر تبدیل شود، 
بابت یادآوری این چهره بزرگ از سازندگان 
در  گفت:  وی  سپاسگزاریم.  مستند  این 
صحبت هایی که با استاد یارزاده داشتیم، 
هنرهای  دانشگاه  با  که  شد  این  بر  قرار 
اسلامی استاد فرشچیان پیوند بیشتری پیدا 

کرده و بیش از پیش یادآوری مفاخر ملی را 
داشته باشیم. امیدوارم با حمایت های آقای 
خسروپناه دبیر محترم شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و آقای صالحی وزیر محترم فرهنگ 
و ارشاد اسلامی بتوانیم الگوهای زیست 
اسلامی ایرانی را برای نسل جدید نمایان 
کنیم. در ادامه این نشست عبدالحسین 
خسروپناه، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی 
کسانی که در حوزه  از همه  بیان داشت: 
گام های  تا  می کنند  تلاش  مستندسازی 
بلندی برداشته شود، سپاسگزارم. از مرکز 
که به  گسترش سینمای مستند و تجربی 
مستند »راز عیسی« پرداخت و استاد عیسی 
بهادری را معرفی کرد و از دانشگاه استاد 
برگزار  نشست هایی  چنین  که  فرشچیان 

می کند، تشکر می کنم.
   استاد بهادری؛ نابغه هنری

و  سن  اقتضای  به  داد:  ادامه  وی    
بهادری  استاد  محضر  درک  توفیق  سال 
که درباره ایشان  را نداشته ام؛ ولی زمانی 
مطالعه می کنم، متوجه می شوم که استاد 
بهادری نابغه هنری بوده اند. همین کارهای 
بیمارستان  برای  که  کاشی کاری  طراحی 
هنر  است،  داده  انجام  مریم«  »عیسی بن 
ایرانی اسلامی است، ولی محتوا تقریب ادیان 
فرشچیان  محمود  آثار  درباره  وی  است. 
اظهارکرد: کارهای استاد فرشچیان را نگاه 
کنید؛ تابلوی »نیایش«، »عصر عاشورا« و 

»تابلوی ضامن آهو« مملو از معرفت و حکمت 
ایشان سفارش  به  است. وقتی مادرشان 
می کند در مجلس روضه شرکت کرده و از آن 
، گوشه اتاق خود می نشیند و تابلوی  بهره ببر
که  ماندگار »عصر عاشورا« را خلق می کند 
واقعا آفرینش نو است. در بخش پایانی این 
نشست، سجاد محمدیارزاده، رئیس دانشگاه 
فرشچیان  محمود  با  فرشچیان  استاد 
هنرمند و نقاش نامدار ایرانی تماس گرفت 
و این هنرمند درباره عیسی بهادری استاد 
تاریخ هنر  گفت: در  سال های جوانی اش 
ایرانی هیچ هنرمندی مانند عیسی بهادری 
نبوده است، من شیوه و روش و سبک کاری 
ایشان را به خوبی می شناسم، نگاه متفاوت، 
ابتکارهایی که در کارشان داشتند، منحصر 
 ، به فرد و خاص است. رجوع دوباره به این آثار
اهمیت این نگاه و نبوغ را نشان می دهد. 
آقای بهادری مکتب تازه ای را در طراحی وارد 
هنر فرش ایران کرد، به آنها دوباره نگاه کنیم 
و ارزش معنوی و هنری این آثار را دریابیم. 
خالق تابلوی »عصر عاشورا« خطاب به نسل 
جوان بیان داشت: توصیه من به جوانان 
این است که سختکوش باشند و از استمرار 
در کار و تجربه کردن خسته و دلزده نشوند. 
به متن های ایرانی توجه کنید، من در جوانی 
سال ها به انجمن  شاعران اصفهان می رفتم 
با ادبیات مانوس بودم، در کنار شاعران و 
، وسیع  گردی کردم. دامنه هنر ادیبان شا
است، همت ما باید به اندازه وسعت هنر 
باشد. محمود فرشچیان با ادای دین مجدد 
به استادش گفت: بارها و ساعت ها در محضر 
استاد بهادری بودم، از او بسیار آموختم، 
سعی می کنم این نکات باارزش را از یاد نبرم. 
، نگاهش به متن های  ابتکارهای او در هنر
ادبی ایرانی، ارتباطش با هنر و ادبیات ایران 
مثل شاهنامه و اشعار نظامی و دیگر شاعران 
بزرگ، سلوک فردی و اخلاق حرفه ای استاد، 
زبانزد است. استاد بهادری مردی یگانه و 
مذهبی  قوی  اعتقادات  بود،  خداشناس 

داشت.

روبهرو
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a r m a n m e l i . i r

خبــــر
مستندی درباره انفجار معدن 

کارگردانی  به  »آوارجان«  مستند   
تهیه کنندگی  و  ابراهیمی  محمدعلی 
علی اصغر مرتضایی راد روایتی از حادثه 
انفجار معدن ذغال سنگ طبس است. 
، این روزها حادثه انفجار  به گزارش مهر
و  رسانه ها  توجه  رجایی  شهید  بندر 
کارگر جلب  مردم را بار دیگر به صنف 
کرده است. کارگرانی که نقش مهمی در 
بازوی  و  می کنند  ایفا  کشور  پیشرفت 
اصلی صنعت به شمار می روند. پیش 
از این در چهاردهمین دوره از جشنواره 
محوریت  با  بلند  مستند  هفت   ، عمار
عدالت اجتماعی تولید و به مخاطبان 
»آوارجان«  مستند  است.  شده  ارائه 
و  ابراهیمی  محمدعلی  کارگردانی  به 
راد  مرتضایی  اصغر  علی  تهیه کنندگی 
یکی از این مستندها است. محمدعلی 
ابراهیمی در این مستند سراغ موضوعی 
انفجار  حادثه  و  رفته  چالش برانگیز 
کار  معدن ذغال سنگ طبس را سوژه 
خود قرار داده است. حادثه ای که بر اثر 
و بی احتیاطی  سهل انگاری مسئولان 
، جان تعداد زیادی از  شرکت پیمان کار
کارگران را گرفت. این مستند همچنین 
کارگری و  به نقد قوانین، سندیکاهای 
دستمزد پایین کارگران معدن می پردازد. 
ماجرا  بطن  از  را  قصه اش  »آوارجان« 
آغاز می کند یعنی روزهای ابتدایی پس 
از انفجار و روایت هایی که رسانه های 
می دهند.  ارائه  حادثه  از  گون  گونا
که  با استفاده از همین روایت هاست 
کارگردان در ادامه تصویر کاملی را از اصل 
حادثه می سازد. یکی از نقاط قوت این 
مستند روایت بدون سانسور و قابل درک 
که مخاطب را از همان  از ماجرا است 
دقایق ابتدایی با خود همراه می کند. 
هوای  و  حال  مستند  دوم  نیمه  در 
کم است. کارگردان پس  مطالبه گری حا
گون حادثه، به تبیین  از تبیین ابعاد گونا
راهکارهایی می پردازد که می تواند آمار 
بالای حوادث معدن در سال های اخیر را 
کاهش دهد. »آوارجان« مستندی است 
که تلاش می کند برای مخاطبش دغدغه 
مهمی را شکل بدهد و برای همین است 
که نمی توان آن را تنها یک مستند بحران 
تلقی کرد. این مستند تلاش کرده است 
با سوژه قراردادن حادثه معدن طبس، 
نگاهی به مشکلات جامعه کارگری داشته 
باشد و قدمی در راستای احقاق حقوق 

این قشر بردارد.

بیـــنالمـــلل
 

 
گــــزارش

تلاش لهستان برای کسب آمادگی جنگی 
 در سال ۱۹۲۰، لهستان اولین کارخانه مهمات خود را 
برای تامین تسلیحات و مهمات برای سربازانی افتتاح 
کرد که با موفقیت از استقلال این کشور در برابر ارتش 
خ شوروی دفاع کردند و حالا، ورشو به دنبال توسعه  سر
این کارخانه برای حمله احتمالی از سوی روسیه است. 
گزارشی  گزارش ایسنا، روزنامه فایننشال تایمز در  به 
می نویسد: یک قرن بعد، همان کارخانه در لهستان در 
تلاش است تا بار دیگر در تلاش های این کشور برای دفع 
حملات احتمالی روسیه از طریق افزایش تولید تسلیحات، 
کاهش اتکا به ایالات متحده و کمک به ناتو و اتحادیه 
اروپا برای حمایت از اوکراین در برابر ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهوری روسیه مشارکت کند. کارخانه »نیوادو« در 
مرکز لهستان بازتاب کاهش تولید این کشور از پایان جنگ 
سرد است. سایت ۸۰ هکتاری آن پر از میدان های آزمایشی 
و ساختمان های متروکه ای است که زمانی برای ساخت 
تسلیحات شوروی استفاده می شد، از جمله موشک های 
S-۵ که در طول جنگ دهه ۱۹۸۰ روسیه در افغانستان 
مورد استفاده قرار گرفت. مدیران این کارخانه شکایت 
دارند که این کارخانه و سایر تولیدکنندگان کوچکتر توسط 
گروه تسلیحات لهستانی )PGZ( کنار گذاشته شده اند که 
یک مجموعه گسترده تحت کنترل دولت است که حتی 
برای برآوردن برخی نیازهای اساسی نیروهای مسلح 
شامل مهمات و دیگر لوازم ضروری مانند چکمه و کلاه 
ک- ایمنی نیز دچار مشکل است. »ولادیسلاو کاسینیا

کامیش« وزیر دفاع لهستان اوایل سالجاری میلادی در 
پاسخ به سوالی درباره اداره بخش کارخانجات صنایع 
دفاعی گفته بود: »این در مرام من نیست که بگویم همه 
چیز قبل از من اشتباه بوده، منظورم دولت قبلی حزب 
قانون و عدالت است، اما در این مورد آنها واقعا شکست 
خوردند. آنها صنعت اسلحه لهستان را توسعه ندادند.« 
مشکلات تولیدی لهستان در حالی اتفاق افتاده که این 
کشور در هزینه های نظامی ناتو پیشرو بوده و معادل ۴.۷ 
درصد از تولید ناخالص داخلی را در بودجه امسال به 
امور دفاعی اختصاص می دهد. تولید داخلی همچنین 
برای شرکای اتحادیه اروپای لهستان که مشتاق کاهش 
وابستگی خود به ایالات متحده هستند، به اولویت تبدیل 
شده است. مبارزه پر فراز و نشیب لهستان در ماه گذشته 
ک« از ریاست  زمانی مشخص شد که »کریستوف تروفینیا
گروه تسلیحات لهستان پس از تنها یک سال مسئولیت 
استعفا داد. یکی از مقامات لهستان گفت: »مدیریت 
گروه تسلیحات لهستان بدترین شغل در کشور است. 
سیاستمداران شما را برای این سمت انتخاب می کنند 
و بعد زمانیکه نیاز به یک قربانی یا تغییر قدرت سیاسی 
دارند، شما را تعویض می کنند و کنار می گذارند.« معاون 
وزیر دفاع لهستان ماه گذشته از قرارداد ۳۱۰ میلیون دلاری 
گروه تسلیحات این کشور برای تحویل ۱۸۰۰۰ تن تی.ان.
تی به یک تامین کننده ارتش ایالات متحده استقبال کرد. 

ولادیمیر پوتین:   

  روابط با چین ماهیت استراتژیک دارد
کوتــــاه

کید کرد که کشورش در جریان    رئیس جمهور روسیه تا
اتمی  تسلیحات  از  استفاده  به  نیازی  کی یف  با  جنگ 
نداشت و منابعی برای تکمیل این عملیات در اختیار 
دارد. او همچنین آشتی با کی یف را حتمی دانست و گفت 
فقط مساله زمان وجود دارد. او همچنین به تحرکات غرب 
گزارش ایسنا، ولادیمیر پوتین،  علیه روسیه تاخت. به 
رئیس جمهور روسیه با اشاره به عملیات نظامی کشورش در 
اوکراین که بیش از سه سال از آغاز آن می گذرد، بیان داشت: 
روسیه نیازی به استفاده از سلاح های هسته ای در اوکراین 
نداشت و امید است که این امر ضروری نشود. حتی بدون 
سلاح های هسته ای، روسیه نیرو و منابع کافی برای تکمیل 
عملیات ویژه را در اختیار دارد. رئیس جمهور روسیه در 
مصاحبه ای با پاول زاروبین، روزنامه نگار روس اظهارکرد که 
امیدوار است نیازی به استفاده از سلاح هسته ای در آینده 
پیش نیاید. پوتین گفت: »نیازی به استفاده از سلاح هایی 
که شما به آنها اشاره کردید ]سلاح های هسته ای[ نبود. 
و امیدوارم که نیازی به آن نباشد.« رئیس جمهور روسیه 
افزود: روسیه در جریان عملیات نظامی آرام می ماند زیرا 
تلاش هایی برای تحریک مسکو به اشتباه وجود داشت. 
پوتین تصریح کرد: »ما نیروها و منابع کافی داریم تا آنچه را که 
در سال ۲۰۲۲ آغاز کردیم به نتیجه منطقی خود با نتیجه ای 

که روسیه به آن نیاز دارد، برسانیم.«
 آشتی اجتناب ناپذیر است

کرد که آشتی   رئیس جمهور روسیه همچنین اشاره 
« است و  و سازش روسیه با اوکراین »اجتناب ناپذیر
ح است. پوتین در پیش نمایش  فقط مساله زمان مطر
که  گفت: »من معتقدم  زاروبین  پاول  با  مصاحبه ای 
این آشتی اجتناب ناپذیر است، با وجود فاجعه ای که 
کنون با آن روبه رو هستیم... این مساله زمان است.«  ا
کانال تلگرامی وستی منتشر  این پیش نمایش توسط 
شده است. ولادیمیر پوتین همچنین گفت که احساس 
نمی کند سیاستمداری باشد که سرنوشت کشورش را 
رقم می زند و افزود که همچنان »همان هوایی را تنفس 
می کند که میلیون ها شهروند روسی تنفس می کنند.« او 
در این مستند که قرار است تحت عنوان »روسیه. کرملین. 
پوتین. ۲۵ سال« منتشر شود، تصریح کرد: »۲۵ سال از 
زمانی که من هم رئیس جمهور و هم نخست وزیر بوده ام، 
می گذرد.   حتی نمی دانم که آیا باید این را بگویم یا نه، اما از 
، مهم است. احساس نمی کنم سیاستمداری  طرف دیگر
باشم که می نشیند و سرنوشت کشورش را رقم می زند 
یا کاری حتی بزرگتر انجام می دهد. این از خانواده ام، از 
محیطی که در آن بزرگ شدم، می آید. من همچنان همان 
هوایی را تنفس می کنم که میلیون ها شهروند روس تنفس 
می کنند. به خواست خدا، بسیار مهم است که این تا حد 
امکان ادامه یابد یا حتی بهتر از آن، به هیچ وجه از بین 

نرود.« به گفته پوتین، روسیه باید به موقع تصمیم بگیرد 
کنون  و با دقت برای هر گام جدی آماده شود و به ویژه ا
موقعیت حساسی است. او می گوید که مسکو تا سال ۲۰۲۲ 
با اعتماد محتاطانه با توافق ها با شرکای غربی رفتار کرد. 
پوتین می گوید: روسیه از سال ۲۰۱۴ به لطف تحریم های 
غرب بر سر کریمه جهش بزرگی داشته است. او در ادامه 
اشاره می کند که روسیه در سال ۲۰۱۴ مجبور شد تصمیم 
بگیرد که از مردم کریمه حمایت کند و هر رفتار دیگری به 
معنای تحویل آنها برای »تکه تکه شدن« بود. رهبر کرملین 
کید دارد که روسیه توافق نامه های مینسک را امضا کرد  تا
با این انتظار که آنها رعایت شوند، اما مسکو به سادگی 
فریب خورد. به گفته پوتین، غرب از وقفه پیش آمده به 
بهانه نیاز به رعایت توافق نامه های مینسک، برای مسلح 
کردن مجدد اوکراین و آماده شدن برای جنگ با روسیه 
سوءاستفاده کرد. در عین حال، رئیس جمهور روسیه 
خاطرنشان کرد که آغاز عملیات نظامی در سال ۲۰۱۴ 
غیرواقعی بود. پوتین گفت: »در سال ۲۰۱۴، این تقریبا 
غیرواقعی بود. کشور برای چنین رویارویی مستقیمی با کل 
گر روسیه به ارزش های  غرب آماده نبود.« به گفته پوتین، ا
سنتی خود تکیه نکند، به سادگی وجود نخواهد داشت و 
هویت خود را از دست خواهد داد. رئیس جمهور روسیه 
اظهارکرد که مسکو به طور خاص برای عملیات نظامی 
در اوکراین آماده نشده بود و در ابتدا به دنبال حل 
مسالمت آمیز مشکل دونباس بود. او می گوید: روسیه 
عملیات اوکراین را زودتر شروع نکرد، زیرا به توافقات 
مینسک اعتقاد داشت و می خواست مساله دونباس را 

به صورت مسالمت آمیز حل کند. 

 غرب موذیانه عمل می کند

 به گفته رهبر کرملین، از اوایل دهه ۲۰۰۰ میلادی مشخص 
بود که غرب »موذیانه« عمل می کند؛ یک کار انجام می دهد 
و چیز دیگری می گوید. او همچنین اشاره کرد که غرب با 
اقداماتش تلاش داشت تا روسیه را به چهار بخش تقسیم 
کند. به گفته رئیس جمهور روسیه، پس از فروپاشی اتحاد 
جماهیر شوروی، غرب تصمیم گرفت که روسیه ضعیف 
شده، بنابراین می تواند فدراسیون روسیه را به ۴-۵ بخش 
دیگر تقسیم کند. رئیس جمهور روسیه با اشاره به افکار غرب 
جمعی تصریح کرد: »آنها اعتقاد داشتند سرزمین روسیه 

باید به ۴-۵ بخش تقسیم شود.« 
 روابط با چین 

پوتین در بخش دیگری از سخنانش به روابط با پکن 
جین پینگ،  شی  است  قرار  اینکه  به ویژه  پرداخت، 
رئیس جمهور چین چهارشنبه عازم مسکو شود و سفری 
چند روزه داشته باشد. او گفت: »روابط استراتژیک روسیه و 
چین امروز، ثبات جهانی را در شرایط آشفتگی جهانی تقویت 
کید کرد: »منافع دولتی روسیه و  می کند.« ولادیمیر پوتین تا
چین تا حد زیادی با هم منطبق است. ما همسایه هستیم 
و باید روابط خوبی برقرار کنیم تا این روابط به عامل توسعه 
 ، هر دو کشور تبدیل شود. و بنابراین به تدریج، آجر به آجر
ما نه یک دیوار چین جدید، بلکه یک پایه مشترک برای 
روابط خود ساختیم. و این روابط امروز به ویژه به طور مؤثر 
کار می کند، زیرا آشفتگی در جهان کاهش نیافته، بلکه فقط 
افزایش یافته است. منافع ملی روسیه و چین تا حد زیادی 
با هم منطبق است و این یکی از دلایلی است که روابط بین 

مسکو و پکن استراتژیک شده است.

 پیشنهاد اپوزیسیون آلمان 

برای جایگزینی ناتو
 اپوزیسیون آلمان خواستار جایگزینی یک ائتلاف امنیتی 
جدید با حضور روسیه و آمریکا به جای ناتو شده است. 
کن« رهبر حزب اپوزیسیون  به گزارش ایسنا، »یان فون آ
»چپ« آلمان در گفت وگویی با »دی تسایت« گفت، این 
حزب همچنان از پلتفرم ملی ۲۰۱۱ خود که خواستار خروج 
برلین از ناتو و کمک به ایجاد یک سیستم امنیتی جامع 
ل این که ناتو  جدید است، حمایت می کند. وی با استدلا
تحت رهبری آمریکا آینده ای ندارد، اظهارکرد که باید یک 
سیستم امنیتی جدید جهانی تشکیل شود. رهبر حزب 
اپوزیسیون آلمان افزود: »ما هرگز خواستار انحلال ناتو 
بدون وجود یک جایگزین نشده ایم. مدل جدید مشابه 
به سازمان توسعه و همکاری اقتصادی بر صلحبانی و دفاع 
مشترک متمرکز است.« وی ادامه داد: »سازمانی شبیه به 
سازمان توسعه و همکاری اقتصادی دیگری باید جای ناتو 
را بگیرد و یک ائتلاف صلح و دفاعی با حضور آمریکا و روسیه 
تشکیل شود.« به گزارش شبکه خبری راشاتودی، فون 
کن در ادامه خواستار خروج نیروهای آمریکایی مستقر  آ
در آلمان شد و گفت: »آنها باید تسلیحات اتمی خود را هم 
ببرند. انبار تسلیحات هسته ای در فرانسه و انگلیس در 
حال حاضر بیش از اندازه کافی است.« این سیاستمدار 
کید کرد که دیدگاه یک اروپای غیرنظامی شده  آلمانی تا
همچنان در مرکزیت دستورکار حزبش است. ماه گذشته 
میلادی، آلمان یک بسته جدید کمک نظامی برای اوکراین 
کت های دفاع هوایی، خودرو و  رونمایی کرد که شامل را
هویترز است. صدراعظم آینده آلمان هم گفته که می خواهد 
موشک های کروز تاروس را که می توانند به سرزمین اصلی 
روسیه برسند، به کی یف بدهد. با این حال، مسکو هشدار 
که ارسال این موشک ها می تواند آلمان را به  می دهد 
صورت مستقیم درگیر جنگ اوکراین کند و استدلال کرده 
که نیروهای اوکراینی نمی توانند بدون کمک برلین از این 

موشک ها استفاده کنند.
 

دیدار امیر قطر با رئیس امارات
 امیر قطر با رئیس امارات در ابوظبی دیدار و درباره 
تحولات منطقه با او صحبت کرد. به گزارش ایسنا، »تمیم بن 
حمد آل ثانی« امیر قطر با »محمد بن زاید آل نهیان« رئیس 
امارات در ابوظبی دیدار و دو طرف درباره روابط دوجانبه 
و راه های تقویت همکاری مشترک در زمینه های مختلف 
بحث و تبادل نظر کردند. طبق گزارش العربی الجدید، 
دو طرف درباره مسائل و تحولات منطقه ای و بین المللی 
و آخرین تحولات خاورمیانه بحث و گفت وگو کردند. سفر 
امیر قطر به ابوظبی چند روز قبل از سفر دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور آمریکا به منطقه صورت می گیرد. ترامپ 
، امارات و اراضی  قرار است ۱۲ می به عربستان و بعد به قطر

اشغالی سفر کند.

مهرناز فقیهی:
 سال ها اجرا کردم

ک    مهرناز فقیهی با اشاره به حضور در جشنواره پژوا
رادیو بیان کرد که نامزدشدن در این جشنواره و اینکه 
نامش در کنار بزرگان و شناخته شده های رادیو قرار 
داد برایش اتفاق مهمی است. مهرناز فقیهی گوینده 
رادیو درباره نامزدی دریافت جایزه در بخش گویندگی 
ک به مهر بیان کرد: از طریق چند نفر  جشنواره پژوا
از دوستانم متوجه شدم نامزد دریافت جایزه در 
جشنواره شده ام اما همین که اسمم کنار اسم بزرگانی 
قرار گرفته بود که خودم انتظار نداشتم، برایم کافی 
است. وی اضافه کرد: در این جشنواره اسم من در 
کنار افرادی چون مریم نشیبا، سودابه آقاجانی یا دیگر 
باسابقه های رادیو آمده است و همین اتفاق جذابی 
است. این گوینده رادیو تصریح کرد: به نظرم نفس 
اجرا در هر رسانه ای به ویژه در رادیو در این است که 
شما شنونده خودتان را همراه نگه دارید و به عنوان 
گوینده معطوف  کنید. تمام تلاش  مخاطب جذب 
بر این است که شنونده را همراه کند و این همراهی 
ادامه دار باشد. حالا شکل های مختلفی دارد در هر 
برنامه و جدا از اینکه موضوع برنامه بایستی جذابیت 
داشته باشد، اجرا هم باید مخاطب را پای برنامه و 
همراه رسانه نگه دارد. وی درباره تجربیات خود در 
حوزه اجرا بیان کرد: من به شخصه در برنامه های 
مختلف اجرا داشتم . از برنامه های اقتصادی رادیو 
ایران که آغاز کار من بوده تا برنامه های فرهنگی و 
هنری یا تخصصی تر سینمایی که سال ها اجرا کرده ام. 
با تهیه کننده های مختلفی هم کار کرده ام و این هم 
باعث شده است تجربیات متنوعی داشته باشد. 
« که این  این گوینده رادیو درباره برنامه »ایرانشهر
 » سال ها اجرایش را بر عهده دارد، گفت: »ایرانشهر
جزو برنامه های عصرانه رادیو ایران است که طی این 
سال ها اجرا شده و چند سال اخیر من این توفیق را 
داشتم که کنار عزیزان در این برنامه ها حضور داشته 
باشم. برنامه ای که از جنس مردم است و به فضاهای 
که روزمره راجع به  اجتماعی، اتفاقات روز و آنچه 
آن فکر می کنیم، می پردازد. وی در پایان بیان کرد: 
تعاملی که این برنامه لحظه به لحظه با مخاطب دارد، 
باعث می شود که جذابیتش چند برابر شود. لحن و 
اجرا، لحن خود مردم است و فضا کمی طنازی دارد که 
این بخش بیشتر بر عهده همکارم است اما آن فضای 
اجتماعی برنامه باعث می شود که شما خیلی راحت تر 
کنید و خیلی صمیمی تر بتوانید با  بتوانید صحبت 
که  کنید. همین هم باعث می شود  مخاطب رفتار 
مخاطب هم بیشتر دوست داشته باشد که با شما 

صحبت کند.

محمود فرشچیان:

  دامنه هنر وسیع است
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قاره آفریقا با منابع سرشار و غنی که در آن هست به 
عنوان سرزمین فرصت ها شناخته می شود که از دیرباز 
کنون مورد توجه قدرت های جهانی و محل رقابت  تا
آنها بوده است. آفریقا دومین قاره بزرگ و دومین قاره 
1/۳۳ میلیارد نفر جمعیت است.  پرجمعیت جهان با 
که حدود 1۸ درصد از  آفریقا قاره ای با جمعیت جوان 
جمعیت جهان را تشکیل می دهد. سیاست های اعلامی 
ایران همواره مبتنی بر گسترش روابط اقتصادی ایران و 
آفریقا بوده است که به همین منظور روز گذشته اجلاس 
همکاری های ایران و آفریقا با حضور رئیس جمهور ایران و 
برخی مقامات کشورهای آفریقایی آغاز به کار کرد. اجلاسی 
که نحوه برگزاری آن نشان داد، ایران راهی بسیار طولانی 
در رسیدن به نقطه مطلوب در همکاری های خود با آفریقا 
دارد. در نظر بگیرید در اجلاسی که عنوان همکاری ایران 
وآفریقا را دارد، کشورهای غیرآفریقایی اعم از آسیایی، 
اروپایی و آمریکایی دعوت شده بودند در حالی که خیلی 
از آنها مانند انگیس، ترکیه، امارات، روسیه، عربستان، 
کره جنوبی، استرالیا، نروژ و... رقیب بالفعل ایران در قاره 
آفریقا هستند. ازآن بدتر جایی بود که مدیرعامل یکی از 
شرکت های مهم پتروشیمی در حضور مهمانان آفریقایی 
به معرفی رقبای ایران در بازار اوره آفریقا پرداخت! گویی 
برخی مدیران شرکت های دولتی و خصولتی الفبای تجارت 
را هم نمی دانند، آن هم در شرایطی که قدرت های جهانی 
با سرعت بسیار در حال ایجاد زیرساخت و مستحکم کردن 
روابط خود در آفریقا هستند. برای این اجلاس فقط معاون 
رئیس جمهوری زیمبابوه، وزیر تجارت تونس، وزیر صنعت 
و معدن بورکینافاسو و معاون وزیر کشاورزی سیرالئون به 
عنوان مقامات ارشد دولت های آفریقایی شرکت کردند و 
جای خالی نماینده دولت هایی که 1۰ اقتصاد برتر آفریقا 
کاملا جای تعجب داشت! پایین بودن سطح  هستند 
شرکت کنندگان کشورهای آفریقایی از ضعف دیپلماسی 
اقتصادی ایران در این قاره نشان دارد که باید در این باره 
بازنگری اساسی در راهبردهای فمابین انجام شود. طبعا 
خروجی ضعف دیپلماسی اقتصادی ایران در آفریقا خود را 
کنون تنها  در حجم تجارت ایران با آفریقا نشان می دهد که ا
سه درصد از صادرات و یک درصد از واردات کشور را تشکیل 
می دهد و به گفته وزیر صمت به حدود ۸۰۰ میلیون دلار 
محدود شده است. فقدان اطلاعات از ظرفیت های کلان 
اقتصادی قاره آفریقا باعث می شود تا وزیر صنعت، معدن و 
تجارت ایران در افتتاحیه این اجلاس با نگاه خوش بینانه 
و با افتخار از برنامه ریزی برای رسیدن به سقف سالانه 1۰ 
میلیارد دلار حجم تجارت با دومین قاره پر جمعیت جهان 
خبر بدهد، در حالی که سال گذشته فقط حجم تجارت 
ایران و عراق 12 میلیارد دلار بوده است. در سال های 
اخیر و با افول قدرت های سابق استعماری، قدرت های 
نوظهوری مانند چین، هند، ترکیه و امارات توانسته اند با 
راهبرد صحیح مبتنی بر شناخت در پرتو رشد اقتصادی 
سریع برخی کشورهای آفریقایی سهم مناسبی از این بازار 
را به دست آورند. اتحادیه اروپا به دلیل روابط تاریخی و 
سرمایه گذاری در بخش کشاورزی، معادن، و انرژی های 
، جایگاه مهمی در تجارت آفریقا دارد. هند با  تجدیدپذیر
تمرکز بر واردات منابع طبیعی )نفت، الماس، و فلزات( و 
صادرات محصولات دارویی و فناوری اطلاعات، به یکی از 
شرکای کلیدی آفریقا تبدیل شده است. حجم مبادلات 
هند با آفریقا در سال های اخیر به 1۰۰ میلیارد دلار نزدیک 
شده و توافق های ارزی مستقیم )استفاده از روپیه( برای 
کاهش وابستگی به دلار نیز گسترش یافته است. آمریکا 
( و فناوری با کشورهایی  در حوزه انرژی )به ویژه نفت و گاز
مانند نیجریه، آفریقای جنوبی و آنگولا همکاری می کند. 
پروژه های امنیت غذایی و مقابله با تغییرات اقلیمی نیز 
بخشی از تعاملات اخیر آمریکا با آفریقاست. روسیه با تمرکز 
بر فروش تسلیحات، همکاری های اتمی و مشارکت در 
پروژه های معدنی )مانند الماس و طلا( با کشورهایی مانند 
، آفریقای جنوبی، و سودان همکاری می کند. جنگ  مصر
اوکراین و تحریم ها علیه نفت و گاز روسیه به همکاری های 
اقتصادی روسیه و آفریقا سرعت داد به نحوی که روس ها با 
سیاست گذاری در حوزه انرژی، آفریقا را به یکی از بازارهای 
کرده اند. به همین  هدف خود در حوزه انرژی تبدیل 
منظوراستفاده از مکانیسم های غیردلاری )مانند روبل( 
نیز در مبادلات اخیر افزایش یافته است. قدرت های 
جهانی به سرعت در حال انحصاری کردن و گسترش حضور 
خود در بازار آفریقا هستند و این در حالی است که تجارت 
ایران با آفریقا در سال 1۴۰2 با کاهش ۵۰ درصدی روبه رو 
شد. سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صنعت، 
معدن و تجارت با اشاره به حجم 12۰۰ میلیارد دلاری 
تجارت خارجی قاره آفریقا معتقد است سهم ناچیز ایران 
از بازار آفریقا که حدود یک هزارم حجم تجارت خارجی 
این قاره است به ضعف زیرساخت  های ارتباطی ایران باز 
می گردد. سیاست گذار دیپلماسی اقتصادی ایران برای 
طراحی یک برنامه اقتصادی تجاری که ایران بتواند در 
قاره آفریقا اجرا کند، باید به چند عامل کلیدی توجه کند: 
نیازهای بازار آفریقا، توانمندی های اقتصادی ایران، 
راهبردهای همکاری برد- برد و چالش های سیاسی و 
اقتصادی. همچنین سیاستگذار دیپلماسی اقتصادی 
ایران در تدوین برنامه پیشنهادی برای توسعه اقتصادی 
در آفریقا بایستی پنج محور اصلی را در نظر بگیرد: توسعه 
صادرات غیرنفتی به آفریقا، سرمایه گذاری مشترک در 
زیرساخت ها، انتقال فناوری و آموزش نیروی انسانی، 
توسعه همکاری های بانکی و مالی و تقویت دیپلماسی 
اقتصادی و حضور در اتحادیه های آفریقایی. شدر نهایت 
دیپلماسی  سیاست گذارن  و  متولیان  که  امیدواریم 
اقتصادی در حوزه آفریقا بتوانند با نگاهی هوشمندانه 
برنامه ای را تدوین کنند که با دیپلماسی فعال، ایران عزیز 
جایگاه خود را به عنوان یک شریک اقتصادی کلیدی در 

آفریقا تثبیت کند. 

دیپلماسی اقتصادی ایران در آفریقا
یادداشت

ایران و آمریکا به نقطه تفاهم 
نزدیک شده اند؟ 

روز 2۶ آوریل شاهد برگزاری سومین دور از 
کرات میان ایران و ایالات متحده در مسقط،  مذا
پایتخت عمان بود؛ نشستی که برخلاف دو دور 
پیشین، این بار با نشانه هایی روشن از پیشرفت 
با لحنی به مراتب  همراه شد. طرفین نه تنها 
امیدوارانه تر پای میز آمدند، بلکه بر اراده مشترک 
کید  خود برای ادامه و گسترش گفت و گو ها تأ
کردند. در مدت زمانی کوتاه، فضای ارتباطی میان 
تهران و واشنگتن دستخوش تحولی چشمگیر 
کنون آشکارا می توان  شده است؛ تا جایی که ا
کرات 2۰1۳  گفت دو کشور، حتی بیش از دوره مذا
تا 2۰1۵ که به توافق تاریخی وین ختم شد، برای 
دستیابی به تفاهمی تازه مصمم و آماده هستند. 
کرات  از نگاه واشنگتن، موفقیت در این مذا
مترادف با مهار ایران در مسیر دستیابی به سلاح 
برای  که  استراتژیک  هدفی  است؛  هسته ای 
دولت ایالات متحده اهمیت حیاتی دارد و فراتر 
از یک دغدغه دیپلماتیک، به مسئله ای امنیتی 
، جمهوری  تبدیل شده است. در سوی دیگر
کاهش تحریم هایی  اسلامی ایران با امید به 
که ستون های اقتصاد کشور را تحت فشار قرار 
داده اند، این گفت و گو ها را فرصتی برای گشودن 
روزنه ای تنفسی و آغاز بازسازی می بیند. در 
کارشناسان غربی با  این میان، تحلیلگران و 
کید می کنند:  لحنی هشدارآمیز بر این نکته تأ
متن  در  همواره  مؤلفه هایی  چنین  گرچه  »ا
معادلات دیپلماتیک حضور داشته اند، اما سطح 
تهدیدات امروز به مراتب فراتر رفته است. برنامه 
کنون به نقطه ای رسیده که  هسته ای ایران ا
کشور را در آستانه عبور از مرز های برگشت ناپذیر 
قرار می دهد. در چنین شرایطی، هرگونه شکست 
در مسیر گفت و گو ها می تواند چراغ سبزی برای 

سناریو های تهاجمی تر را روشن سازد.« 
نهبهمدللیبی،نهبهسلاح

کشمکش هایی  درگیر  نیز  متحده  ایالات 
کرات هسته ای  درون ساختاری بر سر مسیر مذا
است؛ هرچند تعهد کلی دولت دونالد ترامپ به 
تداوم گفت و گو ها همچنان به قوت خود باقی 
است. در این میان، به نظر می رسد انتصاب 
فنی  تیم  مسئول  به عنوان  آنتون«  »مایکل 
کره کننده آمریکا، توازن نیرو ها را به سود  مذا
حامیان توافق در ساختار دولت تغییر داده 
است. آنتون، هرچند دیپلمات حرفه ای به شمار 
نمی رود، اما یکی از چهره های شاخص جریان 
مرکز  یک  ریاست  و  آمریکاست  محافظه کار 
مطالعاتی وابسته به وزارت خارجه را بر عهده 
دارد. او نماینده جناحی در تیم ترامپ است که 
نگاهی انتقادی به مداخلات نظامی آمریکا در 
خاورمیانه دارد و بر اتخاذ رویکردی محتاطانه تر 
کید می کند. به نظر می رسد  در سیاست خارجی تأ
این انتصاب، علاوه بر هم سویی ایدئولوژیک، 
بازتابی از اعتماد شخصی ترامپ به آنتون نیز 
باشد. در سطح منطقه ای، اسرائیل همچنان 
کرات میان ایران و  با نگاهی نگران به روند مذا
ایالات متحده می نگرد. آنچه تفاوتی معنادار با 
کرات ایجاد کرده، حمایت آشکار  دور پیشین مذا
و صریح کشور های عضو شورای همکاری خلیج 
فارس از روند تازه گفت وگوهاست؛ تغییری مهم که 
نشانه ای از چرخش بنیادین در رویکرد منطقه ای 
نسبت به دیپلماسی هسته ای تلقی می شود و از 

پذیرش روزافزون مسیر مصالحه حکایت دارد. 
سهسناریویبرایتوافق

مسائل  ارشد  کارشناس  کرونینگ،  متیو 
بین الملل و از تحلیلگران برجسته فارن پالیسی، 
بر این باور است که به رغم تمام پیچیدگی ها 
و تردید های سیاسی، بهترین گزینه همچنان 
کره شده و قابل نظارت  رسیدن به توافقی مذا
است. کرونینگ سه سناریوی مشخص را برای 
شکل گیری توافقی جدید میان ایران و ایالات 
متحده برمی شمارد. سناریوی نخست: احیای 
برجام؛ نقطه آغاز بسیاری از گفت و گو ها درباره 
آینده دیپلماسی هسته ای با ایران، توافق سال 
2۰1۵ یا همان برجام است؛ توافقی که در دوره 
و  ایران  میان  اوباما  ک  بارا ریاست جمهوری 
قدرت های جهانی منعقد شد. با این حال، این 
توافق از همان ابتدا از منظر واشنگتن، به ویژه 
به عنوان   ، محافظه کار جریان های  میان  در 
توافقی ناقص و پر ایراد تلقی می شد؛ توافقی که 
دونالد ترامپ سرانجام در ماه مه 2۰1۸ آن را لغو 
کرد. از دیدگاه مخالفان برجام، یکی از بزرگ ترین 
مفادی  وجود  برجام،  ساختاری  ضعف های 
موسوم به »بند های غروب آفتاب« بود؛ مفادی 
که به تدریج محدودیت های اعمال شده بر برنامه 
هسته ای ایران را لغو می کردند و عملاً این توافق 
را به یک راه حل موقت تقلیل می دادند.  هرچند 
نسخه ای به روزشده از برجام با تمدید این بند ها 
تا سال 2۰۴۰ ممکن به نظر می رسد، اما ماهیت 
این توافق موقتی است و به جای مسدود کردن 
مسیر دستیابی ایران به سلاح هسته ای، تنها 
آن را به تعویق می اندازد. سناریوی دوم: غنی 
حامیان  طیف  مقابل  نقطه  در  ؛  صفر سازی 
کثری و سخت گیرانه قرار  برجام، گزینه ای حدا
« استوار  دارد که بر پایه اصل »غنی سازی صفر
است؛ مدلی که در آن، ایران باید به طور کامل 
برنامه غنی سازی اورانیوم خود را تعطیل کند، اما 
همچنان مجاز به ادامه فعالیت های غیرنظامی 
در حوزه انرژی هسته ای، از جمله بهره برداری از 
کتور های برق یا انجام تحقیقات صلح آمیز باقی  را
می ماند. سناریوی سوم:  توافق نامه طولانی تر و 
گر بازگشت به برجام از سوی دو طرف  ؛ ا قوی تر
سخت گیرانه  سناریوی  و  شود  تلقی  مردود 
« نیز به بن بست برسد، تنها  »غنی سازی صفر
گزینه باقی مانده، نسخه ای میانه و واقع گرایانه از 

یک توافق جدید است. 

 علی مرتضوی شریف
کارشناس مسائل بین الملل

امیرعلیابوالفتحدرگفتوگوبا»آرمانملی«:

کرات  کرات فشار تندروها بر مذا فشار تندروها بر مذا

از تهران تا واشنگتناز تهران تا واشنگتن

کره با ایران کنار گذاشته شود  ممکن است ویتکاف از مذا

کره با ایران ندارد  دولت ترامپ جمع بندی دقیقی  درباره مذا

و گذاشتنوالتز  کنار کابینهترامپو  تعارضدر
کراتایرانوآمریکا روندمذا معاونشچهتأثیریبر

خواهدگذاشت؟
والتز از مشاور امنیت ملی آمریکا برکنار شده و به عنوان 
نماینده آمریکا در سازمان ملل متحد معرفی شده است. 
این به معنای این است که وی از کابینه اخراج نشده و 
همچنان در کابینه حضور دارد. در واقع یک جابه جایی 
در این زمینه صورت گرفته و شرایط مانند جان بولتون 
نیست که به صورت کلی از دولت اول ترامپ کنار گذاشته 
شد. من فکر می کنم این جابه جایی نیز تأثیر چندانی در 
تصمیم گیری دولت ترامپ درباره ایران ندارد. به هر حال 
سمتی که در اختیار والتز بوده در شرایط کنونی در اختیار 
روبیو قرار گرفته که وی نیز از نظر ضدیت با برجام و رویکد 
گر بخواهیم  رادیکال علیه ایران دست کمی از والتز ندارد. ا
سابقه روبیو و والتز را درباره ضدیت با ایران نیز در نظر 
بگیریم کفه مربوط به روبیو سنگین تر بوده است. تنها در 
شرایطی که روبیو در سمت مشاور امنیت ملی آمریکا در 
رویکردهای خود تغییر ایجاد کند می توان عنوان کرد که 
ممکن است تغییراتی در تصمیم گیری هایی که درباره ایران 

صورت می گیرد ایجاد شود. 

تحتتأثیر دولتترامپبیشتر تصمیمگیریهادر
بهکدامگروه طیفتندرواستیامیانهرووترامپبیشتر

تمایلدارد؟
گا است به نظر  گر منظور شما از میانه رو ها جریان ما ا
نمی رسد که حرف آخر را در کابینه ترامپ آنها بزنند. البته 
ترامپ به سرسختی و تندروی جریان نئوکان نیست. با 
این وجود شرایط به شکلی نیست که بتواند دیدگاه های 
نئوکان ها را کنار بگذارد و تلاش کند براساس دیدگاه های 
گا تصمیم گیری کند. واقعیت این است که به مرور  جریان ما
زمان وزنه نئوکان ها در کابینه ترامپ سنگین تر شده است. 
گر سه هقته پیش ما من صحبت می کردید من عنوان  ا
می کردم که شرایط به شکلی نیست که وزنه نئوکان ها بتواند 
گا را در کابینه ترامپ تحت تأثیر قرار بدهد.  دیدگاه های ما
این در حالی است که در روزهای اخیر شرایط تغییر کرده 
و نشانه های آن نیز به شکلی های مختلف در حال ظاهر 
شدن است. ایت تغییر وضعیت نیز ممکن است به این 
کرات وارد مراحل حساس خود  خ داده باشد که مذا دلیل ر
شده و بحث بر سر جزئیات است که نئوکان ها به برخی از 
این جزئیات انتقادات جدی وارد می دانند. نئوکان ها بر 
کرات با ایران  این باورند که رویکردی که میانه ها رو در مذا
دنبال می کنند منافع ایران را تأمین نمی کند. از سوی دیگر 
فشارهای اسرائیل و نتانیاهو نیز افزایش پیدا کرده و به همین 
دلیل به نظر می رسد تصمیم گیری در کابینه ترامپ به سمت 

سنگین تر شدن وزنه نئوکان ها در حال حرکت است. 

کراتمنجرشود؟ آیاایناتفاقمیتواندبهتوقفمذا

گر توافقی  کرات آغاز نشده است. ا هنوز دور چهارم مذا
کرات وجود داشته باشد شاید دوباره از سر  هم در مذا

کره ای فراز و نشیب دارد و  گرفته شود. به هر حال هر مذا
کره تغییر کند.  براساس شرایط ممکن است معادلات مذا
واقعیت این است که هم ایران و هم آمریکا دنبال این 
هستند که به توافق برسند. این در حالی است که در شرایط 
گر  کنونی رسیدن به توافق با چالش هایی مواجه است. ا
کرات برگزار می شد ما  حتی روز شنبه نیز دور چهارم مذا
نمی توانستیم عنوان کنیم که توافق در دسترس است. 
کراتی اخیر بازیگران دیگری غیر از ایران و آمریکا  در مذا
نقش دارند. این بازیگران شامل برخی کشورهای اروپایی و 
کشورهای منطقه می شود که هر کدام دغدغه های متفاوتی 
کرات دارند. به همین دلیل نیز دولت آمریکا  نسبت به مذا
در حال تحلیل و بررسی این دیدگاه هاست تا در نهایت به 
یک جمع بندی برسد. نکته مهمی که در این زمینه وجود 
دارد این است که در دولت ترامپ نیز هنوز جمع بندی 
دقیقی از اینکه قرار است درباره ایران چه تصمیم گرفته 

شود وجود ندارد. 

کراتآینده بحثدربارهنقشآفرینیویتکافدرمذا
افزایشپیداکردهوبرخیعنوانمیکنندویممکناست
بهجایوالتزبهسمتمشاورامنیتملیآمریکامنصوب
کره شود.درچنینشرایطیآیاویهمچنانبهعنوانمذا

کنندهآمریکاباایرانحضورخواهدداشت؟
نمی توان درباره این موضوع به صورت دقیق اظهار 
نظر کرد و بلکه همه چیز در این زمینه به تصمیم ترامپ 
باز می گردد. از سوی دیگر دیدگاه حلقه اطراف ترامپ نیز 
در این زمینه موثر است. واقعیت این است که فشارها 
روی ویتکاف زیاد شده است. به همان میزآنکه احتمال 
کرات وجود داشته باشد به همان  گشایش هایی در مذا
اندازه فشار جریان ضدایرانی در کابینه ترامپ علیه ویتکاف 
افزایش پیدا می کند. این وضعیت درباره تصمیم گیری در 

کرات از درون کابینه  ایران نیز وجود دارد و فشار روی مذا
ترامپ آغاز می شود و تا درون ایران نیز ادامه پیدا می کند. 
حتی می توان شرایطی را متصور شد که در روزهای آینده 
کره با ایران کنار  اخباری منتشر شود که ویتکاف از ادامه مذا
گذاشته شده است. دلیل این اتفاق نیز فشارهایی است که 

روی وی وجود دارد. 

مسألهضمانتآمریکابرایتوافقاحتمالیازاهمیت
است.ایندرحالیاستکهترامپفرد زیادیبرخوردار
شرایطکنونیتندروها زیادقابلپیشبینینیستودر
چنینشرایطی کردهاند.در رارویویبیشتر همفشار
ایرانچگونهمیتواندبراساسضمانتترامپدرباره

توافقتصمیمگیریکند؟
 در دنیای سیاست هیچ ضمآنتی وجود خارجی ندارد. 
گر ترامپ توافق احتمالی با ایران را به کنگره آمریکا  حتی ا
ببرد و آن را به قانون تبدیل کند هیچ تضمینی برای پایداری 
کمیت آمریکا نیز مانند همه کشورها در  آن وجود ندارد. حا
صورتی که به این نتیجه برسد که چنین توافقی به ضرر منافع 
آنهاست ممکن است آن را لغو کند. آن چیزی که پایداری 
توافق را تضمین می کند این است که طرفین توافق در ماندن 
در توافق متنفع شوند و یا خروج از آن توافق برای کشوری که 
می خواهد از آن خارج شود هزینه بر باشد. در غیر این صورت 
هر لحظه امکان خروج هر کدام از طرفین از توافق وجود 
دارد. نمونه بارز این قضیه پیمان مودت بین ایران و آمریکا 
است که در سال1۳۵۵ منعقد شده و به تصویب کنگره رسیده 
اما پس از مدتی توسط دولت آمریکا این پیمان لغو شد. تنها 
در شرایطی توافق احتمالی پایدار خواهد ماند که آمریکا به 
گر در این توافق بماند به سود این کشور  این نتیجه برسد که ا

گر از آن خارج شود به ضررش تمام خواهد شد.  است و ا

باتوجهبهشرایطبهوجودآمدهآیاهمچنانمیتوان
کراتخوشبینبود؟ نسبتبهآیندهمذا

کرات و توافق خوشبین هستم  من همچنان به آینده مذا
اما نسبت به رفع موثر تحریم های ایران خوشبین نیستم. به 
گر توافقی نیز حاصل شود رفع تحریم ها  نظر می رسد حتی ا
به شکلی نخواهد بود که ایران خواستار آن است. در چنین 
کمیت و مردم ایران چاره ای جز این ندارند که در  شرایطی حا
ابتدا بقای خود را حفظ کنند و سپس در مسیر توسعه گام 
بردارند. اینکه انتظار داشته باشیم پس از توافق احتمالی 
با واقعیت  زیاد  برداشته شود  تحریم ها به شکل موثری 
همخوانی ندارد. نمونه سوریه پیش چشم ماست که پس 
از سقوط بشار اسد کشورهای غربی خوشحالی کردند اما با 
تغییر حکومت ذره ای از تحریم های سوریه برداشته نشد و 
این کشور همچنان با تحریم مواجه است. در مورد ایران و 
آمریکا نیز در ظاهر توافق قابل حصول است اما اینکه تحریم 
به شکل گسترده ای برداشته شود زیاد با واقعیت همخوانی 
ندارد. به همین دلیل نیز مدیران کشور باید رویکردی در 
پیش بگیرند که در عین حالی که بخشی از تحریم ها برداشته 
شده و یا حداقل روی کاغذ کاهش پیدا کرده بتوانند گلیم 

خود را از آب بیرون بکشند. 

بازیگــراندیگــری کــراتاخیــر مذا در
ایــرانوآمریــکانقشدارنــد.این از غیــر
کشــورهای یگــرانشــاملبرخــی باز
اروپاییوکشورهایمنطقهمیشودکه
کــدامدغدغههایمتفاوتینســبت هر

کراتدارند بهمذا

آنچیزیکــهپایــداریتوافــقراتضمین
میکندایــناســتکــهطرفیــنتوافقدر
توافقمتنفعشوندویاخروج ماندندر
آنتوافقبرایکشــوریکهمیخواهد از

باشد آنخارجشودهزینهبر از

کراتایران آرمانملی-احسانانصاری:درحالیکهقراربودروزشنبهمذا
کراتبنابه کردومذا تغییر شودامابهیکبارههمهچیز رمبرگزار وآمریکادر
خارجهعمانآنراآمادهنبودنشرایطلجستیکی دلایلنامعلومیکهوزیر
کراتدر بعدیمذا حالیاستکهبرگزاریدور خواندبهتعویقافتاد.ایندر
کراتدرهمیننقطهمتوقف ابهامقرارداردوحتیممکناستمذا هالهایاز
ایراندرروزهای کابینهترامپرخدادکهتعارضبرسر شود.اتفاقمهمامادر
مشاور شدوالتز پایانیهفتهگذشتهبالاگرفتبهشکلیکهترامپناچار
اینکه کند.نکتهدیگر امنیتملیآمریکاکهچهرهایضدایرانیبودرابرکنار
افزایش روزهایاخیر کرهکنندهآمریکاباایراندر انتقاداتبهویتکافمذا

پیداکردهوایناحتمالوجودداردکهباجایگزینیویتکافبهجایوالتز
کراتباایرانبهشکلدیگریرقمبخورد.رسانههاو معادلاتپیرامونمذا
حال آمریکاامامیگوینددوگروهدر افرادرسانهاینزدیکبهرئیسجمهور
ریلخودخارجکنندوواشنگتنرابه کراتباایرانرااز تلاشهستندتامذا
دیدگاهاینرسانهها»عواملموساد« سمتدرگیریباایرانسوقدهند.از
آوردنبهدولتترامپبرایدرگیریباایران و»جنگافروزان«درحالفشار
کراتایران هستند.»آرمانملی«برایتحلیلوبررسیشرایطپیچیدهمذا
روابطبینالمللگفتوگوکردهکه امیرعلیابوالفتحتحلیلگر وآمریکابادکتر

ادامهمیخوانید. در

سفیر پیشین ایران در قبرس در رابطه با 
کرات  ارزیابی خود از تعویض دور چهارم مذا
که از طرف آمریکا دیده  و تغییر رویکردی 
می شود، اظهار داشت: بعد از پایان دور 
کرات، صحبت از این بود که دوره  سوم مذا
کرات در رم صورت گیرد. خبرهای  بعدی مذا
ضد و نقیضی پیرامون برگزاری اجلاس در 
ح شد و نهایتاً این اجلاس به  روز شنبه مطر
کره به این  تعویق افتاد. طبیعتاً وقتی مذا
گمانه زنی های  از اهمیت می رسد،  سطح 
مختلف از جهات مختلف صورت می گیرد که 
ممکن است برخی از آنها به واقعیت نزدیک 
شود و برخی دیگر با واقعیت تطابق نداشته 
باشد. اما آن چیزی که از خلال موضوعات 
بیان شده و از گفته های طرف آمریکایی و 
گفت وگوهای طرف ایرانی و وزیر محترم امور 
خارجه می توان استنباط کرد، این است که 
کبر فرازی  در کلیات توافق شده است. علی ا

گفت: به نظر می رسد صداهای مختلفی از 
واشنگتن به گوش می رسد و هر جناحی در 
واشنگتن می خواهد حرف خود را به کرسی 
بنشاند. ایران نمی تواند اصل غنی سازی 
کنار بگذارد، اما با درصد غنی سازی ۳.  را 
آمریکایی ها قبلاً  کرده است.  ۶۷ موافقت 
کرده  موافقت  غنی سازی  سطح  این  با 
بودند، اما اخیراً صدا های دیگری به گوش 
به  ایران  دستیابی  عدم  و بحث  می رسد 
ح شده است. در  هر نوع غنی سازی مطر
NPT است،  کشوری عضو  که وقتی  حالی 

طبیعتاً حق دارد برای مصرف صلح آمیز خود 
با نظارت آژانس به غنی سازی ۳. ۶۷ دست 
بزند. این محل اختلاف است که در مباحث 
دیپلمات  این  شد.  خواهد  مشخص  آتی 
که چرا یک  ح این پرسش  با سابقه با طر
گوش  دفعه صداهای متعدد از آمریکا به 
می رسد، عنوان کرد: نظر من این است که 
القائات  تأثیر  تحت  آمریکا  از  جناح هایی 
قرار  اسرائیلی ها  خط  مشخصا  و  تندروها 
کرات  می گیرند و آن ها سعی می کنند که مذا
ما  خود  این  بنابراین  نرسد.  نتیجه  به 

را هوشیار می کند که اولاً هر دو طرف باید 
کرات سرعت بدهند  هوشیار باشند که به مذا
و در ثانی، وقتی روی اصول اساسی توافق 
کردند، روی جزئیات زیاد وقت کشی نکنند. 
گذشته از اسرائیلی ها،  که  به نظر می رسد 
کنون اروپایی ها هم با دلخوری از اینکه  ا
چرا در جریان قرار نگرفته اند، سعی می کنند 
بر مواضع  گروسی  از موقعیت  با استفاده 
ویتکاف و دیدگاه های قبلی آمریکایی ها تأثیر 
بگذارند. آنها هم به نحوی سعی می کنند که 
کرسی بنشانند و نگذارند  حرف خود را به 
که این توافق به این سرعت جامعه عمل 
بپوشد. وی در خصوص رفتن والتز و اینکه 
کرات ایران و آمریکا  چه تغییری در روند مذا
ایجاد می کند بیان کرد: سخت است و باید 
دید نفر بعدی چه خط مشی را ایجاد می کند، 
اما به هر حال، رفتن یک تندرو و کم شدن 

یک تندرو به نفع آمریکایی ها نیز هست. 

فرازیمطرحکرد: کبر علیا

کم شدن یک تندرو در ساختار تصمیم گیری آمریکا 
به نفع خودشان است 



ناترازیکدامبخشهارادرگیرمیکند؟
اقتصاد و هفت خوان ناترازی

در حالی که دولت سیزدهم مدعی بود که اسب زین 
شده به پزشکیان و یارانش تحویل داده اما پس از گذشت 
چند ماه از آغاز فعالیت دولت چهاردهم، مجدداً مباحث 
مربوط به اصلاحات اقتصادی و رفع ناترازی ها در کانون 
توجه قرار گرفته است. بنابراین، برای هر نوع ناترازی، 
راهکارهای مختلفی ارائه می شود. اما نکته قابل توجه این 
کثر ناترازی ها بر یکدیگر تأثیر متقابل دارند؛ به  است که ا
این معنا که مشکلات در یک بخش می تواند به سرعت به 
سایر بخش ها منتقل شده و بر عملکرد کلی اقتصاد تأثیر 
منفی بگذارد. همچنین بهبود یک ناترازی می تواند اثرات 
مثبتی بر روی سایر ناترازی ها بگذارد. از این رو، ضروری 
است که برنامه ای جامع طراحی شود که تمامی ابعاد 
ناترازی ها را مد نظر قرار دهد. یک نمونه از تأثیرات متقابل 
ناترازی ها، ناترازی در حوزه برق است. در واقع، قطع برق 
در واحدهای صنعتی نه تنها تولید را کاهش می دهد، بلکه 
می تواند به کاهش اشتغال، افت درآمدها و افزایش فشار 
بر سیستم های مالیاتی و بیمه ها منجر شود. این موضوع 
بر ناترازی های بودجه ای و ناترازی های صندوق های 
بازنشستگی تأثیرگذار است. به گفته کارشناسان، ارتباط 
بین بخش های مختلف اقتصاد کشور و ناترازی ها موجب 
می شود که اصلاحات ناقص و ناهماهنگ در این حوزه 
تأثیر چندانی نداشته باشد و احتمال  در بلندمدت 
بازگشت این ناترازی ها همچنان وجود داشته باشد. از 
، کاهش تولیدات صنعتی به علت کمبود برق،  سوی دیگر
باعث افزایش هزینه های تولید و در نتیجه افزایش قیمت 
کالاها و خدمات می شود. این افزایش قیمت ها می تواند 
خ  فشار بیشتری بر مصرف کنندگان وارد کرده و به رشد نر
کاهش تولیدات صنعتی  گردد. همچنین،  تورم منجر 
ممکن است به کاهش صادرات و کاهش درآمدهای ارزی 
کشور منجر شود که این امر خود به تشدید ناترازی های 
راستا،  این  در  کمک می کند.  اقتصادی  و  بودجه ای 
اقتصاددانان به شناسایی چند ناترازی اصلی در اقتصاد 
کشور پرداخته و در این زمینه هشدارهایی را ارائه کرده اند. 

ناترازیبرق
گاز و  در واقع ایران با داشتن دومین ذخایر بزرگ 
چهارمین ذخایر بزرگ نفت در جهان، در ماه های اخیر 
با کمبود انرژی مواجه شده است. این کمبود نه تنها 
باعث تعطیلی خط تولید کارخانه ها و کارگاه ها تولیدی 
شد، بلکه چراغ خانه ها را نیز خاموش کرد و مشکلات 
اقتصادی فراوانی را به وجود آورد. این موضوع به حدی 
جدی شد که دولت و مجلس از مردم خواستند تا در 
مصرف انرژی صرفه جویی کرده و با دقت بیشتری به این 
مسئله توجه کنند. بر اساس اظهارات فعالان حوزه انرژی، 
کارآمدی در  مدیریت نادرست در این بخش به دلیل نا
بهره برداری از منابع و تصمیم گیری های غیرکارشناسی، 
منجر به بروز بحران های مکرر در تأمین انرژی شده است. 
همچنین، عدم سرمایه گذاری در زیرساخت ها و فرسودگی 
تأسیسات، کارایی سیستم را کاهش داده و نیاز به استفاده 
 ، از فناوری های نوین را نمایان می سازد. از سوی دیگر
چالش های اقتصادی مانند تحریم ها و نوسانات قیمت 
نفت نیز بر صنعت انرژی تأثیر گذاشته و ثبات اقتصادی را 

به خطر انداخته است. 

ناترازیآب
ناترازی آب یکی از بحران های جدی است که کشور با 
، کاهش قابل توجه آب  آن روبه روست. در روزهای اخیر
در سدهای کرج نگرانی های زیادی را برای مردم به همراه 
داشته است. در واقع، کمبود آب در سال های اخیر به یکی 
از بزرگ ترین چالش های کشور تبدیل شده است. کمبود 
آب در استان هایی مانند همدان به یک معضل جدی 
تبدیل شده و برخی استان ها مانند سیستان و بلوچستان 
همواره با این مشکل دست و پنجه نرم می کنند. کاهش 
منابع آبی ناشی از تغییرات اقلیمی و مدیریت نادرست، 
چالش های جدی برای بخش های کشاورزی و صنعتی 
به وجود آورده است. این کاهش به معنای افت تولیدات 
و افزایش قیمت هاست که می تواند به ناترازی در بودجه 
و فشار بر صندوق های بازنشستگی منجر شود. علاوه بر 
این، این شرایط ممکن است نابرابری های منطقه ای و 
اجتماعی را تشدید کرده و به مهاجرت های داخلی و فشار 
بر زیرساخت های شهری دامن بزند. این مهاجرت ها بار 
بیشتری بر دوش شهرها می گذارند و ممکن است منجر 
به افزایش بیکاری و ناهماهنگی های اجتماعی شوند. 
علاوه بر این، ناهماهنگی در منابع آب نیز پیامدهای 

زیست محیطی وسیعی به همراه دارد. 

ناترازیبودجه
هر ساله در زمان ارائه لایحه بودجه، بحث درباره ناترازی 
آن در میان رسانه ها و اقتصاددانان به شدت داغ می شود. 
این ناترازی به وضعیتی اشاره دارد که در آن هزینه ها از 
، زمانی که  منابع درآمدی فراتر می روند. به عبارت دیگر
یک دولت، سازمان یا نهاد مالی هزینه هایی را متقبل 
می شود که بیش از درآمدهای حاصل از مالیات، عوارض 
و سایر منابع مالی است، ناترازی بودجه به وجود می آید. 
این ناترازی می تواند پیامدهای جدی برای اقتصاد کشور 

به همراه داشته باشد. 

ناترازیارزی
آن  در  که  گفته می شود  به وضعیتی  ارزی  ناترازی 
یک کشور قادر به انجام تعهدات ارزی خود نیست، به 
دلیل عدم توازن میان عرضه و تقاضای ارز خارجی. این 
ناترازی معمولاً ناشی از عدم تطابق بین درآمدهای ارزی و 
هزینه های ارزی به وجود می آید. ناترازی ارزی پیامدهای 
متعددی دارد که شامل کاهش ارزش پول ملی و افزایش 
تورم، افزایش هزینه های واردات، احتمال بروز بحران های 
اقتصادی و مالی، و کاهش سرمایه گذاری خارجی می شود. 
در ادامه این ناترازی ها، می توان به ناترازی های موجود 
در صنعت، ناترازی بازار کار و ناترازی نظام مالیاتی نیز 

اشاره کرد. 

بودباآمدنترامپبهکاخسفید،کرملینوادار قرار
ادامه شاهد هنوز ولی اوکراینشود اتمامجنگ به
داشتنآنهستیم،اینروندبهکجاخواهدانجامیدوآیا

چشماندازیبرایپایانجنگوجوددارد؟
معتقدم سیاست حل اقتدارآمیز بحران ها مانند آنچه 
ترامپ در سر دارد نه تنها باعث پایان دادن به جنگ ها 
را  دیگر  جنگ های  شروع  پیش زمینه  بلکه  است  نشده 
به همراه خواهد داشت. در مورد اوکراین هم باید بگوییم 
کنون مهم ترین بهره ای که از این کشور  که آمریکایی ها تا
برده اند مربوط به قرارداد بهره برداری از معادن این کشور 
است. سیاست های ترامپ در واقع باعث خواسته های جدید 
روس ها شده است. بعد از قراردادی که زلنسکی با آمریکایی ها 
امضا کرد عملا به مشروعیت جنگ آسیب وارد شد. بدان معنا 
گر جنگ هم پایان  که حالا شهروندان اوکراینی می دانند که ا

یابد غارت منابع ملی آنها ادامه خواهد داشت. 

واقعشاهدآسیبدیدندولتکنونیاوکراین در
هستیم؟

درست است و همین باعث شد که اوکراین و دولت این 
کشور در موضع ضعف قرار بگیرد و مخالفان زلنسکی در داخل 
اوکراین تقویت شوند و مواضعی که ترامپ در دستور قرار داد 
به نوعی باعث تضعیف زلنسکی می شود و البته تلاش برای 
کره با روسیه  وادار کردن اوکراین برای نشستن پای میز مذا
عملا باعث افزایش جاه طلبی های پوتین شد. ترامپ در 
ماه های اخیر یکبار اوکراین را عامل جنگ اعلام کرد همچنین 
در مورد حاشیه های کریمه و بخش هایی از اوکراین حق را به 
کرملین داده بود و... این سیاست ها باعث شد آنچه در مورد 
پایان اقتدارآمیز بحران ها نامیده می شد عملا منجرب به 

گستاخی بیشتر جنگ طلبان شود. 

مورداوکرایناعمالکردهآیا رفتارهاییکهترامپدر
رویوضعیتخاورمیانهبگذارد؟ میتواندتاثیریبر

توجه داشته باشید این شرایطی که در اوکراین وجود دارد 
در خاورمیانه هم شکل گرفته است چون تئوری ها یکی است. 
در غرب آسیا می بینیم که ترامپ به طرف های ضعیف فشار 
بیشتری وارد می کند. در این مورد مشاهده می کنیم که در غزه 
و یمن آتش جنگ شدت گرفته و حتی در شرایط کنونی یمن 
به بهانه تبدیل شده که جنگ منطقه ای دیگری آغاز شود. 
مشاهده می کنیم موشکی که روز گذشته به تل آویو برخورد 
گذشت  کرد به نظرم بحث برانگیز خواهد بود زیرا بعد از 
ماه ها که موشکی به زمین اراضی اشغالی برخورد نکرده بود 
حالا شاهده این رویداد هستیم. اینها همه نشانه هایی 
است که باید بگوییم حل اقتدارآمیز جنگ ها توسط ترامپ 
شکست خورده است و نه تنها منجرب به صلح نشده است 

بلکه نواحی مختلف جهان را در معرض تشدید جنگ ها و 
شکل گیری جنگ های جدید قرار داده است. 

اینجزوسیاستهایترامپمحسوبمیشود؟
دنیا با یک موج جدید مرکانتیلیسم غارتگر و بی رحم مواجه 
کثر  است و در این موج عملا کشورها از قدرت خود برای حدا
غارتگری و نفوذ استفاده می کنند و شروع کننده مرکانتیلیسم 
جدید هم ترامپ بود و الان سعی دارد که در اوکراین و غزه و 
به صورت نرم تری در مرزهای آمریکا و کانادا این سیاست را 
پیاده کند و این واقعیت دنیای امروز است، بنابراین حتما 
کشورها مجبور هستند به سمت ملی گرایی روزافزون حرکت 
کنند. ترامپ عملا سعی می کند با تعامل با روسیه در قبال رفع 
دغدغه های اروپایی خود، بدون اینکه هزینه ای بر دوش 
آمریکا بیفتد، هزینه جنگ و صلح بانی را بر دوش اروپایی ها 

بیندازد و آمریکا از این بحران صرفا سود ببرد. 

جنگاوکراینچالشهاوجنگهایدیگریرادرخود
اینجنگتمام گر پنهانکردهاست.برخیمعتقدندکها
مانند شودوضعیتخاورمیانهوبرخیدرگیریهایدیگر
روابطمسکوواتحادیهاروپاهممشخصخواهدشد.
میتوانداهمیت اینموردبفرماییدکهاوکراینچقدر در

داشتهباشد؟
آغاز  جهان  در  ملی گرایی  از  تازه ای  دور  دارم  اعتقاد 
که در داخل دچار  که عمدتا سیاستمدارانی  شده است 
کید دارند چه نتانیاهو در اسرائیل  کمبودهایی هستند بر آن تا
و چه پوتین در روسیه و اتفاقا ملی گرایی ترامپ هم نمی  تواند 
پایان دهنده جنگ ها باشد، ترامپ نشان داده که به دنبال 
سودآوری اقتصادی برای آمریکا است و همین موضوع 

مشروعیت میانجی گری واشنگتن را زیر سوال می برد. 

بهموضوعتهرانبازگردیم،موعدفعالشدنمکانیزم
جنگاوکراینباایران ماشهنزدیکاستواروپاهمدر

ماشهچه مکانیزم که بفرمایید دارد. زاویهشدیدی
ارتباطیباجنگاوکراینمیتواندداشتهباشد؟

یکی از جنبه های غیرقابل دفاع جمهوری اسلامی این 
است که دولتش نتوانست هزینه های اغراق در مورد نقش 
ایران در اوکراین را کاهش دهد و حالا در شرایطی هستیم که 
اروپا بهانه های کافی را برای فعال کردن مکانیزم ماشه دارد 
و به میزانی که ایران در جنگ اوکراین برای حمایت از پوتین 
هزینه داد، مسکو به هیچ عنوان حمایتی از ایران نکرد و چه 
در زمینه تجهیزات نظامی و سایر حمایت ها چیزی مشاهده 
نکردیم. در مورد شکل گیری جنگ و بحران هم تحرکی از 
خود انجام نداده است. این یکی از ضعف های سیاست  
خارجه ایران محسوب می شود. ضمن اینکه در سوی دیگر 
ایران یکی از معدود کشورهایی است که معروف شده به 
فرصت سوزی های دیپلماسی. این فرصت سوزی ها باعث 
کراتی که با آمریکا برگزار می کند با  شده است که ایران در مذا
چالش هایی روبه رو شود. از سوی دیگر می بینیم که به نوعی 
اروپایی  ها رفتارهای یمن را به ایران ارتباط می دهند. باتوجه 

به اینکه یمنی ها سیاست های خودشان را دارند. 

کرد؟ اینفرصتسوزیهافضارابرایروسیهباز
بله؛ وقتی ایران از فرصت های خود در وین، ژنو، نیویورک 
یا هر جای دیگر استفاده نکند، قطعا دو رئیس جمهور مانند 
پوتین و ترامپ در یک میدان دیگر به راحتی می توانند بر 
سر موقعیت های ایران معامله کنند. این را هم به شما 
کرات خود با ترامپ حاضر  قول می دهم که پوتین در مذا
است برای اینکه سرزمین های اشغالی در اوکراین را از آن 
خود کند، دست به هرکاری بزند. در مورد برجام به خاطر 
همین جنگ اوکراین با چالش های زیادی مواجه شدیم و 
در نهایت برجام را از دست دادیم. هیچ بعید نیست کشوری 
که گرفتار شده در تبانی و معامله با ترامپ، از کارت ها و 
موقعیت هایی که در دست دارد سوءاستفاده کند. از این 
زاویه بعید نیست روسیه به چشم کارت بازی و برگ برنده 
به ما نگاه کرده و در نهایت از موقعیت استفاده کند. شما 
در ادبیات دونالد ترامپ در جلسه ای که با زلنسکی داشت، 
دیدید که به کرات از برگ برنده و کارت بازی استفاده کرد. 
این ادبیات کسانی است که کشورها را مانند کارت بازی 
می بینند. مواجهه ترامپ و زلنسکی، به خوبی نشان داد که 
گرایانه دارد،  رفتار سیاستمداری که نگاه تاراج گرایانه و سودا
گر کشور دیگری هم همین  چگونه است و عجیب نیست ا
نگاه را داشته باشد. یعنی همان گونه که آمریکا توانست 
اوکراین را برای رسیدن به اهداف و مناسبات خود با روسیه 
گر مساله با  قربانی کند، طبیعتا آخرین مورد نخواهد بود و ا
منافع ملی آنها گره خورده باشد، بعید نیست رفتاری دور از 

انتظار ما انجام دهند. 
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ذره بین

گزارش
تیمامنیتیترامپ تغییراتکلیدیدر

 بحران داخلی 
یا چراغ سبز برای توافق؟

کابینه دونالد ترامپ،  تحولات اخیر در 
در  به ویژه  متحده،  ایالات  رئیس جمهور 
سیاست  با  مرتبط  کلیدی  پست های 
خارجی، از جمله نمایندگی امور خاورمیانه، 
مشاور امنیت ملی، و نمایندگی کاخ سفید، 
توجه رسانه های آمریکایی را به خود جلب 
کرده است. این تغییرات، که همزمان با توقف 
کرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در رم  مذا
خ داده، در شرایطی حساس و در میانه  ر
تنش های منطقه ای، از جمله تحریم های 
به  متهم  یک  اعدام  و  ایران  علیه  جدید 
جاسوسی برای اسرائیل، بازتاب گسترده ای 
گهانی در  داشته است. چه آنکه تغییرات نا
کابینه ترامپ، به ویژه در پست های مرتبط با 
سیاست خاورمیانه، گمانه زنی هایی درباره 
تأثیر این جابه جایی ها بر دیپلماسی با ایران 
 » ایجاد کرده است. در همین راستا »رویترز
، مشاور  گزارش داد که برکناری مایکل والتز
امنیت ملی، و احتمال جایگزینی او با استیو 
ویتکاف، نماینده امور خاورمیانه، مهم ترین 
سیاسی  ناظران  است.  کابینه  تحول 
می گویند این تغییرات، که با فشار اسرائیل، 
تحریم های جدید و تنش های داخلی در 
تیم ترامپ همزمان شده، می تواند مسیر 

کرات را تغییر دهد.  مذا

گمانهزنیدربارهجانشینانوالتز
« گزارش داد که دونالد ترامپ،  »رویترز
در اولین تغییر عمده کابینه خود، مایکل 
، مشاور امنیت ملی، را برکنار کرده و  والتز
مارکو روبیو، وزیر خارجه، را به طور موقت 
 » جایگزین او کرده است. »نیویورک تایمز
، که از چهره های تندرو  نیز تأیید کرد که والتز
علیه ایران بود، به دلیل »مواضع بیش از حد 
کارآمدی« از سمت خود  جنگ طلبانه« و »نا
عزل شد. این رسانه افزود که والتز خواستار 
ایران«  هسته ای  برنامه  کامل  »نابودی 
بود، که با دیدگاه ترامپ برای دستیابی به 
کس  توافق دیپلماتیک مغایرت داشت. »فا
« هم تایید کرد که والتز پس از برکناری  نیوز
به عنوان سفیر ایالات متحده در سازمان 
ملل منصوب شده است، که نشان دهنده 
تلاش برای حفظ او در حلقه دیپلماتیک 
دفتر  رئیس  معاون   ، میلر استیون  است. 
ترامپ و مشاور امنیت داخلی، به عنوان 
شده  ح  مطر والتز  جانشینی  اصلی  گزینه 
، که  کسیوس« گزارش داد که میلر است. »ا
مغز متفکر سیاست های مهاجرتی ترامپ 
است، نزدیک به یک دهه با رئیس جمهور 
کلیدی او  کرده و سخنرانی های  همکاری 
را نوشته است. این رسانه افزود که حضور 
مستمر میلر در دولت های ترامپ، با توجه 
به روحیات وی، نادر است. سایر نامزدها 
برنامه ریزی  مدیر  آنتون،  مایکل  شامل 
گورکا،  سباستین  سفید،  کاخ  سیاست 
ریچارد  و  تروریسم،  با  مبارزه  ارشد  مدیر 
گرنل، فرستاده ویژه مأموریت های خاص، 
هستند. »تایمز آو هند« نیز گزارش داد که 
آنتون مورد حمایت جِی دی ونس، معاون 

، است. رئیس جمهور

امنیتملی گزینهاصلیبرایمشاور
در همین راستا ناظران سیاسی معتقدند 
استیو ویتکاف، نماینده فعلی ترامپ در امور 
خاورمیانه، گزینه اصلی برای جایگزینی والتز 
به عنوان مشاور امنیت ملی است. »نیویورک 
کرات  « تأیید کرد که ویتکاف، که مذا تایمز
کرده، به  ایران را در مسقط و رم هدایت 
»نزدیکی  و  عمل گرایانه«  »رویکرد  دلیل 
شخصی« به ترامپ، شانس بالایی برای این 
پست دارد. کارشناسان می گویند برکناری 
والتز نتیجه »ناهماهنگی داخلی« در تیم 
راستا  همین  در  بود.  ترامپ  ملی  امنیت 
افشای  از  پس  والتز  گفت   » نیوز کس  »فا
محرمانه  چت  گروه  در  پیام  یک  اشتباه 
گزارش »تایمز  که به  درباره حملات یمن، 
آو اسرائیل« به اخراج او منجر شد، مورد 
انتقاد قرار گرفت. از دیگر علل این تغییرات، 
فشارهای اسرائیل است که از سوی بنیامین 
نتانیاهو، بر سیاست خارجی ترامپ تأثیر 
خواستار  که  اسرائیل،  است.  گذاشته 
نابودی کامل برنامه هسته ای ایران است، 
والتز را به دلیل مواضع تندش علیه ایران 
حمایت می کرد، اما ترامپ به دلیل تمایل به 
دیپلماسی، او را کنار گذاشت. این در حالی 
« گزارش داد که تحریم های  است که »رویترز
در  ایران  نفتی  شبکه  علیه  آمریکا  جدید 
که »شش نهاد و شش فرد« را  ۳۰ آوریل، 
کرات را متشنج  هدف قرار داد، فضای مذا
که این  کرد. »آسوشیتدپرس« نیز نوشت 
تحریم ها، که با هدف فشار بر ایران اعمال 
کنش تند تهران را برانگیخت و به  شد، وا
کرات کمک کرد. در همین راستا  توقف مذا
اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت خارجه 
عدم  نشانه  »تحریم ها  گفت:  کشورمان، 
حسن نیت آمریکا است.« این تحریم ها، که 
با اخراج والتز همزمان شد، نشان دهنده 
تلاش ترامپ برای حفظ فشار اقتصادی در 
« نیز  کنار دیپلماسی است. »نیویورک تایمز
گزارش داد که تغییرات کابینه، به ویژه تقویت 
نقش ویتکاف، می تواند به کاهش تنش های 

ناشی از تحریم ها کمک کند. 

»آرمانملی«درگفتوگوباحشمتا...فلاحتپیشهمطرحمیکند

آغاز دور تازه  ملی گراییآغاز دور تازه  ملی گرایی

 در جهان در جهان

تحلیلگرانورسانههای آرمانملی-سیاوشپورعلی:بسیاریاز
آمدندونالدترامپبهکاخسفیدو گومیکردندکهپساز خبریچنینباز
دومریاستجمهوریاشبسیاریازجنگهاازجملهجنگ شروعدور
خاورمیانهخیلیزودبه اوکراین-روسیهوالبتهجنگهایسریالیدر
اتمامخواهدرسیدواوبهرهبرداریهایاقتصادیخودراآغازخواهدکرد
دوبارهرئیسجمهوری ازحضور 100روز ولیحالاباتوجهبهاینکهبیشاز
جنجالیآمریکادرکاخسفیدمیگذرد،نهتنهاجنگهابهاتمامنرسیدهاند
میدانهاییادشدههستیم.نهبازیهای بلکهشاهدافزایشتنشدر
برداشته کنوننتیجهایدر مورداوکراینتا رسانهایوتبلیغاتیترامپدر
آسیایغربی اینسوشاهدشدتجنگبینکشورهادر وهمچنیندر
سهدوره کرهتهرانوواشنگتنکهتااینلحظهبعداز هستیم.روایتمذا
اینبینایفاینقش گِرههاییاستکهدر گفتوگومتوقفشدههمیکیاز
میکند.نهتنهاایراننتوانستخودراازبازیروسیهواروپاخارجکندبلکه

آنچنانکهمنتقدانروابطتهران-مسکومیگویندنزدیکیبهکرملینهم
نداشت.باهمهتکذیبهاوتئوریهاییکهمقامات نانیبرایپاستور
ح جنگاوکراینمطر موردعدمنقشنظامیدر جمهوریاسلامیدر
میکنندبازهماروپاییها،تهرانرادخیلدرجنگمیدانندبههمیندلیل
ازهربهانهایبرایتشدیدتنشهااستفادهمیکنند،تروئیکایاروپاپیش
اینبهدنبالاعتراضات1401روابطراباایرانکاهشدادندوحالاهمکه از
گر رفتهرفتهبهزماناحتمالیفعالشدنمکانیزمماشهنزدیکمیشویم،ا
کرهباآمریکابهنتیجهبرسد،قطعاباآژانسانرژیاتمی مذا ایراننتوانددر
فرانسه،انگلیسوآلماناستنمیتواندبهتفاهمبرسدو تسخیر کهدر
این فعالشدنمکانیزمماشهباشیم.در انتظار آنبایددر احتمالاپساز
مسائلبینالمللگفتوگو موردباحشمتا...فلاحتپیشه،تحلیلگر
کردهایم.اومعتقداستتئوریترامپبرایپایانجنگهابرعکسعمل

کردهاستواحتمالاشاهدافزایشدرگیریهاوجنگهاخواهیمبود.

اقدامات ترامپ به سود پوتین است

شاهد افزایش جنگ خاورمیانه با محوریت یمن هستیم

روسیه از برگ  بازی ایران استفاده می کند

قراردادیکهزلنسکیباآمریکاییها بعداز
امضــاکــردعمــلابــهمشــروعیتجنــگ
کــهحــالا آســیبواردشــد.بــدانمعنــا
گــر کــها شــهرونداناوکراینــیمیداننــد
جنــگهــمپایــانیابدغــارتمنابــعملی

آنهاادامهخواهدداشت

گر ایران  موضع اخیر فرانسه مبنی بر اینکه ا
و آمریکا به توافق نرسند، مکانیزم  ماشین 
را  زیادی  فعال می شود، بحث و نظرهای 
اینکه نوع نگاه  به همراه داشت؛ به ویژه 
کرات ایران  فرانسه و اروپایی ها نسبت به مذا
و آمریکا چیست؟ آیا آنها دنبال اِعمال فشار 
کرات باز  بر ایران اند تا دست آمریکا در مذا
کرات  شود یا آنکه می خواهند در مسیر مذا
یک  راستا  همین  در  کنند؟  سنگ اندازی 
تحلیلگر مسائل سیاست خارجی، درباره این 
موضوع اظهار داشت: ترامپ بدون هماهنگی 
کره  با اروپایی ها مستقیما با ایران وارد مذا
شد. اما به  تدریج متوجه شد که این اقدام 
اشتباه بوده و باعث نارضایتی اروپایی ها شده 
کرات روند مثبتی یافته،  کنون که مذا است. ا
کشورهای اروپایی نیز با آمریکا همراه شده اند. 
با این حال، فرانسه انتظارات بیشتری دارد؛ 
به ویژه در زمینه برنامه موشکی ایران و تلاش 
کرات را  ، روند مذا می کند با اِعمال فشار بیشتر

، ایران از  تحت تأثیر قرار دهد. در حال حاضر
موقعیت مناسبی در ارتباط با آمریکا برخوردار 
است و می توانیم از این فرصت استفاده کنیم 
و گفت وگو با اروپا را درباره فعال سازی مکانیزم 
کتبر  ماشه آغاز کنیم، چرا که زمان زیادی تا ا
باقی نمانده است و اروپایی ها نگران تمام 
شدن این زمان هستند. علی بیگدلی گفت: 
انس بین المللی  کنون اتحادیه اروپا، آژ » ا
انرژی اتمی و آمریکا سه ضلع یک مثلث را 
تشکیل داده اند و این مثلث فشار را بر ایران 
افزایش داده است. گفتنی است انتظارات 
این مثلث تقریبا یکسان است و آن کنترل 
برنامه هسته ای ایران است و مشخصات 
برای دولت ترامپ، مهم ترین موضوع کنترل 
گر در  فعالیت های هسته ای ایران است. ا

است  ممکن  برسیم،  توافق  به  زمینه  این 
که قابلیت  موضوع موشک های بالستیک 
ح  مطر نیز  دارند  هسته ای  کلاهک  حمل 
شود. ایران هم اعلام کرده است که توانایی 
هدف گیری تا شعاع پنج هزار کیلومتر را دارد، 
موضوعی که باعث نگرانی اروپایی ها شده 
است. در چنین شرایطی، با توجه به فشار 
سه جانبه، لازم است با رویکردی استراتژیک 
کرات شویم. این تحلیلگر  وارد دور تازه مذا
مسائل سیاست خارجی همچنین بیان کرد: 
کرات  »اروپایی ها مایل به مشارکت در مذا
هستند تا با همکاری آژانس، به توافقی جامع 
برسند. ترامپ، روبیو، وزیر خارجه دولتش را 
به پاریس فرستاد و آلمان، انگلیس و فرانسه با 
او دیدار داشتند. موضع اخیر فرانسه حاصل 

جلسه ای مشترک با وزیر خارجه آمریکا است 
و به نظر می رسد واشنگتن نیز تمایل دارد 
کند. در  اروپا فشار بیشتری بر ایران وارد 
حال حاضر بهترین فرصت برای ایران فراهم 
کره شود. تا کنون اروپا  است تا با اروپا وارد مذا
رسمی  اظهارنظر  موشکی  موضوع  درباره 
نداشته، اما به نظر می رسد این مسئله را نیز 
در دستور کار دارد. اختلاف چشمگیری میان 
انتظارات اروپا و آمریکا در این زمینه وجود 
کرد: برای  ندارد. بیگدلی در پایان تصریح 
ایران و آمریکا تنها راه باقی مانده، رسیدن به 
توافق است. ترامپ که در موضوعات غزه، 
اوکراین و تعرفه های گمرکی با شکست مواجه 
شده، تلاش می کند از توافق با ایران به عنوان 
ابزاری برای احیای جایگاه خود، به ویژه در 
حزب جمهوری خواه، استفاده کند. ایران نیز 
چاره ای جز توافق ندارد، چرا که در غیر این 
صورت، با شرایط بسیار دشوارتری روبه رو 

خواهد شد. 

علیبیگدلیمطرحکرد:

تنها راه ایران و آمریکا رسیدن به توافق است 
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 زنجبیل و کمک به بهبود بیماری  قلبی تغییر رنگ ناخن ها نشانه چیست؟
  یک متخصص پوست و مو گفت: تغییر رنگ، ضخیم 
شدن و شکنندگی ناخن ها می تواند نشانه ای از عفونت 
گر به موقع درمان نشود، ممکن  قارچی باشد؛ مشکلی که ا
است به ریزش ناخن و آسیب به بافت زیر آن منجر شود. 
مسعود مرادی اظهار کرد: قارچ ناخن یکی از عفونت های 
شایع پوستی است که اغلب به شکل خراش ها یا خطوط 
راه راه، لکه های سفید، زرد یا قهوه ای زیر ناخن ظاهر 
ک یا  می شود. به گفته وی؛ استفاده طولانی مدت از لا

ناخن مصنوعی، تماس مداوم با مواد شوینده قوی مانند 
وایتکس، بهداشت نامناسب پا و دست، خصوصا در 
محیط های مرطوب، پوشیدن کفش های تنگ یا استفاده 
از جوراب های نامناسب و تعریق زیاد پا، از عوامل هستند. 
مرادی خاطرنشان کرد: رعایت بهداشت دست وپا، خشک 
نگه داشتن نواحی بین انگشتان، استفاده از دستکش 
هنگام تماس با موادشوینده، و اجتناب از استفاده مداوم 

ک مصنوعی توصیه می شود. از لا

  متخصصان مزایای بالقوه زنجبیل برای قلب را بررسی 
و تاثیر آن را بر دیابت، فشارخون بالا و سطح کلسترول ارزیابی 
کردند. به گفته »سریهاری نایدو«، پزشک قلب زنجبیل 
کسیدانی و ضدالتهابی دارد و تقویت کننده  خاصیت آنتی ا
سیستم ایمنی است. »روهیت وپولوری«، متخصص 
قلب وعروق هم می گوید: زنجبیل اثر ضدالتهابی دارد، 
کاهش التهاب عروق خونی بر بهبود تنظیم فشارخون و 
ک در شریان ها تاثیر مثبت دارد.  جلوگیری از تجمع پلا

زنجبیل سبب رقیق شدن خون می شود، از لخته شدن 
خون جلوگیری می کند و در نهایت خطر بیماری های 
قلبی و سکته مغزی را کاهش می دهد. ساتیامورتی افزود: 
 »LDL مصرف منظم زنجبیل، تری گلیسیرید و »کلسترول
را که »کلسترول بد« نامیده می شود به شکل قابل توجهی 
 »HDL« کاهش می دهد و در عین حال »کلسترول خوب« یا
را افزایش می دهد و این نکته برای سلامت قلب بسیار 

مهم است. 

MS تهدیدی برای جوانان و بانوان

 متخصص مغز و اعصاب دانشگاه علوم پزشکی گفت: 
علت اصلی MS ناشناخته است، اما عواملی مانند کمبود 
ویتامین D، عفونت های ویروسی، مصرف دخانیات، چاقی 
در سن بلوغ، و استرس نیز نقش دارند. نسترن مجدی نسب 
 ، اهواز پزشکی  علوم  دانشگاه  اعصاب  و  مغز  متخصص 
افزود: البته این عوامل به تنهایی ایجادکننده بیماری 
نیستند، بلکه به نظر می رسد در ترکیب با زمینه ژنتیکی، بر 
بروز بیماری اثرگذار باشند. وی گفت: این بیماری که با نام 
مولتیپل اسکلروزیس نیز شناخته می شود، یک بیماری 
خودایمن است که عمدتا جوانان و به ویژه بانوان را دچار 
می کند؛ در این بیماری، سیستم ایمنی بدن به اشتباه به 
بافت های مغز و نخاع حمله می کند و این آسیب ها منجر به 
بروز علائم متنوعی از جمله تاری دید، دوبینی، عدم تعادل، 
لات حسی، ضعف اندام ها و در مواردی  سرگیجه، اختلا
موجب خستگی مفرط، عدم تمرکز و مشکلات شناختی 
می شود. این متخصص مغز و اعصاب با بیان اینکه علائم 
M.S در افراد مختلف به شکل های متفاوتی ظاهر می شود، 

عنوان کرد: ممکن است هر فرد یک یا چند علامت از این 
طیف گسترده را تجربه کند. افرادی که هر کدام از علائم ذکر 
شده را تجربه می کنند، باید فورا به متخصص مغز و اعصاب 
مراجعه کنند تا پس از معاینه بالینی، در صورت نیاز، اقدامات 
تشخیصی لازم برای آن ها انجام شود. مجدی نسب یکی 
از چالش های مهم در تشخیص این بیماری را تنوع علائم 
بالینی آن دانست و افزود: این مساله می تواند سبب شود که 
بیماران در مراحل اولیه به متخصص مغز و اعصاب مراجعه 
نکنند و این سرگردانی، تشخیص را به تعویق اندازد. عضو 
هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی اهواز روش های اصلی 
تشخیص M.S را انجام MRI مغز و نخاع و در برخی موارد، 
بررسی مایع مغزی نخاعی از طریق نمونه گیری با روش 
پونکسیون کمری، عنوان کرد و گفت: پس از تشخیص قطعی 
بیماری، بیمار باید تحت درمان قرار گیرد. سیر این بیماری 
می تواند متفاوت باشد؛ در برخی موارد پیشرونده و در برخی 
دیگر به صورت عودکننده- بهبودیابنده است. وی ادامه داد: 
بیمار در نوع عودکننده- بهبودیابنده، یک علامت را تجربه 
می کند، سپس به طور خودبه خودی یا با دارو بهبود می یابد 
و ممکن است ماه ها یا سال ها بعد علامت دیگری ظاهر شود، 
اما در نوع پیشرونده، علائم به تدریج و به مرور زمان تشدید 
می شوند. این متخصص مغز و اعصاب عنوان کرد: شناخت 
سیر بیماری از آن جهت اهمیت دارد که درمان بیماران با فرم 
عودکننده- بهبودیابنده ممکن است با درمان افراد مبتلا به 
فرم پیشرونده متفاوت باشد و پزشک مغز و اعصاب بر اساس 
همین سیر، معاینه، نتایج آزمایش خون و... همچنین طبق 
، برنامه درمانی را تنظیم می کند.  داروهای موجود در کشور
مجدی نسب توصیه کرد: افراد باید از مصرف سیگار و قلیان 
به شدت پرهیز کنند، همچنین سطح ویتامین D خون خود 
 M.S گر سابقه ابتلاء به را به طور منظم اندازه گیری کنند و ا
در خانواده وجود دارد، در صورت کمبود ویتامین  D، باید به 
میزان لازم مکمل دریافت کنند. همچنین توصیه می شود، 
برای کنترل و مدیریت استرس از متخصصان روانشناسی 
کمک بگیرند تا با آموزش های لازم، استرس های زندگی را به 
حداقل رساند. وی با اشاره به اهمیت ورزش و فعالیت های 
جسمانی، اظهار کرد: ورزش باید به عنوان یک بخش روزمره 
در زندگی گنجانده شود و از چاقی، به ویژه در دختران در سن 
بلوغ، پیشگیری شود. همچنین، شناخت علائم بیماری و 
دوری ازعوامل ذکر شده و مدیریت استرس از اهمیت بالایی 
در کنترل این بیماری برخوردار است. امید است با تحقیقات 
، علت اصلی این بیماری شناخته شده و راهی برای  بیشتر

ریشه کن کردن آن یافت شود.

نکتــــه
 عوامل خطر بیماری عروق کرونر در زنان

  بیماری عروق کرونر )CAD( یک بیماری قلبی جدی و 
تهدیدکننده در زنان و مردان است. CAD   بیماری است که 
در آن کلسترول در دیواره داخلی رگ های خونی قلب رسوب 
کسیژن را به قلب می برند و  می کند. این رگ های خونی، ا
ک یا همان رسوب ها بر دیواره عروق تشکیل  هنگامی که پلا
کسیژن به مقدار کافی به قلب نمی رسد و باعث درد  می شوند، ا
قفسه سینه و حمله قلبی می شود CAD  همچنین می تواند 
باعث نارسایی قلبی، آریتمی )ناهنجاری الکتریکی( و مرگ 

گهانی )SCD( شود. نا
  عوامل خطر 

عوامل خطر معمولا شرایط یا عاداتی هستند که خطر 
حمله قلبی و بیماری های عروق کرونر را افزایش می دهند. 
خبر خوب این است که با کنترل برخی از عوامل خطر می توان 
احتمال حمله قلبی را کاهش داد. عوامل خطر قابل کنترل: 
فشارخون بالا، دیابت، سیگارکشیدن، کلسترول بالا، چاقی 
)قابل پیشگیری و درمان(، سبک زندگی کم تحرک و... عوامل 
کنترل: سن، جنس، وراثت و سندرم قلب  خطر غیرقابل 
شکسته. در مورد آخر، زنان بیشتر از مردان مستعد هستند. در 
واقع استرس عاطفی شدید می تواند منجر به عملکرد شدید 
پمپاژ ماهیچه قلب شود که به عنوان کاردیومیوپاتی استرس 
شناخته می شود. زنان همچنین دارای عوامل دیگری هستند 
که می توانند خطر ابتلا به بیماری قلبی را در آنها افزایش 
دهند از جمله عوارض مربوط به بارداری، مصرف قرص های 
هورمونی و ضدبارداری. یائسگی نیز یکی دیگر از عوامل خطر 
غیرقابل کنترل در زنان است. زنان مسن در معرض خطر ابتلا 
به بیماری های قلبی هستند. دلیل دقیق آن مشخص نیست 
و تصور می شود که تغییر در الگوی هورمونی در این زمینه 
نقش داشته باشد. استفاده از قرص های ضدبارداری هم 
می تواند خطر ابتلا به بیماری قلبی را در صورتی که فرد بالای 
۳۵ سال سن دارد و دارای سابقه خانوادگی قوی CAD باشد، 
افزایش می دهد. مشکلات مرتبط با بارداری مانند دیابت 
کلامپسی نیز می تواند خطر ابتلا به بیماری قلبی  بارداری و پره ا
و سکته را در مراحل بعدی زندگی افزایش دهد. در عین حال 
بیماری خاصی مانند لوپوس و آرتریت روماتیسمی با افزایش 

خطر بیماری قلبی در زنان مرتبط است.

 عمــود ی  افقــی

بیماران  گاهی  آ سطح  هرچه    
آن ها در  افزایش یابد، توان  دیابتی 
از  جلوگیری  و  بیماری  مدیریت 
عوارض جدی مانند زخم پای دیابتی 
خودمراقبتی  می شود.  بیشتر  نیز 
در دیابت امروز به یکی از مهم ترین 
رویکردهای درمانی تبدیل شده است، 
مبتلایان به دیابت و خانواده هایشان 
باید بخشی از تیم درمان محسوب 
باشد،  گاه  آ بیمار  که  زمانی  شوند. 
کنش نشان  زودتر به علائم خطر وا
جدی  مشکلات  بروز  از  و  می دهد 
صحیح  آموزش  می کند.  جلوگیری 
می تواند معدل قند خون )هموگلوبین 
A۱C ( بیماران را حدود یک درصد 
کاهش دهد. گرچه داروها در کنترل 
گاهی  قندخون مؤثرند، اما آموزش و آ
نتایج  در  تعیین کننده ای  نقش 
آموزش   که  بیمارانی  درمانی دارند. 
دیده اند، در زمینه تغذیه مناسب، 
اضطراب  مدیریت  و  بدنی،  فعالیت 
بهتری  تصمیم های  استرس،  و 
کنترل  می گیرند؛ این موارد علاوه بر 
قند، در مدیریت فشارخون و چربی 
دیابتی  پای  زخم  هستند.  مؤثر  نیز 
ک ترین  خطرنا و  شایع ترین  از  یکی 
عوارض دیابت است حدود ۲۵ درصد 
بیماران دیابتی در طول زندگی خود 
متأسفانه  و  می شوند  پا  زخم  دچار 
یک چهارم از این افراد درجاتی از قطع 
عضو را تجربه می کنند. این در حالی 
است که بسیاری از این موارد با مراجعه 
قابل  مناسب  مراقبت  و  زودهنگام 
پیشگیری  هستند. در سطح، ممکن 
است زخم کوچک به نظر برسد، اما در 
عمق می تواند تهدیدی جدی برای 
بافت و استخوان باشد. به همین دلیل 
مراجعه سریع و درمان اصولی اهمیت 
بالایی دارد. هدف اصلی کادر درمان 
این است که ابتدا از ایجاد زخم پای 
گر زخم ایجاد  دیابتی پیشگیری کند و ا
شد، از پیشرفت آن و در نهایت، از قطع 
عضو جلوگیری شود. در مواردی هم 
است،  اجتناب ناپذیر  عضو  قطع  که 
کمترین  در  قطع  تا  کرد  تلاش  باید 
سطح انجام شود و توان حرکتی بیمار 
حفظ شود. آموزش، مهم ترین سرمایه 
یادگیری  است.  دیابت  مدیریت  در 
نه تنها  خودمراقبتی  مهارت های 
می کند  جلوگیری  جدی  عوارض  از 
بلکه کیفیت زندگی بیماران را به طور 

چشم گیری بهبود می بخشد.

محمدرضامهاجریتهرانی
فوقتخصصغدد

علائم مصرف بی رویه ویتامین

«- از واحدهای وزن ۲-   ۱- از بازیگران »دایناسور
رقیب »تام«- فیلم منفی- نشانه های الهی ۳- اطراف 
- خودروی فرانسوی- نوعی گل زینتی ۴- همت  شهر
قوی- خوردنی نامطبوع- ماندگاری و پایداری ۵- مخفف 
نیست- ستاره دنباله دار- پسوندشباهت- کوزه سفالی 
۶- مشك خالص- چهره نما- سرخ کم رنگ ۷- دهان- 
الکل سفید- از بمب های خطرناك ۸- خراب- نی میان 
تهی- ملکه سرزمین سبا ۹- سطح چیزی- ترکیب رنگ 
قرمز و زرد- تخیل ۱۰- ویتامین جدولی- آشکارشونده- 
- سنگدل- قیصرروم- ناپیدا  امانتداران ۱۱- پشت سر
۱۲- آسمان- زمخت- جادوگری ۱۳- جست وجوی 
کامل- برق منفی- از جاده های شمال ۱۴- لاغر- نرمی 
گیردار ۱۵- از امپراطوران روم  و سازگاری- از امراض وا

باستان- جوهر بید
  

۱- برتری داشتن- کار نسنجیده ۲- لازم- هنگام عصر- پاداش نیکی ۳- اشاره- جمله دستوری- 
معلم دانشگاهی ۴- شانه به سر- واحد مقاومت الکتریکی- تعیین شده- قرارگذاشته شده ۵- لحظه- 
کید  وزیرفرعون- قصاص گرفتن ۶- مهمترین غده گوارشی- قسمتی از ترمز- ناپاك شرعی- قید تأ
۷- آمریکایی را گویند- تجزیه وتحلیل- نمك هندی ۸- میوه ریزوشیرین- نوعی رنگ- ساختمان ساز 
۹- چه زمانی؟- خاك رس نسبتا خالص- مجموعه ظروف غذاخوری ۱۰- سیخ آهنی- آب ویرانگر- از 
سبك های موسیقی- گیاه تاجریزی ۱۱- ماه دوم فصل پاییز- مریض- پشته بلند ۱۲- عاشق عذرا در 
اساطیر- قسمتی از خانه- قسمتی از گوش ۱۳- میوه شبیه آلبالو- پرهیزکاری- جنس و کالا ۱۴- برگه 

انتخاباتی- از شیرینی های »رمضان«- امرود ۱۵- سوخت و ساز بدن- اندازه

  بیشتر مردم نمی دانند که دریافت مقدار 
بیش از نیاز از ویتامین ها و مواد معدنی 
نه تنها هیچ مزیتی ندارد، بلکه ممکن است 
زیاد  مقدار  مثال،  برای  باشد.  هم  مضر 
ویتامین C یا روی )زینک( می تواند موجب 
تهوع، اسهال و درد معده شود. مصرف بیش 
از حد سلنیوم ممکن است به ریزش مو، 
مشکلات گوارشی، خستگی و آسیب های 

عصبی خفیف منجر شود.

 بررسی مقدار 
گر از مکمل استفاده می کنید، مطمئن  کی ها و نوشیدنی ها. ا باید بیشتر نگران مکمل هایی باشید که مصرف می کنید یا خورا
شوید که دوز آن بیشتر از مقدار توصیه شده روزانه نباشد. بهتر است در مورد مکمل هایی که مصرف می کنید، از جمله مقدار 

دوزشان، با پزشک مشورت کنید تا بتواند به شما کمک کند که میزان آن ها در محدوده ی ایمن باقی بماند.

 نشانه های زیاده روی
به ندرت پیش می آید که فردی با دوز سمی ویتامین A یا D مراجعه کند. در این بین نگرانی هایی در مصرف بیش از اندازه 
به وجود می آید که عبارتند از: مشکل در خواب یا تمرکز، مشکلات عصبی مثل بی حسی یا گزگز، یا تحریک پذیری بیشتر ممکن 
است از نشانه های زیاده روی در برخی ویتامین ها یا مواد معدنی باشند. تمرکز تولیدکنندگان از حذف چربی، شکر یا نمک، به 

افزودن ویتامین  D، پروبیوتیک ها یا اسیدهای چرب امگا ۳ تغییر کرده است – هر ماده ای که در آن زمان محبوب باشد. 

3 ماده  مهم
گر  : ویتامین  D، کلسیم و اسید فولیک. ا  ۳ ماده ای که افراد بیشتر احتمال دارد از حد مجاز آن ها عبور کنند، عبارتنداز

به طور مرتب بیش از ۴۰۰۰ واحد بین المللی )IU( ویتامین D در روز مصرف کنید، ممکن است با مشکلات جدی قلبی مواجه 
شوید. اسیدفولیک به غلات غنی شده – مانند آرد سفید، پاستا، برنج، نان و غلات صبحانه – افزوده می شود تا از نقص های 
مادرزادی جلوگیری شود. اما مصرف بیش از ۱۰۰۰ میکروگرم در روز ممکن است علائم کمبود ویتامین B۱2  را در سالمندان پنهان 
گر درمان نشود، ممکن است منجر به آسیب دائمی عصبی شود. در عوض، غذاهای طبیعی که حاوی فولات  کند؛ مشکلی که ا
کنون می توانند مقدار کافی از اسیدفولیک را از طریق غذا دریافت کنند، بدون نیاز به  کثر مردم ا هستند، هیچ مشکلی ندارند. ا

گر دریافت ویتامین ها و مواد معدنی را از غذا شروع کنید، معمولا مشکلی برای تان پیش نمی آید.  مکمل ها. ا



 

افزایش ۱۰ درصدی جمعیت سالمندی کشور
سال هاست که جمعیت شناسان نسبت به افزایش جمعیت 
سالمند در ایران هشدار می دهند، اما این مساله تنها مختص 
ایران نیست و جمعیت سالمندان در همه جهان افزایش 
یافته است. این مساله تبعات فراوانی دارد، اما هیچ کدام از 
اقداماتی که در این زمینه انجام شد، از این افزایش جمعیت 
سالمندان نکاست و این مساله بیش از همه برای خود این 
افراد چالش برانگیز است. در کشور ما حتی زیرساخت های 
لازم برای حمایت از سالمندان وجود ندارد. حالا رئیس جامعه 
پزشکان متخصص داخلی ایران خبر از افزایش ده درصدی 
جمعیت سالمندان در ایران داده است. رئیس جامعه پزشکان 
متخصص داخلی ایران گفت: حدود ۳۰ سال گذشته فقط پنج 
درصد جمعیت کشور سالمند بود اما در مدت چند سال اخیر 
متوجه شدیم که این رقم به ۱۰ درصد افزایش یافته است. ایرج 
خسرونیا با بیان اینکه جمعیت سالمندان کشور هر روز در 
حال افزایش است، افزود: بر اساس هرم سنی و جمعیتی باید 
قاعده هرم را جوانان زیر ۱۵ سال تشکیل دهند و راس هرم را 
افراد بالای ۶۵ سال که متاسفانه تناسب این هرم در حال برهم 

خوردن است. 
وی اظهار کرد: بر اساس آمار سال های گذشته در جهان 
از هر ۱۱ نفر یک نفر سالمند بود اما در سال های اخیر به طور 

میانگین از هر ۶ نفر در دنیا یک نفر سالمند است. 
خسرونیا ادامه داد: انتظار داریم هر ۱۰۰ سال یکبار جمعیت 
سالمندان جهان ۲ برابر شود اما متاسفانه در ایران هر ۲۰ تا ۳۰ 
گر سیاستگذاری  سال جمعیت سالمندان ۲ برابر می شود و ا
جمعیت  انفجاری  با رشد  نشود  انجام  کشور  در  درستی 

سالمندان کشور، مشکلات متعددی نیز خواهیم داشت. 
وی افزود: سالمندان به پزشک متخصص و امکانات درمانی 
اختصاصی همچنین مکان های ورزشی و تفریحی خاص خود 
نیاز دارند که روی کاغذ استانداردهایی برای آن نوشته و تدوین 

شده اما در واقع چیزی به طور جدی و مشهود نمی بینیم. 
خسرونیا گفت: جامعه پزشکان متخصص داخلی ایران 
به عنوان یک انجمن علمی بزرگ متشکل از متخصصان 
رشته های مختلف )بالغ بر ۹ رشته زیر گروه طب داخلی( سعی 
کرده تا امسال در سی و پنجمین کنگره علمی سالانه ۲۳ تا ۲۶ 
اردیبهشت ۱۴۰۴ در مرکز همایش های رازی به ابعاد مختلف 
طب سالمندی و تازه های امراض داخلی بپردازد و مطالب 
علمی و کاربردی برای همکاران ارائه کند. استاد پیشکسوت 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، افزود: متاسفانه در 
سال های اخیر شاهد کاهش استقبال برای گذراندن دوره های 
تخصص و فوق تخصص پزشکی هستیم که این مساله نه 
ح است و بسیاری  تنها در ایران بلکه در آمریکا و اروپا نیز مطر
از ظرفیت های دوره های تخصص و فوق تخصص خالی از 
متقاضی مانده است. خسرونیا گفت: طب داخلی، مادر پزشکی 
است و باید این رشته تقویت شود به همین خاطر در بسیاری از 
کشورهای جهان پزشکان متخصص بیمارستانی یا در اصطلاح 
که به نوعی یک متخصص  هاسپیتالیست تربیت می کنند 
جامع در بیمارستان محسوب می شود و تمام بخش های 
داخلی و تخصصی،  آی.سی.یو، سی.سی.یو، آندوسکوپی 

و اسپیرومتری را تحت نظارت و مدیریت درمانی خود دارند. 
وی افزود: این فرد )هاسپیتالیست( یک متخصص داخلی 
آموزش دیده است و در صورت تشخیص و ضرورت بیماران را 
به پزشکان فوق تخصص ارجاع می دهند اما در دانشگاه های 
ایران رشته ای با این عنوان وجود ندارد و بهترین توصیه راه 

اندازی این رشته در دانشگاه های مادر است. 
خسرونیا گفت: امیدواریم مسئولان توصیه من را مورد 
توجه قرار دهند تا با تقویت رشته داخلی و یا راه اندازی رشته 
هاسپیتالیست از سردرگمی بیماران و صرف هزینه های فراوان 
بابت تغییر پزشک معالج و رفتن به سراغ فوق تخصص های 
متنوع جلوگیری شود. با این وجود، با افزایش جمعیت 
، چالش های پیرامون  سالمندان در سال ها و دهه های اخیر
کیفیت زندگی آنها نیز افزایش خواهد یافت. این درحالی است 
که لزوم بالابردن سطح کیفیت زندگی این افراد، که درصد بالایی 
از جمعیت کشور را تشکیل می دهند، آنچنان که باید جدی 

گرفته نشده است. 

شرکت آب و فاضلاب
به علت قطع آب شُرب، نه افت فشار آب، پدرم چند بار 
با شماره تلفن ۱۲۲ تماس گرفت، کارشناسان اعلام کردند 
بیشتر مناطق تهران با افت فشار آب مواجه است. پافشاری 
پدرم باعث شد مشکل را در سیستم اعلام و برای شرکت آب 
و فاضلاب منطقه۴ سلیمانیه ارسال کنند. اما نه کد پیگیری 
دادند و نه از شرکت آب و فاضلاب به محل مراجعه کردند. 
عدم رسیدگی به درخواست تماس گیرندگان نارضایتی 
ک ما برای  خانواده ها را به همراه دارد. )شماره اشترا

رسیدگی ۳۵۵۵۲۸۰۶۰۰ است(. 
عرفان ازتهران

پارکینگ 
ساختن  با  می خواهم  سیما  و  صدا  مسئولین  از 
که  فیلم انیمیشن به شهروندان آموزش لازم را بدهند 
ماشین های خود را جلوی پارکینگ های دیگران پارک 
نکنند و موجبات مزاحمت دیگران را فراهم نکنند. این 

معضل مهمی است که به آن توجه نمی شود. 
معظمی از تهران

دارو
از مسئولان دولتی درخواست داریم که داروهای فشار 
کنند تا این  خون و دیابتی ها و بیماران قلبی را رایگان 
بیماران بتوانند داروهای خود را به صورت رایگان دریافت 
کرده و با مشکلات زیادی روبه رو نباشند. این کار باعث 
می شود که کسانی که از خرید دارو عاجز هستند حداقل 

بتوانند این بیماری ها را مهار کنند. 
یک شهروند از تهران

آرمان ملی – شفق محمدحسینی: حتما دهه شصتی ها به 
یاد دارند، که سال ها و حتی دهه ها قبل، با اعلام خطر نسبت 
به وقوع زلزله، بسیاری افراد به کوچه و خیابان و بوستان های 
نزدیک محل زندگی خود پناه می بردند و شب را در خیابان 
به صبح می رساندند، تا از خطرات و تبعات زلزله بکاهند. در 
سال های گذشته بارها کارشناسان نسبت به وقوع زلزله هشدار 
دادند، اما هنوز شهر تهران و دیگر شهرهای ایران، برای وقوع 
زلزله احتمالی آماده نیست. این درحالی است که طبق گفته 
ع، استاد پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی  دکتر مهدی زار
، فعالیت لرزه ای در پهنه ایران  از ابتدای فروردین ۱۴۰۴ تا امروز
افزایش چشمگیری داشته است. بر اساس اعلام دکتر مهدی 
ع، رئیس مرکز پیش بینی زلزله و استاد گروه زلزله شناسی  زار
مهندسی پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی، از ۱۱ اسفند 
۱۴۰۳ تا ۱۶ فروردین ۱۴۰۴، تعداد ۲۸ زمین لرزه با بزرگای بیش از 
۴ در نقاط مختلف کشور از جمله نطنز، هجدک کرمان، نواحی 
نزدیک خلیج فارس و سواحل بحرین ثبت شده است. در 
ادامه این لرزش ها، ساعت نه شب شنبه بود که زلزله ای چهار 
، در مرزهای استان البرز و  ریشتری، به عمق هشت کیلومتر
تهران به وقوع پیوست. زمین لرزه ای که مرز استان های البرز و 
تهران، حوالی ماهدشت را لرزاند و بسیاری از اهالی این استان ها 
را بی خواب کرد. زلزله ای که اعلام شده است خسارتی نداشته 
است، اما حداقل تن و بدن بسیاری از اهالی تهران و البرز را 

پریشب لرزاند، تا باز کابوس زلزله، نقل محافل تهرانی ها شود. 
ع، استاد پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی،  دکتر مهدی زار
درباره احتمال وقوع زلزله در ایران و به خصوص تهران به »آرمان 
ملی« گفت: برای ارزیابی احتمال وقوع یک زلزله بزرگ در تهران، 
طی ۲۰ سال آینده تا ۱۴۲۴، باید عوامل متعددی از جمله 
داده های زمین شناختی، سوابق تاریخی زلزله ها، و ارزیابی 
خطر لرزه ای خاص منطقه را در نظر بگیریم. تهران از نظر تاریخی 
چندین زلزله مهم را تجربه کرده است. شایان ذکر است که در 
سال های ۱۸۳۰ در دماوند شمیرانات و ۱۹۶۲ در بوئین زهرا، 
زمین لرزه های بزرگ باعث خسارات و تلفات جانی در تهران 
شده اند. فاصله تکرار لرزه های بزرگ در این منطقه دقیقا تعریف 
نشده است، اما مطالعات نشان می دهد که رویدادهای لرزه ای 
با بزرگای بیش از هفت در هر هزاره پنج رخداد قابل انتظار است. 

   احتمال وقوع زلزله بزرگ 
، افزود: ارزیابی های اخیر  ع با اشاره به ارزیابی های اخیر زار
کنونی  که براساس الگوهای تاریخی و درک  نشان می دهد 

زمین شناسی، احتمال وقوع زلزله ای بزرگ در تهران در دو 
دهه قبل حدود ۰/۲۳ است. این به معنای تقریبا ۲۳ درصد 
احتمال وقوع یک زلزله بزرگ در تهران تا سال ۱۴۲۴ است. او 
با اشاره به گسل های تهران نیز بیان کرد: گسل شمال تهران، 
در ماه های اخیر زلزله های بسیار کوچکی داشته است ولی در 
کن در نواحی غرب تهران و  ۱۰ سال اخیر به تعداد جمعیت سا
حتی شهرستان های همجوار و از جمله، شهر قدس، شهریار و 
ملارد، حدود یک میلیون نفر اضافه شده است. با در نظر گرفتن 
گرچه که در حال حاضر زلزله ای با بزرگای ۵  این میزان افزایش، ا
یا ۴/۸ و مشابه زلزله نطنز روی گسل شمال تهران نداریم، ولی 
کن روی این گسل، یک مساله مهم است  تعداد جمعیت سا
و البته با وجود مخاطرات این گسل، تداوم ساخت هتل ۳۰ 
طبقه با ۱۳ طبقه زیرزمین در بلوار دانشجو، خیابان ولنجک، و 
روی گسل شمال تهران را همچنان شاهدیم که بارها هم درباره 
ممنوعیت ساخت روی این گسل هشدار داده ایم ولی به این 
ع با اشاره به زلزله میانمار در  هشدارها بی توجهی شده است. زار
ادامه گفت: زلزله میانمار در ۸ فروردین ۱۴۰۴ نشان می دهد که نه 
تنها شدت تخریب، در محدوده نزدیک گسل بسیار زیاد است، 
در زلزله بزرگ، حتی تا شعاع هزارکیلومتری هم از تاثیر و تخریب در 
امان نیست. چنان که تبعات زلزله میانمار به بانکوک هم رسید. 

   گسل مهم شمال تهران
ع با بیان اینکه گسل شمال تهران بسیار مهم است، افزود:  زار
با توجه به ساخت و ساز مستقیم و هتل سازی و شهرک سازی 
گر این  کن روی گسل شمال تهران، ا و حجم انبوه جمعیت سا
گسل در آینده دور یا نزدیک استرسی که در خود جمع کرده 
است را رهاسازی کند، میزان جابه جایی ناشی از این رهاسازی 
چقدر خواهد بود. بنابر محاسباتی که انجام داده ام، با این 
رهاسازی، حدود ۳متر جابه جایی به صورت قائم و حدود یک 
متر به صورت افقی اتفاق می افتد. حدود دو میلیون و پانصد 
هزار نفر روی حریم گسل شمال تهران زندگی می کنند اما حدود 
۱۷ میلیون و پانصد هزار نفر و حدود ۲۲ درصد جمعیت ایران و 
کن در استان های البرز و تهران، دور و اطراف گسل شمال  سا
کن هستند. تبعات گسترده این میزان جابه جایی،  تهران سا
البته ممکن است یک اتفاق نادر باشد، ولی شغل من ایجاب 
می کند که به همین اتفاق نادر هم فکر کنم. ۲۲ درصد جمعیت 
، اطراف گسل شمال تهران و گسل های نزدیک آن  کل کشور
زندگی می کنند و بنابراین هرنوع آسیب به تهران براثر زلزله، 
متاسفانه یک آسیب جدی و یک آسیب برای کل کشور خواهد 

بود. به این معنا که آسیب تهران در زلزله، کل کشور را با یک 
چالش بسیار بزرگ مواجه خواهد کرد. برآوردها از تلفات زلزله 
پرقدرت در تهران مختلف است و با توجه به تنوع مدل های 
آماری، خروجی متفاوت دارد؛ چنان که پیش بینی ها از ۱۷۰ هزار 
تا ۴۰۰ هزار کشته و حتی اعداد چند میلیونی متفاوت است اما در 

نهایت نتیجه خوب نخواهد بود. 
   آمادگی سخت است

درهمین راستا، رئیس شورای شهر تهران گفت: آمادگی  در 
برابر زلزله برای شهر پر ترافیک تهران سخت است؛ ستاد بحران 
در حال کار روی راه های دیگر از جمله ارتباط گرفتن از طریق 
سیستم های ماهواره ای است اما بهترین راه برای آمادگی بیشتر 
این است که مقاوم بسازیم تا در مقابل زلزله مشکلی پیش 
نیاید. مهدی چمران هم قبل از آغاز جلسه یکشنبه شورای 
شهر تهران درباره آمادگی تهران دربرابر زلزله احتمالی، به ایسنا 
گفت: زلزله های فراوانی در شهر تهران داشتیم که این مساله 
برای شهر یک هشدار بود؛ همه تلاش ستاد بحران این است 
که بتواند آمادگی ها را ایجاد کند. آمادگی  برای شهر پر ترافیک 
تهران سخت است؛ ستاد بحران در حال کار روی راه های دیگر 
از جمله ارتباط گرفتن از طریق سیستم های ماهواره ای است 
اما بهترین راه برای آمادگی این است که مقاوم بسازیم تا در 
مقابل زلزله مشکلی پیش نیاید. چمران اضافه کرد: هر ساله 
مانورهایی برگزار می شود تا آمادگی بیشتر شود اما مهم ترین 
کار مقاوم سازی است؛ این کار در ژاپن هم پیگیری شده است. 
باید در زمان طراحی و ساختمان این مساله را رعایت کنیم. در 
معماری قدیم به طراحی ها توجه می شد و حالا باید این مساله 
در دستورکار باشد. دادستانی، شورا، وزارت راه و شهرسازی و 

شهرداری در این زمینه فعال هستند. 
   در نهایت 

باتوجه به همه احتمالاتی که سال هاست داده می شود، 
آماده سازی برای شرایط احتمالی وقوع زلزله در تهران و اطراف 
آن، بیش از گذشته لازم به نظر می آید. مساله ای که با حجم 
کن در این مناطق، دیگر شوخی بردار نیست و لازم  جمعیت سا

است راه حل های ملموس و روشن ارائه شود. 
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

بیــــــــه جوا

روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از تبعات وقوع احتمالی زلزله بزرگ در تهران

احتمـــال لـــــرزش
وقوع طوفان و کاهش دما در تهران

اداره کل هواشناسی استان تهران نسبت به 
وزش باد شدید تا خیلی شدید، امکان رخداد 
ک همچنین بارش باران و  طوفان و گرد و خا

کاهش دما تا ۷ درجه سانتیگراد هشدار داد.
اداره کل هواشناسی استان تهران اعلام 
کرد: از بعد از ظهر یکشنبه تا چهارشنبه )۱۴ 
ساعت ها  بعضی  در  اردیبهشت ماه(   ۱۷ تا 
وزش باد شدید تا خیلی شدید، امکان رخداد 
ک به ویژه بعد از ظهر و شب  طوفان و گرد و خا
در استان تهران به ویژه نیمه غربی و جنوبی 
پیش بینی می شود. از آثار این مخاطره جوی 
می توان به سقوط بعضی اجسام از ارتفاع و 
خسارت به سازه های موقت مانند داربست ها 
و تابلوهای تبلیغاتی و تجهیزات موجود در 
نقاط مرتفع مانند برج ها و دکل ها، در مناطق 
ک، امکان گسترش  مستعد خیزش گرد و خا
ک از استان های همجوار و کاهش  گرد و خا
کیفیت هوا و شعاع دید به ویژه در مناطق 
جنوبی، خطر شکستن درختان کهنسال و 
نهال ها و امکان صدمه به پوشش گلخانه ها 

می توان اشاره کرد.

تغییر کاربری خانه تاریخی ملک 
کیان،مدیر کتابخانه و موزه ملی  امیر خورا
ملک گفت: خانه حاج حسین ملک که تحت 
مرمت و مطالعه قرار دارد، پس از اتمام مراحل 
بازسازی به عنوان مرکز فرهنگی با محوریت 

وقف، در اختیار مردم قرار خواهد گرفت.
خانه ملک یا خانه حاج حسین آقا ملک 
یکی از واقفان بزرگ ایران است که در بازار 
بین الحرمین بازار بزرگ تهران قرار دارد. این 
خانه ۱۵۰ ساله بزرگ ترین موقوفه فرهنگی 
ایران است؛ نخستین موزه وقفی_ خصوصی 
ایران و یکی از شش کتابخانه کشور در زمینه 
نسخه های خطی به شمار می آید، در سال 
۱۳۷۶ در فهرست آثار ملی ایران قرار گرفت.

بعد از فوت حسین آقا ملک، کتابخانه و موزه 
تا چند سال به کار خود در این خانه ادامه 
دادند و سپس این مجموعه در سال ۱۳۷۵ 
به قطعه زمینی واقع در محوطه تاریخی باغ 
ملی تهران منتقل شد که توسط وی برای این 
منظور خریداری و اختصاص داده شده بود. 

 جوابیه آموزش و پرورش

ج در آن روزنامه  در پاسخ به مطلب مندر
به تاریخ ۱۴۰۳/۰۱/۲۶ باعنوان » قصه پر تکرار 
آزار دانش آموزان در مدرسه« پاسخ معاونت 
پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش را به 

استحضارمي رساند: 
کید بر اصول  وزارت آموزش وپرورش با تأ
بنیادین حقوق کودک، کرامت انسانی و حفظ 
امنیت روانی و اجتماعی دانش آموزان، هرگونه 
با  مغایر  یا  تحقیرآمیز   ، خشونت آمیز رفتار 
حقوق قانونی دانش آموزان را به طورجدی 
با عوامل خاطی برخورد  و  پیگیری می کند 
قاطع و قانونی خواهد داشت. آموزش وپرورش 
بر اساس ماده ۷۶ قانون اساسی جمهوری 
و  از اطفال  ایران و قانون حمایت  اسلامی 
نوجوانان مصوب ۱۳۹۹، موظف به حمایت و 
مراقبت از حقوق دانش آموزان است و در این 
راستا با تدوین دستورالعمل های انضباطی، 
اجرای دقیق این تکالیف قانونی را به صورت 
سیستماتیک پیگیری کرده و بر حسن اجرای 
تک تک این دستورالعمل ها نظارت مستمر و 

دقیق دارد.
در بُعد اداری، آموزش وپرورش با بهره گیری 
انضباطی  شیوه نامه های  و  آیین نامه ها  از 
مداخلات  شیوه نامه  جمله  از  مصوب، 
مدارس،  فوریت های  در  اجتماعی  روانی 
با  را  احتمالی  تخلفات  به  رسیدگی  فرآیند 
اجتماعی  روانی  سلامت  از  صیانت  هدف 
دانش آموزان دنبال می کند. این شیوه نامه ها 
علاوه بر تعیین مسئولیت های انضباطی برای 
ارائه حمایت های فوری  بر  عوامل خاطی، 
کید دارند  روانی اجتماعی به دانش آموزان تأ
و اطمینان حاصل می شود که با اجرای آن ها 
کرامت و حقوق کودکان در تمامی مراحل حفظ 
شود.از منظر روان شناختی، بلافاصله پس 
از وقوع این قبیل موارد، تیم های تخصصی 
کز  فوریت های روانی اجتماعی و مشاوران مرا
مشاوره دانش آموزی وارد عمل شده و با انجام 
حمایتی  خدمات  تخصصی،  ارزیابی های 
روانی اجتماعی، ارتقای تاب آوری، آموزش 
مهارت های مقابله ای و بازسازی احساس 
امنیت در دانش آموزان را در دستور کار قرار 
می دهند. این اقدامات تا حصول اطمینان 
اجتماعی  روانی  سلامت  کامل  بازگشت  از 
می یابد.وزارت  ادامه  مدرسه،  محیط  به 
آموزش وپرورش با تدوین و اجرای شیوه نامه 
اجتماعی  روانی  فوریت های  در  مداخله 
مدارس، بر حفظ کرامت انسانی دانش آموزان، 
حمایت همه جانبه روانی اجتماعی، پیشگیری 
از تکرار آسیب، آموزش و توانمندسازی کارکنان 
مدارس و همکاری با مراجع ذی صلاح حقوقی 
کید ویژه داشته و با جدیت بر اجرای مفاد  تأ
این شیوه نامه ها نظارت می کند.در پایان، به 
اطلاع خانواده ها و افکار عمومی می رساند که 
آموزش وپرورش با هرگونه رفتار مغایر با اصول 
تعلیم و تربیت اسلامی و انسانی، بدون اغماض 
کرده و حفاظت از حقوق، سلامت  برخورد 
جسمانی، روانی و اجتماعی دانش آموزان را 

رسالت محوری خود می داند.

لایحه تأمین امنیت زنان که بیش از ۱۳ سال 
کش میان دولت و مجلس به  است که در کشا
سر می برد و وعده پیگیری و تصویب آن همواره 
مطرح بود از سوی دولت پس گرفته و از دستور 

کار خارج شد. 
، لایحه تأمین امنیت زنان  به گزارش مهر
کش میان  که بیش از ۱۳ سال است که در کشا
دولت و مجلس به سر می برد، با اینکه امید 
که بر آن صورت  می رفت با تمرکز ویژه ای 
گرفته است به زودی تصویب شود بار دیگر 
اجتماعی  کمیسیون  میان  مناقشه  محل 
مجلس شورای اسلامی و معاونت زنان و 
خانواده ریاست جمهوری قرار گرفت. کلیات 
این لایحه در گذشته به تصویب رسیده بود 
که  اما برخی نکات و ابهامات موجب شد 
تصویب جزئیات آن با مشکل مواجه شود. در 
بررسی این لایحه جرم انگاری هایی که برای 
مصادیق خشونت علیه زنان شده بود دارای 
بار حقوقی بوده و نیازمند بررسی های چند 

جانبه خصوصاً بررسی با دیدگاه قضائی بود. 
در دوره جدید مجلس شورای اسلامی 
کسیون  کمیسیون اجتماعی با محوریت فرا
از  متشکل  کمیته ای  خانواده،  و  زنان 
نمایندگان معاونت زنان و خانواده ریاست 
کسیون  جمهوری، نمایندگان مجلس در فرا
اجتماعی و قضائی نمایندگان قوه قضائیه و 
برخی کارشناسان و پژوهشگران این حوزه 
تشکیل شد و از ماه های آخر سال ۱۴۰۳ بررسی 
مواد این لایحه با جدیت دنبال می شد و 
معاونت زنان نیز وعده پیگیری این لایحه در 

مجلس را به انحای مختلف مطرح می کرد. 
بنا به گفته نمایندگان مجلس این لایحه 

برای جلوگیری از مطول شدن و حذف مواد 
تکراری و قوانین موجود و نیز بررسی های 
تغییرات  برخی  نیازمند  قضائی  و  حقوقی 
بود. از این رو این کمیته تخصصی بر آن شد 
تا با بررسی جوانب مختلف، لایحه را اصلاح 
کند و در کمیسیون اجتماعی به  و تکمیل 
 ، بحث بگذارد. اما هفته گذشته زهرا بهروزآذر
معاون زنان و خانواده ریاست جمهوری پس از 
جلسه کمیسیون اجتماعی مجلس بیان کرد 
که دولت لایحه را پس می گیرد چرا که تغییرات 
گرفته است. لذا این  زیادی در آن صورت 
لایحه که کلیات آن در کمیسیون اجتماعی 
به تصویب رسیده بود از دستور کار خارج شد. 

   اختلاف نظر در سیاست گذاری
به نظر می رسد عدم توافق میان دولت و 
نمایندگان مجلس برای تدوین قانونی جامع 
برای حمایت از زنان و منع خشونت علیه آنان 
نشان از نگاه متفاوت این دو طیف و احتمالاً 

عدم شناخت جامع آنان از این حوزه دارد. 
از طرفی عدم اطلاع از محتوای لایحه و 
تغییرات آن به این مسئله دامن می زند زیرا 
کسی نمی داند دقیقاً چه چیزی در این لایحه 
مورد پذیرش طرفین نیست. تا جایی که برخی 
افراد، نمایندگان مجلس را به تدوین قوانین 
محدودکننده علیه زنان متهم کنند، بی آنکه 
بدانند پشت پرده چه چیزی در جریان است 
و عده ای دولت را به پیروی از سیاست ها 
و کنوانسیون های بین المللی و فمینیستی 
متهم کنند. تا جایی که در برخی اظهارات، 
جریان تحجر مانع تصویب این لایحه به نفع 
کمیت را به  زنان دانسته شد و برخی هم حا

عدم توجه به زنان و حقوق آنان متهم کردند. 
این درگیری موجب می شود که در نهایت 
نیازها و چالش های واقعی زنان جامعه ذبح 
شود و این لایحه همواره محلی برای درگیری 
سیاسی میان دو جناح باشد. در حالی که 
مسئله زن یک مسئله انسانی اجتماعی است 
و نگاه سیاسی به آن صرفاً موجب به حاشیه 

رانده شدن حقوق زنان می شود. 
فضای  به  بی توجهی  دیگر  سوی  از 
عمومی، جامعه فعالان حوزه زنان و رسانه ها 
و نظرات آنان در این موضوع، عدم اعتماد 
کمیتی  جامعه بانوان به ارکان مختلف حا
را در پی دارد. تا جایی که بانوان جامعه ما 
امروز مسئولین امر را نماینده و دلسوز خود 
ندانند. رسانه به عنوان حلقه میانی دولت و 
مردم می تواند در این زمینه نقش ایفا کند و 
دغدغه های مردم را به گوش مسئولین امر 
برساند و از سوی دیگر تلاش های صورت 
گرفته برای بهبود شرایط بانوان جامعه را نیز 
بازگو کند. اما عدم اعتماد و شناخت نسبت 
به جامعه متکثر زنان و نیز اهمیت ندادن 
به جایگاه رسانه موجب دلسردی بانوان 

خواهد شد. 
ح مصادیق  لایحه ای که می توانست با طر
خشونت علیه زنان در جامعه و در خانواده 
گره از مشکلات زنان باز کند و همچنین نشانی 
از عزم دولت و حکومت برای حمایت زنان 
ج شده و با  کار خار باشد، امروز از دستور 
عدم پاسخگویی و عدم شفافیت در گفتمان 
دولت و مجلس، علاوه بر بار روانی، پیامدهای 
اجتماعی گسترده ای خواهد داشت. تا زمانی 
که محتوای این لایحه به بحث گذاشته نشود 

نه می توان نظرات و تصمیمات نمایندگان 
را توجیه کرد و نه پس گرفتن لایحه از سوی 

دولت را پذیرفت. 
پنهان کاری در خصوص محتوای لایحه به 
معنای وجود مسائل مناقشه برانگیز در آن 
گر این  است و این تصور را ایجاد می کند که ا
لایحه واقعاً دارای مواد حاوی مواد مترقی 
و حمایتی بود، دلیلی برای مخفی کاری چه 
از سوی مجلس و چه از سوی دولت وجود 
نداشت و خواه ناخواه با خود این پیام را دارد 
که ما هنوز در پذیرش حقوق واقعی زنان دچار 
تناقض هستیم. هم ادعای حمایت از زنان را 
داریم و هم از گفت وگوی شفاف درباره قوانین 

مربوط به آنان هراس داریم. 

   بازنگری در قوانین خانواده
از این گلایه ها که بگذریم با بررسی عناوین 
لوایح اخیری که در رابطه با زنان در مجلس 
شورای اسلامی بررسی شده است، مانند 
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، 
قانون حمایت از خانواده از طریق ترویج 
فرهنگ عفاف و حجاب و حالا لایحه حفظ 
کرامت و حمایت از زنان و خانواده، حتی 
با خبر باشیم،  آن  از محتوای  آنکه  بدون 
و  قانون نویسی  اساساً در  به نظر می رسد 
زن  زنان، هویت  سیاست گذاری در حوزه 
به تنهایی مورد خدشه قرار دارد و زن صرفاً 
که  در چارچوب نقش های تبعی و ثانوی 
می پذیرد، تعریف می شود. از این رو است که 
هر قانونی باید تحت عنوان حفظ خانواده 
گر به قیمت انکار حقوق  نوشته شود، حتی ا

فردی زن تمام شود. 

چرا لایحه تامین امنیت بانوان به بن بست خورد؟

له پرقدرت در  لز ز ز تلفات  ا دها  ور آ بر
تهران مختلف است و با توجه به تنوع 
مدل های آماری، خروجی متفاوت دارد 
و پیش بینی ها از 170 تا 400 هزار کشته و 
حتی چند میلیون متفاوت است اما در 

نهایت نتیجه خوب نیست



حوادث 10a r m a n m e l i . i r
سال هفتم

شماره     2099

خبـــر دوشنبه 
1404 .02 .15

 7  ذی القعده 1446   / 5    می 2025

صاعقه جان یک مرد را گرفت
 سرپرست فرمانداری تکاب گفت: یک مرد ۵۷ ساله 
بر اثر برخورد صاعقه در ارتفاعات روستای »قینرجه« 
این شهرستان، جان خود را از دست داد. روح ا... 
محمدیان در گفت وگو با ایرنا افزود: این حادثه در 
کوه های اطراف روستای قینرجه این شهرستان روی 
داد و این مرد که گوسفندان را به چرا برده بود، بر اثر 
برخورد صاعقه جان خود را از دست داد. وی اضافه 
کرد: امسال این اولین فوتی است که به علت برخورد 
صاعقه در این شهرستان ثبت شده است. سرپرست 
فرمانداری تکاب بیان داشت: این فرد پس از برخورد 
کز بیمارستانی اعزام شد  صاعقه برای مداوا به مرا
اما با توجه به فوت وی در هنگام برخورد صاعقه، 
اقدامات پزشکی هم منجر به بازگشت دوباره اش به 
زندگی نشد. وی با اشاره به اینکه هشدارهای لازم 
به شهروندان در خصوص بارش های اخیر و رعد و 
برق داده شده است، افزود: مردم هنگام رعد و برق 
از ایستادن در مناطق مرتفع مانند ساختمان های 

بلند، تپه و کوه و زیر درختان بلند پرهیز کنند.

توقیف موتورسیکلت میلیاردي
 فرمانده انتظامي فیروزآباد از توقیف یکدستگاه 
زش ۱۵ میلیارد ریال در  موتورسیکلت قاچاق به ار
این شهرستان خبر داد. سرهنگ ابوالحسن مزارعي 
ح برخورد با  اظهار داشت: در راستاي اجراي طر
قاچاق، ماموران یگان امداد این فرماندهي از خبري 
مبني بر نگهداري یکدستگاه موتورسیکلت سنگین 
ع را  ل مسکوني مطلع و بررسي موضو در یک منز
در دستور کار خود قرار دادند. وي افزود: ماموران 
انتظامي پس از هماهنگي قضایي به محل مورد 
ل موفق شدند  رسي از آن منز نظر اعزام و در باز
کنند.  کشف  را  قاچاق  موتورسیکلت  یکدستگاه 
فرمانده انتظامي فیروزآباد با بیان اینکه ارزش این 
وسیله نقلیه برابر نظر کارشناسان، ۱۵ میلیارد ریال 
ح برخورد با قاچاقچیان  برآورد شده است، گفت: طر
و دارندگان موتورسیکلت هاي غیرمجاز به صورت 

ویژه در دستور کار این فرماندهي قرار دارد.

۲5 تن برنج کشف شد
 فرمانده انتظامي استان مازندران از شناسایي 
یک انبار با ۲۵ تن برنج قاچاق به ارزش ۳۵ میلیارد 
حسن  سردار  داد.  خبر  بابل  شهرستان  در  ریال 
مفخمي شهرستاني گفت: در پي اقدامات اطلاعاتي 
کن عمومي، یک انبار نگهداري  ماموران پلیس اما
شد.  شناسایي  بابل  شهرستان  در  قاچاق  برنج 
وي افزود: پس از هماهنگي قضائي، ماموران براي 
بررسي موضوع به انبار مورد نظر اعزام و در بازرسي 
کردند.  کشف  ۲۵ تن برنج قاچاق  از آنجا بیش از 
فرمانده انتظامي استان مازندران با اشاره به معرفي 
یک متهم در این خصوص به مرجع قضایي، بیان 
داشت: کارشناسان مربوطه ارزش کالاهاي مکشوفه 
کرده اند. سردار  را حدود ۳۵ میلیارد ریال برآورد 
مفخمي در پایان با اشاره به نقش مخرب قاچاق 
، خاطرنشان کرد: مرکز  کالا در نظام اقتصادي کشور
فوریت هاي پلیسي ۱۱۰ به صورت شبانه روزي آماده 
دریافت اخبار و اطلاعات شهروندان در حوزه قاچاق 

کالا است.

کــوتــاه

 کشف ۳ هزار قرص روانگردان
 سرکلانتر دوم پلیس پیشگیری پایتخت از 
کشف ۳۰۰۰ قرص روانگردان و ۳ کیلوگرم مواد 
مخدر در چند عطاری خبر داد. سرهنگ محمد 
در  دوم،  سرکلانتری  مجموعه  گفت:   ، افشار
گذشته با هماهنگی مقام قضائی  ۲۴ ساعت 
در بازرسی از ۴۷ عطاری در سطح حوزه، ۱۱ 
واحد صنفی دارای تخلف از سوی مالکانشان 
را شناسایی کردند که از این تعداد پنج مالک 
واحد صنفی که اقدام به فروش مواد مخدر و 
غیرمجاز می کردند، را بازداشت کرد و همچنین 
در این طرح مقدار سه هزار قرص روانگردان و سه 
کیلوگرم مواد مخدر از سنتی کشف شد. وی بیان 
داشت: اجرای این طرح و طرح های مشابه برای 
ارتقا امنیت اجتماعی در پایتخت و دستگیری 
افراد متخلف و برخورد با خرده فروشان مواد 
مخدر در این سرکلانتری همچنان با قدرت و 
شدت بیشتری تداوم خواهد داشت. سرکلانتر 
دوم پلیس پیشگیری پایتخت در پایان گفت: 
گران  پلیس در هر شرایطی در مقابله با سودا
مرگ و جلوگیری از آسیب ها از هیچ تلاشی دریغ 

نخواهد کرد.

گروگانگیري سارق حین فرار 
 فرمانده انتظامي شهرستان کرج از دستگیري 
سارق منزلي خبر داد که در  حین فراراقدام به 
گروگانگیري کرده بود. سرهنگ  پیمان گودرزي 
بیان داشت: با اعلام خبر سرقت از منزلي در  
ج بلافاصله ماموران  محمد شهر شهرستان کر
کلانتري ۲۵ وارد عمل شدند و  به محض رسیدن 
در محل وقوع جرم سارق را حین خروج از منزل 
مشاهده کرده و براي دستگیري وي اقدام کردند. 
فرمانده شهرستان کرج به گروگان گرفتن یکي از 
شهروندان توسط سارق در حین فرار اشاره کرد 
و  اظهار داشت: متهم به محض رؤیت پلیس با 
سلاح سرد اقدام به گروگانگیري یکي از شهروندان 
مي نماید که با هوشیاري و شلیک هوایي  پلیس 
کام و بلافاصله با اقدامات پلیسي دستگیر  نا
مي شود. سرهنگ گودرزي در پایان خاطرنشان 
کرد: حین دستگیري و نجات فرد گروگان گرفته 
شده توسط سارق یکي از ماموران مورد اصابت 
چاقو قرار گرفته که در حال درمان است و متهم 
از  پس  بود  سرقت  سابقه  چندین  داراي  که 

تشکیل پرونده به مقام قضایي معرفي شد.

ک  کشف ۱۷8 کیلوگرم تریا
 فرمانده انتظامي شهرستان ایرانشهر از کشف 
ک در این  ۱۷۸ کیلوگرم موادمخدر از نوع تریا
شهرستان خبر داد. سرهنگ حبیب رازدار اظهار 
داشت: ماموران مبارزه با موادمخدر در اجراي 
وظائف ذاتي خود و کنترل محورهاي مواصلاتي 
به یک خودروي پژو ۴۰۵ مشکوک و دستور ایست 
صادر کردند. وي افزود: خودرو موردنظر که قصد 
فرار داشت با تلاش ماموران متوقف و در بازرسي 
از خودرو مقدار تقریبي ۱۷۸ کیلوگرم موادمخدر 
ک که به طرز ماهرانه اي جاساز شده  از نوع تریا
بود کشف و یکدستگاه خودرو توقیف و یک نفر از 
گران مرگ دستگیر شد. فرمانده انتظامي  سودا
شهرستان ایرانشهر در پایان خاطرنشان کرد: 
گران مرگ و قاچاقچیان افیوني  پلیس با سودا
برخورد قاطع و قانوني مي کند و هرگز اجازه جولان 

و سرکشي به آنان داده نخواهد شد.

از  پایتخت  اطلاعات  تبادل  و  تولید  فضای  پلیس  رئیس   
شناسایی و کشف پرونده با موضوع اخاذی و تهدید به قتل خبر 
گرامی تحت عنوان قاتل  داد و گفت: فردی که با یک صفحه اینستا
بی رحم با تهدید تعدادی از شهروندان خانم از آنها اخاذی کرده 
بود دستگیر و مشخص شد که دانشجوی رشته هنر است و صرفا 
برای اهداف مالی، خود را قاتل معرفی کرده است. سردار داود 
معظمی گودرزی، اظهارکرد: خانم جوانی به پلیس فتا پایتخت 
مراجعه و مدعی شد که فردی ناشناس که گویا تمامی اطلاعات 
هویتی و محل سکونت وی را در اختیار دارد در فضای مجازی 
پیام های تهدیدآمیز برای ایشان ارسال می کند و این خانم جوان را 
کی در ادامه  تهدید به قتل می کند. این مقام انتظامی بیان کرد: شا
گرامی با نام  اظهاراتش عنوان داشت: »پیامی از یک صفحه اینستا
قاتل بی رحم دریافت کردم که تمام مشخصات بنده را می دانست 
و در پیام های بعدی با ارسال تصاویر بسیار خشونت آمیز و 
گر به کیف پول دیجیتالی که اعلام کرده است  ک گفته بود ا ترسنا
مبلغ مورد نظرش را واریز نکنم من را هم مانند بقیه کسانی که به 
حرف او توجه نکرده اند به قتل می رساند.« این مقام سایبری 
پایتخت  فتا  پلیس  متخصص  کارشناسان  کرد:  خاطرنشان 
اقدامات خود را آغاز کردند و پس از بررسی همه جوانب پرونده و 
بهره گیری از روش های علمی و تخصصی سایبری موفق شدند 
ردپای مجرم را در فضای مجازی شناسایی کنند. رئیس پلیس 
فتا پایتخت توضیح داد: کارشناسان فنی این پلیس با تحقیقات 
گسترده در فضای مجازی ضمن به دست آوردن اطلاعات هویتی 
متهم، پس از تشریفات قضایی مجرم را در یکی از مناطق غربی 

تهران بزرگ دستگیر و به همراه ادله دیجیتال به پلیس فتا منتقل 
کردند. سردار معظمی گودرزی افزود: متهم پس از حضور در پلیس 
فتا تهران بزرگ هرگونه جرمی را رد می کرد اما پس از مشاهده ادله 
دیجیتال موجود در پرونده چاره ای جز اعتراف پیش روی خود 
ندید و اظهارکرد که از هم دانشگاهی های شکات پرونده بوده است 
و به همین دلیل اطلاعات هویتی و محل زندگی این خانم های 
جوان را در اختیار داشته و صرفا با انگیزه کسب مال دست به این 

اقدام زده است. رئیس پلیس فتا تهران بزرگ به شهروندان توصیه 
کرد: پلیس با کسانی که زندگی شهروندان را بازیچه اهداف شوم 
خود می کنند مقتدر و قاطعانه برخورد خواهد کرد و اجازه نمی دهد 
این شیادان مجازی به زیست مجرمانه خود در فضای مجازی 
ادامه دهند، شهروندان می توانند موارد مشکوک را از طریق تماس 
با مرکز فوریت های سایبری به شماره تلفن ۰۹۶۳۸۰ و یا مراجعه به 

سایت پلیس فتا به آدرس www.fata.gov.ir گزارش کنند.

گرامی، دانشجو از آب درآمد اخاذ اینستا

قتل یک زن به خاطر شستن فرش در کوچه 
 جانشین فرمانده انتظامی استان سمنان گفت: مرد ۲۷ ساله ای که در یک مشاجره خیابانی، زن 
۴۹ ساله را در جریان یک حادثه رانندگی و اقدام تلافی جویانه به قتل رسانده بود، پس از دستگیری به 
ارتکاب جنایت اعتراف کرد. سرهنگ سیدعلی میراحمدی اظهار کرد: در پی اعلام یک فقره تصادف 
جرحی در یکی از کوچه های شهر کلاته از توابع شهرستان دامغان به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ 
ماموران در صحنه حاضر شده و طی بررسی های اولیه مشخص شد خانمی ۴۹ ساله بر اثر حادثه 
تصادف با یکدستگاه پراید به شدت مجروح و توسط عوامل اورژانس به بیمارستان منتقل شده و 
راننده متخلف پس از سانحه از محل متواری شده است. وی ادامه داد: پس از اعلام موضوع مرگ 
زن براثر شدت جراحات وارده و با توجه به حساسیت و اهمیت موضوع، شناسایی قاتل در دستور 
کار ماموران کلانتری ۱۷ دیباج  قرار گرفت. این مقام انتظامی ادامه داد: با بهره گیری از تجهیزات 
هوشمند، روش های نوین و انجام تحقیقات و اقدامات فنی پلیسی، ظن جنایی بودن و موضوع قتل 
توسط ماموران محرز شد. میراحمدی اظهار کرد: با اقدام سریع ماموران و مدیریت فرمانده انتظامی 

شهرستان کمتر از دو ساعت پس از ارتکاب به قتل، قاتل شناسایی و پس از هماهنگی با مقام قضایی 
در یک عملیات ضربتی در مخفیگاهش در همان شهر کلاته دستگیر شدم. وی تصریح کرد: متهم 
در مواجه با مستندات به دست آمده توسط پلیس چاره ای جز بیان حقیقت نداشت و علت و انگیزه 
قتل را اختلافات شخصی عنوان کرد. قاتل گفت: »هنگام عبور از کوچه با خودروی خود به مقتول که 
در حال شستن فرش در کوچه بود برخوردم و به خاطر راه بندان درگیری لفظی پیدا کردیم و همین 
موضوع باعث عصبانیت من شد و با خودرو به نیت تلافی به سمت وی حرکت کردم و پس از برخورد با 
کید بر اینکه یکی از راهکارهای  مقتول از صحنه متواری شدم.« جانشین فرمانده انتظامی استان با تا
مهم کاهش ارتکاب جرم به ویژه در زمینه نزاع و صدمات منجر به قتل، آموزش مدیریت خشم در 
گاهی از تکنیک های کنترل خشم یکی از مهارت های ارزشمند  بخش های مختلف جامعه است و آ
گیری آن از ملزومات زندگی پر دغدغه انسان امروزی است، خاطرنشان  زندگی است که آموزش و فرا

کرد: پس از تشکیل پرونده، قاتل برای سیر مراحل قانونی در اختیار مرجع قضایی قرار گرفت.

 فرمانده انتظامي شهرستان شهریار از دستگیري یک سارق محتویات خودرو با اعتراف به ۵۸ فقره 
سرقت، خبر داد. سرهنگ پیمان فتاحي اظهارداشت: در پي وقوع چند فقره سرقت محتویات خودرو 
گاهي قرار گرفت. وي افزود:  گاهان پلیس آ ، بررسي موضوع در دستور کار کارآ در شهرستان شهریار
گاهي شهریار با انجام اقدامات فني و پلیسي و با بررسي شیوه و شگرد سرقت هاي  گاهان پلیس آ کارآ
انجام شده موفق به شناسایي هویت و مخفیگاه یک سارق محتویات خودرو در نصیرآباد شده که 
با هماهنگي مقام قضائي در عملیاتي غافلگیرانه متهم را در مخفیگاهش دستگیر کردند. سرهنگ 
فتاحي با بیان اینکه سارق در بازجویي هاي پلیسي جرم خود را قبول داشته و به ۵۸ فقره سرقت 
محتویات خودرو از قبیل باتري، ضبط و پخش، زاپاس، آچار و... در شهرستان شهریار اعتراف کرد، 
تصریح کرد: متهم پس از تشکیل پرونده براي سیر مراحل قانوني تحویل مرجع قضائي شد. فرمانده 
انتظامي شهرستان شهریار در پایان، به شهروندان توصیه کرد: خودروي خود را به تجهیزات ایمني و 
بازدارنده مجهز و فرصت ارتکاب جرم را از مجرمان سلب و با پلیس در راستاي ارتقاء امنیت در جامعه 

همکاري کنند.

اعتراف به 58 فقره سرقت 



 در فاصله ۳ هفته مانده به پایان لیگ دسته اول، التهاب و 
حساسیت بالای جدول به اوج خود رسیده است. رقابت های 
لیگ دسته اول فوتبال ایران در فصل جاری به اوج حساسیت 
، بیش از هر زمان  خود رسیده و تب وتاب صعود به لیگ برتر
دیگری در بین تیم ها و هواداران احساس می شود. در فاصله 
تنها ۳ هفته تا پایان مسابقات، پنج تیم برتر جدول رده بندی 
همچنان شانس صعود به لیگ برتر را دارند و همین موضوع 
جذابیت و هیجان این رقابت ها را دوچندان کرده است. 
که در نهایت، کدام ۲ تیم،  کنون باید منتظر ماند و دید  ا
جواز حضور در سطح اول فوتبال ایران را کسب خواهند کرد.
در صدر جدول، تیم فجرسپاسی شیراز با کسب ۶۳ امتیاز 
مقتدرانه پیش می رود و تنها یک گام تا قهرمانی و صعود به 
لیگ برتر فاصله دارد. این تیم با ارائه بازی های منسجم و 
کسب نتایج مطلوب، شایستگی خود را برای حضور در جمع 
برترین تیم های ایران به اثبات رسانده است و در صورت 
پیروزی در بازی بعدی جشن قهرمانی و صعود خود را برپا 
خواهد کرد. فجر در ۲ بازی بعدی برابر ۲ تیم انتهای جدولی 
به میدان خواهد رفت و در هفته پایانی حریف سایپا خواهد 
با  دیگر  مدعی  تیم  چهار  فجرسپاسی،  سر  پشت  شد.در 
، برای کسب سهمیه صعود به لیگ  فاصله ای اندک از یکدیگر
برتر به شدت در حال رقابت هستند. تیم های پیکان تهران، 
صنعت نفت آبادان، آریو اسلامشهر و سایپا، سایه به سایه 
یکدیگر حرکت می کنند و هر امتیازی در این مقطع حساس، 
می تواند سرنوشت ساز باشد.تیم فوتبال پیکان در حال حاضر 
با کسب ۵۵ امتیاز و به لطف تفاضل گل بهتر نسبت به تیم 
گردان دین محمدی  سوم، در جایگاه دوم جدول قرار دارد. شا
در دیدار حساس بعدی خود باید به مصاف تیم سایپا بروند 
که نتیجه این مسابقه، می تواند سرنوشت یکی از این دو تیم را 
به طور کلی تغییر دهد. در واقع، تیمی که در این بازی شکست 
بخورد، احتمالاً باید با رویای صعود به لیگ برتر خداحافظی 
کند. اما این پایان کار نیست و پیکان در هفته سی وسوم باید 
برابر صنعت نفت آبادان، دیگر مدعی صعود، قرار بگیرد. این 
تقابل حساس، نشان می دهد که خودروسازان کار بسیار 
دشواری در هفته های پایانی پیش رو خواهند داشت. پیکان 
در هفته پایانی لیگ هم به مصاف مس کرمان خواهد رفت؛ 
تیمی که در حال حاضر در جایگاه یازدهم جدول قرار دارد.
، پا به پای پیکان در  صنعت نفت آبادان نیز با کسب ۵۵ امتیاز
تعقیب فجرسپاسی است و در جایگاه سوم جدول رده بندی 
قرار دارد. نفتی ها در بازی بعدی خود به مصاف تیم قعر 
جدولی شهر راز شیراز خواهند رفت و در دو بازی بعدی باید 
برابر ۲ مدعی اصلی صعود یعنی پیکان و آریو اسلامشهر قرار 

بگیرند. ۲ دیدار پایانی صنعت نفت آبادان، قطعاً می تواند 
سرنوشت تیم صعود کننده را تعیین کند و از اهمیت بسیار 
بالایی برخوردار است.تیم آریو اسلامشهر نیز با ۵۴ امتیاز در 
رده چهارم جدول جای گرفته است. این تیم نیز نسبت به 
دیگر مدعیان، از شانس بالایی برای صعود برخوردار است، 
چرا که در بازی بعدی به مصاف مس کرمان خواهد رفت و 
سپس برابر شهرداری آستارا، تیم سقوط کرده به لیگ دسته 
دوم، صف آرایی خواهد کرد. تنها چالش اصلی آریو، دیدار آخر 
و تعیین کننده برابر صنعت نفت آبادان خواهد بود. آریو نیز به 
عنوان یکی از تیم هایی یاد می شود که از پتانسیل بالایی برای 
صعود به لیگ برتر برخوردار است و بسیاری از کارشناسان بر 
این باورند که این تیم می تواند شگفتی ساز شود.در نهایت، 
تیم فوتبال سایپا با ۵۳ امتیاز در رده پنجم جدول قرار دارد و 
گردان ابراهیم صادقی  همچنان به صعود امیدوار است. شا

کنون  که در طول فصل موانع زیادی را پشت سر گذاشته اند، ا
با توجه به ۳ بازی آینده، برنامه سخت تری نسبت به رقبا 
آنها در بازی بعدی خود مقابل پیکان  خواهند داشت. 
صف آرایی خواهند کرد و در دو دیدار پایانی، ابتدا برابر مس 
کرمان و سپس مقابل صدرنشین لیگ، یعنی فجرسپاسی قرار 
خواهند گرفت. به نظر می رسد سایپایی ها برای صعود، باید 
از موانع بسیار سختی عبور کنند.با این حال، احتمال صعود 
هر یک از این پنج تیم بالای جدول وجود دارد، اما آنچه مسلم 
است، این است که احتمال صعود و قهرمانی فجرسپاسی 
از درصد بالایی برخوردار است و چهار تیم بعدی، قطعاً در 
سه هفته پایانی با التهاب و استرس بیشتری لیگ را دنبال 
خواهند کرد. باید منتظر ماند و دید که در پایان چه اتفاقی 
، چه  خ می دهد و چهره دو تیم صعود کننده به لیگ برتر ر

خواهد بود.
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a r m a n m e l i . i r

التهاب بالای جدول به اوج رسید

  از شانس صعود ۴ تیم به لیگ برتر تا شمارش معکوس برای قهرمانی فجر

گفتوگو

گفت:   پیشکسوت تیم فوتبال استقلال 
استقلال شانس اول قهرمانی در جام حذفی 
است و با همت بازیکنان این امر میسر خواهد 
شد.علی لطیفی در گفت و گو با میزان، درباره 
شرایط استقلال پس از پیروزی برابر آلومینیوم، 
اظهار داشت: از ابتدای فصل، بیشتر از اینکه 
تیم  روانی  بحث  باشد،  ح  مطر فنی  بحث 
مطرح بود. من حتی موسیمانه را هم به خاطر 
انتقادش از بازیکنان نقد کردم. به نظر من، 
مربی برای جمع کردن تیم باید رفاقت ایجاد 
کند. این کار کمک می کند تا ضعف های تیم 
پوشش داده شود.وی ادامه داد: من قبلاً 
هم پیشنهاد داده بودم که مجتبی جباری با 
بازیکنان رفاقت کند و خوشبختانه نتیجه اش 
کوتاه  را هم دیدیم. جباری در این مدت 
نمی توانست از نظر فنی تیم را متحول کند، 
اما از لحاظ روانی می توانست تغییر ایجاد 
کند و همین کار را هم کرد. همین که جباری 
آمد و گفت بیایید رفاقتی کار را پیش ببریم 
و من پشت شما هستم، باعث شد بازیکنان 

روحیه بگیرند.
 جباری همچنان باید با رفاقت پیش 

برود
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال در ادامه 
کنار رفتن پرسپولیس،  کرد: پس از  تصریح 
سپاهان شانس اول قهرمانی بود، اما حالا پس 
از حذف سپاهان، این شانس برای استقلال 
وجود دارد که قهرمان شود. باز هم پیشنهادم 
به جباری این است که این رفاقت را در تیم 
گر استقلال  ادامه دهد و اتحاد تیم را بالا ببرد. ا
۱۰۰ درصد مشکل داشت، الان با آمدن جباری 

فقط ۱۰ درصد آن پوشش داده شده.
 بازیکنان باید برای برگرداندن اعتبار 

استقلال تلاش کنند
لطیفی در پایان خاطرنشان کرد: باور من 
این است که استقلال در جام حذفی شانس 
دارد و همانطور که گفتم، بازیکنان باید تصور 
که یک رفیق بالای سرشان است نه  کنند 
فقط یک مربی. با استفاده از روحیه ای که 
به دست می آورند، باید به استقبال حریفان 
بروند. مجتبی جباری مربی خوبی است و 
مثل همه مربیان نقاط ضعف و قوت دارد، اما 
باید با بازیکنان رفاقت کند و در کنار یکدیگر 
بجنگند و جام را به دست بیاورند. باید اعتبار 
استقلال را برگردانند و جایگاه استقلال را در 

ایران تغییر دهند. 
 

لطیفی :
استقلال شانس اول 

قهرمانی در جام 
کوتاهحذفی است

خبر بد برای آرسنالی ها: ستاره پاریس 
می رسد

به  فردا  از  ژرمن،  پاری سن  وینگر  عثمان دمبله، 
تمرینات گروهی اضافه می شود تا برای بازی آرسنال 
آماده شود.پاری سن ژرمن یک خبر امیدوارکننده پیش از 
دیدار حساس مقابل آرسنال دریافت کرده است: عثمان 
دمبله از فردا )دوشنبه( به تمرینات گروهی بازمی گردد.
که در دیدار رفت نیمه نهایی لیگ  وینگر فرانسوی 
قهرمانان اروپا، گل پیروزی بخش پاریسی ها را در ورزشگاه 
امارات به ثمر رساند، در همان مسابقه دچار مصدومیت 
شد و تمرینات اخیر را به صورت انفرادی پیگیری می کرد. 
اما حالا باشگاه فرانسوی به بازگشت کامل او برای بازی 
کیپ، دمبله امروز  گزارش ا برگشت امیدوار است.به 
)یکشنبه( هنوز در سالن بدنسازی تمرین کرد، اما قرار 
است از فردا به تمرینات تیمی اضافه شود و این موضوع 
نشانه ای مثبت برای حضور احتمالی او در ترکیب اصلی 
پی اس جی برابر آرسنال در بازی حساس چهارشنبه 
می تواند  مسابقه  این  در  دمبله  است.حضور  شب 
نقش کلیدی در رسیدن پاری سن ژرمن به فینال لیگ 
قهرمانان ایفا کند چرا که او در بازی رفت نشان داد 
می تواند با سرعت، تکنیک و هوش بالایش، دفاع آرسنال 

را آزار دهد و جریان بازی را تغییر دهد.

کتور تبریک نگفت پرسپولیس به ترا
تبریکی  پیام  پرسپولیس  باشگاه  انتظار  مطابق 
نکرد.جدال  منتشر  کتور  ترا قهرمانی  مناسبت  به 
کتور در این فصل با انتقال جنجالی  پرسپولیس و ترا
کتور جدی شد و باتوجه  سه ستاره تیم قهرمان به ترا
به نوع جدایی علیرضا بیرانوند و فرسایشی شدن اعلام 
پرونده  مورد  در  استیناف  و  انصباطی  کمیته  حکم 
علیرضا بیرانوند، تقابل غیر مستقیم این دو تیم به اوج 
خود رسید و آتش خشم هواداران در دو بازی رفت و 
برگشت این فصل شان عواقب جبران ناپذیری را برای 
تعدادی از هواداران آسیب دیده برجای گذاشت. دیدار 
کتور که در ورزشگاه ازادی برگزار  برگشت پرسپولیس و ترا
خ های تهرانی با دو گل پیروز شدند یکی از  شد و سر
جنجالی ترین بازی های سال های اخیر ایران بود. از 
شعار ها و فحاشی هایی که از ابتدا تا انتهای بازی وجود 
داشت تا پرتاب اشیاء و دلار های تقلبی بر سر ستاره های 
. حال در شرایطی که  کتور سابق پرسپولیس و فعلی ترا
کتور به سلطه دو ساله پرسپولیس پایان داد و اجازه  ترا
هت تریک دوباره قهرمانی را به این تیم نداد، بسیاری از 
کتور  باشگاه های فوتبال ایران پیام های تبریک برای ترا
فرستادند. اتفاقی که تصورش از سوی پرسپولیس هم 

سخت به نظر می رسد.

پخش  ملی  شرکت  روابط  مسئول   - ساری   

فرآورده های نفتی منطقه ساری گفت: داغ از دست 
رفتگان حادثه انفجار اسکله شهید رجایی، ایران 
را متاثر کرد و هر کس به نوبه خود به دنبال تسلی و 
همدردی با خانواده از دست رفتگان این فاجعه 

است. 
به گزارش روابط عمومی، عباس خلیل پور مسئول 
روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
کرد: رانندگان نفتکش شرکت  منطقه ساری بیان 
ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ساری با ابراز 
انفجار اسکله شهید  از حادثه دیدگان  همدردی 

رجایی بندر عباس و همکاران از دست رفته شان 
گرامی داشته و با ذکر  آنها را  لحظاتی یاد و خاطر 
صلوات و فاتحه خواستار علو درجاتشان از خداوند 

متعال شدند. 
خلیل پور اظهار کرد: در این گردهمایی حسینعلی 
پخش  ملی  شرکت  وعملیاتی  فنی  معاون  طالبی 
فرآورده های نفتی منطقه ساری با تسلیت این حادثه 
غم انگیز رعایت ایمنی را اولویت اول حمل فرآورده های 
نفتی دانست و در خصوص رعایت موارد ایمنی هیچ 
گونه مماشات و اغماضی را جایز ندانست و اینطور 

بیان کرد که حادثه تلخ همیشه در کمین است.

 همدردی رانندگان نفتکش منطقه ساری با حادثه دیدگان اسکله شهید رجایی

شــهرستان
 

 
گــــزارش

  بازرسی بیش از ۱۷۳ کیلومتر لوله 

 و اتصالات فلزی و پلی اتیلن 

در چهارمحال و بختیاری 
گاز    چهارمحال و بختیاری - مدیرعامل شرکت 

کنترل  و  بازرسی  از  استان چهارمحال و بختیاری 
کیلومتر لوله و اتصالات فلزی و  کیفی بیش از ۱۷۳ 
پلی اتیلن در این شرکت طی سال گذشته خبر داد.   
گفت: به منظور جلوگیری از  جهانبخش سلیمیان 
گازرسانی  کالای غیراستاندارد به پروژه های  ورود 
استان، در سال گذشته بیش از ۱۷۳ کیلومتر لوله و 
اتصالات فلزی و پلی اتیلن مورد بازرسی و کنترل کیفی 
قرار گرفت.  وی بیان داشت: در همین مدت بازرسی 
از بیش از ۸۱۰۰ رگولاتورهای خانگی و صنعتی، بیش از 
یک هزار و ۳۵۰ کنتورهای جدید و تعمیری نیز صورت 
پذیرفته است.  سلیمیان با بیان اینکه کارشناسان 
، دانش و تخصص،  این شرکت با استفاده از علم روز
سلامت تجهیزات را برای پایداری توزیع گاز در سطح 
استان دو چندان می کند، اظهار داشت: با استفاده از 
سیستم های کنترلی، نظارتی، ایمنی و آزمایش سلامت 
تجهیزات، راه برای توزیع ایمن و مستمر گاز مشترکین 
هموار می شود.  وی افزود: در این بازه زمانی ۳۷ مورد 
پروژه در حال اجرا نیز بازرسی و کنترل و همچنین 
۲۳ مورد صدور کارت صلاحیت جوشکار پلی اتیلن و 
فولادی انجام شده است.  سلیمیان با اشاره به اینکه 
برنامه بازرسی تاسیسات و تجهیزات ایستگاه های 
تقیل فشار گاز استان در دستور کار قرار گرفته است، 
اظهار داشت: صدور ۴۷۰ مورد گواهینامه ایستگاه های 
، اندازه گیری و حفاظت کاتدی در سطح  تقلیل فشار

استان چهارمحال و بختیاری انجام شده است. 

 ۴ ناحیه  صنعتی جدید 
در چهارمحال و بختیاری 

شرکت  مدیرعامل   - بختیاری  و  چهارمحال   
شهرك های صنعتی چهارمحال و بختیاری گفت: با 
تمهیدات لازم، تا پایان تیرماه سالِ جاری ؛ ۴ ناحیه ی 
صنعتی در شهرستان های اردل، بِن، سامان و کیار در 
استان چهارمحال و بختیاری به بهره برداری می رسند. 
به  گزارش روابط عمومی شرکت شهرك های صنعتی 
چهارمحال و بختیاری، حمید غفاری اظهار داشت: 
مصوّبات نواحی صنعتی مذکور به ترتیب با مساحت 
۳۷ هکتار برای ناحیه ی صنعتی کاج در شهرستان 
اردل، ۳۰ هکتار برای ناحیه ی صنعتی یان چشمه در 
شهرستان بن، ۳۰ هکتار برای ناحیه ی صنعتی بادام 
در شهرستان سامان و ۲۳ هکتار برای ناحیه ی صنعتی 
وحدت در شهرستان کیار از طریق شورای برنامه ریزی 

استان تأیید و اسناد ثبتی آن ها نیز اخذ شده است.

سرمایه گذاری ۱۰ هزار میلیاردی شهرداری کرمانشاه در پروژه های شهری
کوتــــاه

  کرمانشاه- شهردار کرمانشاه با اشاره به آغاز عملیات 
عمرانی پروژه زیپ لاین، از برنامه ریزی شهرداری برای 
جذب ۱۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در فاز اول 

پروژه های شهری خبر داد. 
 نادر نوروزی شهردار کرمانشاه در مراسم آغاز عملیات 
که با حضور  کرمانشاه  عمرانی پروژه تفریحی زیپ لاین 
جمعی از مسئولان استانی و شهری برگزار شد، با اشاره 
اهمیت  خصوص  در  رهبری  معظم  مقام  بیانات  به 
سرمایه گذاری به عنوان موتور محرک اقتصاد کشورها، 
گر پیش تر در حوزه سرمایه گذاری فعالیت هایی  گفت: ا
شود.  دوچندان  باید  تلاش ها  این  امروز  داشتیم، 
فرمایشات رهبر انقلاب ما را بیش از گذشته متوجه این 
موضوع کرده که سرمایه گذاری در همه بخش ها باید جدی 

گرفته شود. 
وی کرمانشاه را شهری با ظرفیت های متنوع در حوزه 
، تجارت و گردشگری دانست و  کشاورزی، صنعت، مرز
افزود: کرمانشاه به عنوان مرکز استان و بزرگ ترین شهر 
غرب کشور، محل تردد، استقرار شرکت ها و مشاوران است 
و نیمی از جمعیت استان در همین شهر زندگی می کنند. 
بنابراین توسعه استان باید از شهر کرمانشاه آغاز شود تا به 

سایر نقاط منطقه گسترش یابد. 
ایجاد  در  شهرداری  نقش  به  اشاره  با  نوروزی 
سرمایه گذاران،  جذب  برای  مناسب  زیرساخت های 
کرمانشاه با در اختیار داشتن  کرد: شهرداری  تصریح 
فضاها و مزیت های قابل توجه سرمایه گذاری، موظف 
است بستری امن و جذاب برای فعالان این حوزه فراهم 
کند. سازمان سرمایه گذاری شهرداری نیز در همین راستا 
برنامه ریزی های گسترده ای داشته و برای فاز نخست 
پروژه های شهری، رقمی در حدود ۱۰ هزار میلیارد تومان 

سرمایه گذاری در نظر گرفته ایم. 

این  حوزه های  تشریح  در  کرمانشاه  شهردار 
قالب  در  سرمایه گذاری ها  این  گفت:  سرمایه گذاری 
کن تفریحی، گردشگری، توریسم  مجتمع های تجاری، اما
گرفت.  خواهد  صورت  تعریف شده  پروژه های  سایر  و 
تمامی بخش های این طرح ها شامل میزان سرمایه مورد 
، نحوه بازگشت سرمایه، میزان سوددهی و بسته های  نیاز
تشویقی مشخص شده اند. حتی با بانک ها نیز برای تأمین 
مالی بخشی از پروژه ها هماهنگی هایی صورت گرفته است. 
ج  وی در ادامه از همه کرمانشاهی های داخل و خار
کشور دعوت کرد در شهر خود سرمایه گذاری کنند و گفت: 
شهرداری کرمانشاه با تمام توان پشتیبان سرمایه گذاران 
خواهد بود. همچنین از سایر علاقه مندان در کشور و 
خارج از آن نیز دعوت می کنیم در این شهر با ظرفیت های 
تاریخی، توریستی و اقتصادی کم نظیر سرمایه گذاری کنند. 

نوروزی در پایان از حمایت های استاندار کرمانشاه و 
معاون اقتصادی استانداری تقدیر کرد و افزود: با حضور 
آقای دکتر خانپور در معاونت اقتصادی استانداری و دکتر 
حبیبی به عنوان استاندار، هماهنگی های خوبی در حال 
انجام است. هدف ما ایجاد اشتغال پایدار و حرکت در مسیر 
توسعه است. بی تردید زمان بر خواهد بود، اما شروعی 
جدی و امیدوارکننده صورت گرفته که به زودی آثار آن برای 

مردم ملموس خواهد شد. 
 ، وی در پایان با تبریک دهه کرامت، روز معلم و روز کارگر
همچنین با اشاره به حادثه غم بار در بندرعباس گفت: 
با شهردار بندرعباس در تماس بودیم تا در صورت نیاز 
کمک کنیم، اما خوشبختانه نیازی به کمک نبود. برای 
سلامتی مقام معظم رهبری، شادی ارواح شهدا و توفیق 

خدمتگزاران صادق دعا می کنیم. 

کزعرضه محصولات تولیدی  راه اندازی مرا
زنان سرپرست خانوار 

 شیراز - رئیس کمیته محرومیت زدایی شورای اسلامی 

شهر شیراز گفت: اولین کارگاه اشتغالزایی بانوان سرپرست 
خانوار توسط شهرداری، شورای اسلامی شهر شیراز و سپاه 
در منطقه پنج شیراز و دومین کارگاه در شهرک میانرود در 
حال راه اندازی است و ۵ فضای دیگر برای این موضوع 
مدنظر است که پس از اتمام عملیات اجرایی به صورت 
زنجیر وار افتتاح و به بهره برداری می رسند.سیده مریم 
ح های محرومیت زدایی  حسینی در بازدید شبانه از طر
کلانشهر شیراز پروژه مرکز تولید محصولات و توانمندسازی 
زنان سرپرست خانوار که با حضور شهردار و تعدادی از 
اعضای شورای اسلامی شهر شیراز برگزار شد، به اهمیت 
اشتغال از دیدگاه مقام معظم رهبری پرداخت و اظهار 
کرد: اشتغال در این برهه از تاریخ جامعه و کشور به قدری 
مهم است که اهمیت آن را مقام معظم رهبری به سه وجه 
مورد بررسی قرارمی دهند که وجه اول اقتصادی، وجه دوم 
اجتماعی و وجه سوم است.وی افزود: در وجه اقتصاد در 
حقیقت اشتغال پایدار رسیدن به رشد اقتصادی است که 
می توان با آن تورم را کاهش داد و با تولید داخلی در کشور 
به جایگاهی دست یابیم که ارزش پول ملی کشور ارتقا 
یابد. همچنین در وجه اجتماعی موجب کاهش بیکاری 
می شود. این در حالی است که رواج بیکاری بهترین بستر 
برای فساد و اعتیاد است.رئیس کمیته محرومیت زدایی 
شورای اسلامی شهر شیراز تصریح کرد: حمایت از تولید 
کارآفرینی از جمله  ملی، افزایش مهارت آموزی و رونق 
موضوعات مورد اشاره مقام معظم رهبری در حوزه اشتغال 
کیدات مقام معظم رهبری در این  است و با توجه به تا
حوزه، طی بازدیدهای صورت گرفته در شش ماه گذشته و 
در دوره اول شورای ششم به جهت بررسی و احصا مشکلات 
محلات، به این نتیجه رسیدیم که یکی از بزرگترین عوامل 
آسیب های اجتماعی در محلات، نبود اشتغال به ویژه 
برای زنان سرپرست خانوار است. لذا در این راستا مصوبه 
ای به نام  توانمندسازی زنان سرپرست خانوار با رویکرد 
مشاغل خانگی در شورا تصویب شد و شهرداری شیراز ملزم 
به مشارکت با دستگاه های اجرایی شد.حسینی با شاره 
به اینکه راه اندازی کارگاه هایی در راستای تصویب این 
طرح در دستور کار قرار گرفت، خاطر نشان کرد: راه اندازی 
اولین کارگاه براساس این مصوبه طی انعقاد یک تفاهم 
نامه با سپاه فجر قرارگاه احمدابن موسی)ع( صورت گرفت. 
همچنین برای سال جاری نیز مقرر شد شهرداری با تمام 
دستگاه های اجرایی تفاهم نامه منعقد کند و در صورت 
لزوم دستگاه قضایی پای کار باشد تا الزام اجرایی برای 
تفاهم نامه ها محقق شود و هر دستگاهی به تعهدات خود 
عمل کند.وی ادامه داد: راه اندازی اولین کارگاه اشتغالزایی 
بانوان سرپرست خانوار توسط شهرداری، شورای اسلامی 
شهر شیراز و سپاه در منطقه ۵ و دومین کارگاه در شهرک 

میانرود در دستور کار قرار گرفت.
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 شماره 
2099 روزنامه صبح ایران

غیـــر محرمانـــه

 پیشنهاد جدید به پزشکیان 
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: تفاوتی ندارد 
که چه کسی بر مسند اقتصاد ایران باشد هر کسی که 
باشد این روند پیش می رود مگر اینکه اصل قضیه 
ما حل و فصل شود و موضوع تحریم ها حل شود. 
اسماعیل گرامی مقدم افزود: یکی از اقداماتی که آقای 
پزشکیان می تواند انجام دهد این است که وزرایی که 
اصولگرا بودند را تغییر دهد یعنی به نظر می رسد که 
آقای پزشکیان تا نیمی از کابینه را می تواند تغییر دهد 
و از نیروهای نزدیک به جریان خود منصوب کند. دوم 
اینکه آقای جلیلی را به عنوان وزیر اقتصاد قرار دهد و 
مجلسیان دیگر سکوت کرده و همراه شوند اما آقای 
پزشکیان سایر دولت را به طیف نزدیک به خود بدهد. 
آقای پزشکیان باید مقابل جریان تند پایداری با صلابت 
و به پشتوانه ملت بایستد؛ مرگ یکبار و شیون یکبار 
که مردم به او رای داده اند تا جریان تند پایدارچی  چرا
و تندروها در قدرت نباشند. بنابراین باید از رای ملت 

دفاع کند و بایستد.

 طعنه سنگین احمد زیدآبادی 

به فواد ایزدی
یک فعال سیاسی اصلاح طلب به صحبت های فواد 
کنش نشان داد.  ایزدی درباره آتش زدن پرچم آمریکا وا
احمد زیدآبادی در کانال تلگرامی خود نوشت: آقای 
ایزدی با چه منطقی با پیام صلح نظامیان مخالف اما با 
پیام جنگ آنها موافق است؟ در واقع تنها حرف درست 
در اظهارات آقای ایزدی همان جملۀ آخر یعنی ضرورتِ 
عدم دخالت نیروی نظامی در کار فرهنگی و اقتصادی و 
دیپلماتیک است. اما مگر وی واقعاً چنین باوری دارد؟ 
کنون از کسانی که وظیفۀ ذاتی  گر بگوید آری، پس چرا تا ا
خود را دخالت در همۀ شئون کشور از جمله سیاست 
و اقتصاد و فرهنگ آن می دانند، کوچک ترین انتقادی 

به عمل نیاورده است؟

 آقای بابک زنجانی! ما را ببخش 
یک فعال سیاسی در مطلبی کنایه آمیز درباره بابک 
زنجانی نوشت: به ما نگفته بودند که شما توان آن را 
دارید نفت را سه سوت در اقصی نقاط عالم بفروشید 
و پولش را بیاورید؛ به ما نگفته بودند حتی وقتی در 
زندان هستید می توانید بزرگ ترین کارتل تجاری ایران 
باشید؛ در باره شما حرف های دیگری زده بودند که 
شرمم می آید تکرارش کنم ببخشید ما را. اصلا به ما چه 
که الان شما چگونه می توانید در اوج تحریم ها، دهها 
کسی و اتوبوس برقی وارد  هواپیما و هزاران کامیون و تا
کشور کنید؟ محمد مهاجری در ادامه نوشت: کاش 
مجسمه تان را بسازند و در یکی از میادین بزرگ پایتخت 
نصب کنند و امثال ما نادان ها هروقت از مقابلش رد 
شدیم به ساده لوحی و حماقت مان لعنت بفرستیم 
و از اینکه مجسمه یک قهرمان ملی را تماشا می کنیم 

افتخار کنیم. 

 

 
خبر آخـــــر                      

  بیانیه اداره ارشاد بوشهر 

 درباره فستیوال کوچه
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر جهت 
روشن سازی افکار عمومی بیانیه ای در ارتباط با کوچه 

فستیوال منتشر کرد. 
 متن بیانیه به شرح زیر است: 

 »ملت شریف ایران اسلامی همشهریان عزیز بوشهری!! 
 سلام و صلوات بر همت و غیرت دینی، انقلابی و ملی 
که به دنبال خلق سرمایه های  شما، درود بر شرفتان 

ماندگار و احیای مواریث فرهنگی و هنری پایدار هستید. 
 در ارتباط با آنچه در هفته گذشته بر شهر و دیارمان 
گذشته درک دقیق موضوع امری ضروری است.  از یک سو 
جمعی فرهیخته از همشهریان که برخوردار از معروفیت و 
اعتبار در سطح ملی نیز هستند؛ در قالب مجمعی صنفی 
برنامه هایی فرهنگی _ هنری را در سه مکان مشخص 
تدارک دیده و با اخذ مجوز قانونی به اجرا گذاشتند که 
برخوردار از ترازی قابل قبول و معرف غنای فرهنگی این 
سامان بود. برنامه هایی که در سالن لیان، مدرسه تاریخی 
سعادت و کشتی تفریحی گرندفری برگزار و موجب تحسین 
اندیشمندان فرهنگی کشوری و استانی شد.  از سوی دیگر 
شاهد تجمعاتی غیر قانونی در برخی محلات قدیمی شهر 
بودیم که فاصله محتوایی و حتی جغرافیایی جدی با 
برنامه های دارای مجوز داشت. تفکیک این دو رویداد از 
یکدیگر در فهم دقیق مسئله و نحوه  مواجهه با آن ضرورتی 
اجتناب ناپذیر است.  بی تردید هنجارشکنی های محدود 
توسط عده ای معدود که هیچ ربطی با برنامه های دارای 
مجوز قانونی نداشته؛ مورد تایید خادمان فرهنگ و هنر در 
استان نبوده و نیست و اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان آن را محکوم کرده و نسبت به رفتارهای سخیف 
عوامل دخیل در این هنجار شکنی ها ابراز انزجار می کند و 
پیش از صدور مجوز دست یاری به سوی همه  مقامات و 
مسئولان استان برای پیشگیری از سوءاستفاده  احتمالی 
افرادی فرصت طلب دراز کرده و در ادامه نیز بر اقدامات 
کید داشته است؛ اما برنامه های اجرا شده در  بازدارنده تأ
سه مکان سالن لیان، مدرسه تاریخی سعادت و کشتی 
گرندفری که متاسفانه با حادثه بندرعباس به تعطیلی 
زودهنگام و داوطلبانه متولیان صنفی انجامید؛ چهره ای 
شایسته از فرهنگ کهن دیارمان را پیش روی ناظران در 
سطح ملی و حتی بین المللی نهاد و بستری را برای تبادل 
و غنابخشی به سرمایه گذاری های فرهنگی _ هنری فراهم 
ساخت. نباید اجازه داد خلق این همه زیبایی و شکوه زیر 
غبار رفتارهای سخیف و غیر قابل قبول عده ای هنجار 

شکن مخدوش شده و حقیقت آن دیده نشود. 

خبــــــر

 کمیته بررسی علل و عوامل حادثه بندر شهید رجایی 
در زمینه بررسی ابعاد مختلف حادثه تلخ و تاسف بار 
پایانه کانتینری سینا در بندر شهید رجایی بندرعباس 

اطلاعیه ای صادر کرد.
 در دومین اطلاعیه کمیته بررسی علل و عوامل حادثه 
با  همدردی  ابراز  بر  کید  تا ضمن  رجایی  شهید  بندر 
خانواده های داغدار و آرزوی شفای عاجل برای مجروحان 
آمده است: به اطلاع عموم مردم شریف می رساند که باتوجه 
به احراز قصور برخی مسئولان مربوطه طبق طبقه بندی 
 ، اولیه اعلام شده در اطلاعیه شماره یک، فرایند احضار
تحقیق و بازداشت شماری از متهمان در دستور کار قرار 
گرفته است و در این چارچوب یک مدیر دولتی و یک مدیر 
از بخش خصوصی با قرار قانونی مناسب بازداشت شده اند.
در ادامه این اطلاعیه آمده است: در ارتباط با موضوع 

اظهار خلاف واقع نیز متهمان شناسایی شده و فرایند 
احضار و انجام تحقیقات میدانی در حال اجراست.

شد تصریح  نیز  نخست  اطلاعیه  در  که   هماهنگونه 

 علت یابی قطعی و نهایی حادثه نیازمند بررسی های 
کارشناسی تکمیلی و انجام اقدامات فنی و آزمایشگاهی 

دقیق است.
در بخش دیگر این اطلاعیه آمده است: کمیته بررسی 
حادثه با حفظ رویکرد بی طرفانه، همه جانبه و شفاف، 
کان با قاطعیت و جدیت کامل در حال بررسی ابعاد  کما
مختلف حادثه بوده و روند رسیدگی و شفاف سازی با 

هیچگونه اغماض یا تعلل مواجه نخواهد شد.
اطلاع رسانی مراحل بعدی نیز متناسب با پیشرفت 
صورت  عمومی  افکار  تنویر  هدف  با  و   بررسی ها 

خواهد گرفت.

بازداشت ۲ مدیر در  ارتباط با حادثه انفجار بندرشهید رجائی

عکسنامه  عکس:  فروغ مولایی شکوفه  گل های بهاری

منبع:  ایرنا    اینفوگرافیک

 

 
محمدحاتمی»آرش«رااجرامیکند

ما ایرانیان باید به اسطوره های 
خودمان توجه کنیم

 محمد حاتمی از اجرای نمایش »آرش« خبر داد 
و گفت: آرش مایه افتخار ما ایرانیان است و باید ما به 
اسطوره ها و قهرمان های حماسی خود بپردازیم.  این 
کارگردان و بازیگر تئاتر درباره تازه ترین فعالیت های 
خود به ایسنا گفت: این روزها مشغول برنامه ریزی 
برای اجرای نمایش »آرش« هستم و در نظر دارم آن 
را تابستان اجرا کنم.  او درباره مراحل نگارش این متن 
توضیح داد: متن ما برگرفته از اسطوره »آرش« شاهنامه 
خواهد بود. البته در شاهنامه خیلی مفصل به او 
کترهای دیگر  پرداخته نشده است ولی از طریق کارا
به آن اشاره شده است و ما به کمک همین اشارات 
و دیگر اشعاری که درباره آرش سروده شده، متن را 
می نویسیم.  حاتمی در پاسخ به اینکه آیا در نمایشنامه 
»آرش« خود از نمایشنامه »آرش« بهرام بیضایی نیز 
بهره می برد یا نه، گفت: از متن آقای بیضایی استفاده 
گر قرار باشد از آن استفاده کنیم، متن  نمی کنیم چون ا
ایشان آنچنان جامع و زیباست که باید خودش را به 
همان شکلی که هست، اجرا کنیم. بنابراین متن ما 
ارتباطی به متن ایشان ندارد ولی از منظومه »آرش 
« آقای سیاوش کسرایی استفاده می کنیم.  کمانگیر
در سال های دبستان، این شعر در کتاب دبستان 
نسل ما بود که حالا از کتاب ها حذف شده است.  
این کارگردان با ارایه توضیحاتی درباره شیوه اجرایی 
نمایشش افزود: در اجرای ما موسیقی نقش مهمی 
دارد. نمایش ما اجرای بزرگی دارد که با کمک موسیقی 
که  زنده و یک ارکستر بزرگ روی صحنه می رود و از آنجا
قرار است در فضای باز اجرا داشته باشیم، قطعا اجرای 
ما پیش از مهر ماه باید به پایان برسد.  او درباره مراحل 
آماده سازی این نمایش گفت: فعلا مشغول نگراش 
متن هستم و قرار است یکی از دوستانم در این کار 
کید بر ضرورت توجه به  مرا همراهی کند.  حاتمی با تا
اسطوره های ایران زمین افزود: قصه »آرش« متعلق 
به ماست و خوب است که ما ایرانیان به اسطوره ها 
و قهرمانان حماسی خود توجه داشته باشیم.  این 
کارگردان که سال گذشته نمایش »لسان الغیب« را در 
شیراز اجرا کرده بود، یادآوری کرد: مهر سال گذشته 
نمایش »لسان الغیب« را در حافظیه شیراز اجرا کردم. 
این نمایش به سفارش انجمن مفاخر و مشاهیر ایران 
گران روبه رو شد.  آماده اجرا و با استقبال خوب تماشا
مشغول برنامه ریزی هستم تا دوباره امسال هم همین 
نمایش را در حافظیه اجرا کنم.  او ادامه داد: متن این 
نمایش را خود من بر اساس اشعار حافظ و با بهره گیری 
از دیگر شعرهایی که مرتبط با حافظ بود، نوشته بودم. 
قرار بود سال گذشته ۱۰ اجرا در ۱۰ شب داشته باشیم 
ولی به دلیل تغییر برخی از شرایط، ۱۰ اجرای ما در طول 
۴ شب اجرا شد ولی امیدوارم امسال هم اجرای دیگری 

از آن داشته باشیم. 

صحنـــــــــه

و  اسناد  سازمان  رئیس    
کتابخانه ملی می گوید: اسناد ملی 
ناشناخته تر از کتابخانه ملی است. 
یکی از اهداف ما این است که اسناد 
شناخته شده تر  قدری  کتابخانه 

شوند. 
  نشست خبری رئیس سازمان 
آستانه  کتابخانه ملی در  و  اسناد 
فرارسیدن روز اسناد ملی در محل 

سازمان اسناد برگزار شد. 
 غلامرضا امیرخانی، رئیس سازمان 
کتابخانه ملی با اشاره به  اسناد و 
کتابخانه ملی و سازمان  تاریخچه 
اسناد، در سخنانی گفت: در آستانه 
روز اسناد ملی هستیم، اسناد ملی 
ناشناخته تر از کتابخانه ملی است؛ 
یکی از اهداف ما این است که اسناد 
شناخته شده تر  قدری  کتابخانه 
شوند و امیدواریم این فرهنگ سازی 

صورت بگیرد. 
کید بر اینکه بخواهیم یا    او با تأ
نخواهیم اسناد بر همه زندگی ما 
اخیرا  افزود:  است،  افکنده  سایه 
خلیج  »روز  با  همزمان  اسنادی 
این  سعی مان  شد،  ارائه  فارس« 
دسترس  در  اسناد  این  که  است 

باشند. 
اسناد  معاون  دباغی،  علیرضا   
برنامه های  درباره  نیز  کشور  ملی 
کرد: ما در  روز اسناد ملی، اظهار 
اسناد  هفته  است  قرار  هفته  این 
نشست  چهار  باشیم.  داشته 
تخصصی در عرصه اسناد خواهیم 
با  اردیبهشت ماه  بیستم  داشت؛ 
نشست  الکترونیک،  اسناد  شعار 
ساماندهی اسناد الکترونیک را در 
چارچوب اتوماسیون اداری ترتیب 

داده ایم، بیست ویکم اردیبهشت 
افق  الکترونیک  اسناد  نشست 
جدید در چشم انداز اسناد تحت 
و  چالش ها،  و  فرصت ها  عنوان 
با  اردیبهشت ماه  سوم  و  بیست 
فراداده ای  استانداردهای  شعار 
زبان مشترک حافظه ملی نشست 
بررسی ملاحظات توصیف آرشیوی 
در تدوین فراداده های ضروری برای 
سوابق  و  اسناد  نگه داری  تولید، 

الکترونیکی برگزار می شود. 
گفت: بیست وچهارم   او سپس 
اردیبهشت ماه، با شعار حفاظت از 
اسناد ملی و سرمایه ملی، نشست 
اسناد الکترونیک را برگزار خواهیم 
دوم  و  بیست  همچنین  کرد. 
اردیبهشت همایش اسناد ملی را 
خواهیم داشت که با حضور اهالی 

آرشیو و سیاسیون برگزار می شود. 
سوالی  به  پاسخ  در  امیرخانی   
شرایط  و  پرسنل  نوسازی  درباره 
ملی،  کتابخانه  و  اسناد  سازمان 
گفت: سازمان اسناد سازمانی است 

بالایی  تجربه  پرسنل  عموما  که 
نیرو  مشکل  با  ما  مرور  به  دارند. 
مواجه می شویم و عموما هم برخی 
از این نیروها بازنشسته می شوند و 
نیاز به این دارد که نیروهای جوان 
جایگزین بشوند، ما مکانیزم های 
که این سازمان  جذب داریم چرا 
علمی و پژوهشی است و به هرحال 
این مشکل پیش می آید و روی این 
مسئله کار می کنیم و باید بپذیریم 
شاید جایگزینی نیروها به زودی هم 

صورت نگیرد. 
 اودرباره حضور سازمان اسناد و 
کتابخانه ملی در نمایشگاه کتاب )از 
۱۷ تا ۲۷ اردیبهشت ماه در مصلی( 
غرفه  کتاب  نمایشگاه  در  گفت: 
که  نشست هایی  داریم؛  مفصلی 
اشاره شد برخی در نمایشگاه برگزار 
می شود و تلاش داریم فعالیت هایی 
داشته  اسناد  مرمت  عرصه  در 
باشیم، چند کتاب جدید و ۱۵ سند 
ویژه هم زیر چاپ داریم که در ایام 

نمایشگاه ارائه خواهد شد. 

اسناد ملی،  ناشناخته تر از کتابخانه ملی گـزارش

از آرایش گلدان های روی ایوان می توان به فهم و سطح فرهنگ بالای اهالی آن خانه پی برد، کاشانه تان گلباران. ساری روستای اَمره 


